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Råd for mobil-

hverdagen
SIDE 28–29

Rønnaug Foss 
Alsvik – visesanger 
og nyvalgt leder i 
Bedriftsforbundet.

Hvordan kan statsminister Kjell Magne Bondevik og andre politikere utøve politisk 
lederskap i fremtiden? Maktutredningen ble diskutert i Stortinget denne uken.
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Når ikke målene
SAMFUNN4I seks rapporter 
fastslår Riksrevisjonen at det 
er langt mellom de politiske 
målene som vedtas på Stortin-
get, og den faktiske virkelighet. 
Dette gjelder for eksempel på 
områder som mindre skjema-
velde, mer effektiv forvaltning 
og raskere behandling av straf-
fesaker. (Aftenposten)

Rød–grønn enighet
SAMFUNN4Arbeiderpartiet, 
Senterpartiet og SV er blitt 
enige om hovedpunkter i en 
rød–grønn distrikts- og regio-
nalpolitikk. De vil blant annet 
satse på desentralisert utdan-
ning, økte bevilgninger til sam-
ferdsel og småsamfunn i områ-
der med frafl ytting. (Nationen)

Sjekker likestilling
LEDELSE4Likestillingsombudet 
vil granske om ansettelsen av 
Odmund Kaldheim som inte-
greringsdirektør er i strid med 
likestillingsloven. Ti  likestil-
lings- og diskrimineringsfor-
skere har skrevet brev til like-
stillingsombud og bedt om en 
vurdering. (Dagbladet)

Krever opprydding
ETIKK4Fagforeningene i Vin-
monopolet krever opprydding 
etter smøreskandalene. De 
krever at enten må toppsjef 
Knut Grøholt trekke seg, eller så 
må fl ere direktører og lederer få 
sparken. (Dagbladet)

Vil handle i Norge
NÆRINGSLIV4Verdens ledende 
investeringsselskap, britiske 3i, 
har investert en halv milliard 
kroner i Norge. Nå er planen å 
tidoble investeringene. (Aften-
posten)

Europas optimister
NÆRINGSLIV4Norske arbeids-
givere er sammen med irske, 
de mest optimistiske i Europa, 
viser en ny undersøkelse fra 
Manpower. Hver femte nor-
ske arbeidsgiver regner med å 
ansette fl ere folk de neste tre 
månedene. (Dagsavisen)

Høy lønn = stress
ETIKK4Når lønna øker, øker 
kjøpekraften og opplevelsen 

av stress. Det viser en dansk 
undersøkelse. – Folk blir stres-
set av hele tiden å tenke på hva 
slags investeringer de bør gjøre, 
sier forsker Jens Bonke. (Vårt 
Land)

– La eldre jobbe
ARBEIDSLIV4Statens seniorråd 
foreslår at den øvre aldersgren-
sen i arbeidslivet oppheves og 
at Regjeringen bør gjennomgå 
dagens særaldersgrenser. Rådet 
tar også til orde for utvidet rett 
til redusert arbeidstid og mer 
fl eksible arbeidstidsordninger. 
(VG)

Flere får sykmelde
ARBEIDSLIV4Kiropraktorer og 
manuellterapeuter skal få rett til 
å sykmelde etter at alle partiene 
i fi nanskomiteen på Stortinget 
er blitt enige om å gjøre det 
såkalte henvisningsprosjektet 
landsdekkende. Et prøvepro-
sjekt med ordningen har vært 
gjennomført i Vestfold, Horda-
land og Nordland. (Dagsavisen)

Vil ut i verden
INNOVASJON4En rekke små 
norske it-selskap satser på 
eksportmarkedet for mobiltje-
nester. Flere har fått kontrakter 
med store aktører. CellVision  
har fått napp hos verdens 
største mobiloperatør – Voda-
fone – med et støttesystem for 
å redusere driftskostnadene. 
(Dagens Næringsliv)

TBL + PIL = sant
ARBEIDSLIV4NHO-foreningene 
Teknologibedriftenes Lands-
forening (TBL) og Prosessin-
dustriens Landsforening (PIL) 
går sammen i det nye Norsk 
Industri (NI) fra 1. januar 2006. 
Den nye foreningen vil omfatte 
fi re av ti industriansatte og blir 
den største enkeltforeningen i 
NHO. (Dagens Næringsliv)

Mer offentlighet
SAMFUNN4Dersom forslaget 
til ny offentlighetslov blir ved-
tatt, kan også offentlig eide 
selskaper som Statnett, Avinor 
og deler av Oslo Sporveier bli 
underlagt loven. – Det skal 
ikke være mulig for forvaltnin-
gen å organisere seg bort fra 
offentlighet, sier justisminister 
Odd Einar Dørum. (Dagens 
Næringsliv)

«Frp svikter i økonomisk politikk.» ERNA SOLBERG, Høyre-leder om hvorfor Høyre ikke vil inn i 
regjeringssamarbeid med Fremskrittspartiet. (Aftenposten)

▲ Posten Norge rangeres 
som et av verdens mest 
effektive postselskaper.
▲ Norske arbeidsgivere er 
Europas optimister.

▲ It-selskapet CellVision 
har fått kontrakt med ver-
densgiganten Vodafone.

4TRYGVE BJØRKÅS, eks-
misjonær på Filippinene, mani-
pulerte regnskap, ga bort eien-
dommer for 26 millioner kroner 
og ga leverandøravtaler til egne 
medarbeidere. Han ville gjort 
akkurat det samme i dag, sier 
han. Misjonsalliansen krever nå 
et millionbeløp av eks-misjonæ-
ren for økonomisk svik. (VG)

4ANDERS RYSSDAL, leder i 
Advokatforeningen, vil åpne for 
eksterne styremedlemmer og nye 

eiere i advokat-
fi rmaene. I norsk 
lovgivning er det 
ikke åpning for 
eierskap over 
landegrensene, 
slik EØS-avtalen 
sannsynligvis 
krever. – Det er 
viktig at norske 

advokatfi rmaer gis frihet til å 
danne advokatkjeder, sier Ryss-
dal. (Finansavisen)

4LARS SPONHEIM, Venstre-
leder, mener Frp er blitt et stue-
rent parti, og utelukker ikke et 
fremtidig regjeringssamarbeid. 
Han utelukker heller ikke at det 
kan være greit for Venstre å ha 
Høyre-leder Erna Solberg som 
statsminister. (VG)

4CARL I. HAGEN, Frp-leder, 
er fornøyd med svarene statsråd 
Erna Solberg har gitt om anset-
telsen av Osmund Kaldheim som 
integreringsdirektør. (Dagbladet)

4PETTER A. STORDALEN 
OG CHRISTIAN RINGNES, 
hotelleiere, går sammen om det 
som blir Nordens største hotell-
selskap med investeringer for 
nær fem milliarder kroner. Det 
nystiftede selskapet – Norgani 
Hotels – kjøper hoteller for 1,2 
milliarder kroner fra Stordalen og 
1,1 milliarder fra Ringnes’ selska-
per. (Dagens Næringsliv)

4ERNA SOLBERG, Høyre-
leder, avviser i et brev til Bergens 
ordfører Herman Friele ønsket 
om å slippe Fremskrittspartiet 
inn i Regjeringen. I brevet ramser 
Solberg opp ti konkrete grun-
ner til å holde partiet ute; et av 
hovedpunktene er den økono-
miske politikken. (Aftenposten)

35 000 Antallet slettede 
e-poster som ledelsen i Red-
ningsselskapet skaffet seg 
adgang til. Datatilsynet vil 
nå granske saken. – Vi ville 
sagt nei til en forespørsel 
om å rekonstruere e-poster 
til bruk i en tvistesak, sier 
seniorrådgiver Sverre Engel-
schiøn i Datatilsynet. Inn-
holdet i fl ere av e-postene 
skal blant annet være sterkt 
nedsettende karakteristikker 
av generalsekretær Monica 
Kristensen Solås. (Aften-
posten)

1000 Antallet arbeidsplas-
ser som de bryggeriansatte 
frykter kan forsvinne etter et 
stortingsvedtak om å fjerne 
avgiften på engangsembal-
lasje på øl og mineralvann. 
De bryggeriansatte streiket 
onsdag denne uken i protest 
mot forslaget. (Klassekam-
pen)

12,8 milliarder Det er 
verdien i kroner som 
Enskilda Securities har satt 
på konsernet Posten Norge. 
Enskilda  plasserer også 
Posten Norge helt i verdens-
toppen for effektive postsel-
skaper. (Finansavisen)

2100 Antallet ansatte som 
kommer til å få sin arbeids-
plass i det nye komplekset 
Aker Hus som Kjell Inge 
Røkke vil bygge for alle sine 
selskaper. Praktbygget skal 
bygges ved siden av Telenor 
på Fornebu, og byggestart 
vil være i sommer. (Dagens 
Næringsliv)

2,6 milliarder Det er utbyt-
tet i norske kroner som det 
strides om i saken Økokrim 
gransker hos verdens stør-
ste riggselskap, Transocean. 
Økokrim gransker det som 
antas å være en storstilt 
skatteunndragelse. Utbyttet 
ble utbetalt fra det norske 
datterselskapet Transhav i 
2000. (Dagens Næringsliv)

SISTE  UKE
TA L L N AV N

B UNNL IN JE N

▼ NetComs dataproble-
mer rammet alle kundene.

▼ Direktøren for Pors-
grunds Porselænsfabrik 
orker ikke mer bråk lokalt.
▼ Bryggeriansatte frykter 
jobbene etter avgiftskutt .

FO
T

O
: H

A
LV

O
R

 H
E

G
T

U
N

/S
C

A
N

P
IX

FO
T

O
: L

IV
 H

E
G

N
A

/S
C

A
N

P
IX

FO
T

O
: O

L
A

V
 H

A
S

S
E

L
K

N
IP

P
E

/S
C

A
N

P
IX

 

NETCOM-KAOS4Torild Skogsholm, samferdselsminister, ser svært 
alvorlig på mobilselskapet NetComs dataproblemer som rammet 
1,2 millioner telefonnumre. Før hun ble minister, var Skogsholm 
direktør i nettopp NetCom. (Dagsavisen)

Slutter etter sjikane
LEDELSE4Niels G. Pettersen, sjef for Porsgrunds 
Porselænsfabrikk, slutter etter bare tre måneder 

i jobben. Han orker ikke mer det 
han opplever som sjikane i lokal-
miljøet. – Det var en fi endskap jeg 
sjelden har møtt. Jeg fi kk beskjed 
om at jeg var løpegutt, at jeg var 
der for å slakte bedriften og at jeg 
var økonomisk leiemorder, sier han. 

Eieren, Atle Brynestad (bildet), har bestemt seg 
for å selge bedriften. (Dagens Næringsliv)
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Posten Norge er blant de mest 
effektive i verden.

K JA P P  OV E R S IK T  OV E R  DE T  V IK T IG S T E
D a g l i g  o p p d a t e r i n g  p å  w w w . u ke a v i s e n l e d e l s e . n o
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       Kr 0,-

Ring 09000, se telenormobil.no/bedrift eller kontakt din nærmeste Telenor-forhandler.

Ring kostnadsfritt mellom bedriftens mobiltelefoner
Bestill og få:
• Fast månedspris, ring for kr 0,- mellom bedriftens mobiltelefoner
• En rekke tilleggstjenester inkludert i abonnementet 
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LEDERPL ASS

Ernas foretrukne ledermann
Når man studerer cv-ene til Manuela 

Ramin Osmundsen og Osmund Kald-
heim, synes Osmundsen å være den 

som har de beste formelle kvalifi kasjonene 
for å bli direktør for det nye Integrerings- og 
mangfoldsdirektoratet. Hun er i dag assis-
terende direktør i Utlendingsdirektoratet.  
Når hun i tillegg er kvinne – og selv har en 
fremmedkulturell bakgrunn – skulle en 
tro denne ansettelsen var plankekjøring. 
Men kommunalminister 
Erna Solberg valgte å ansette 
Osmund Kaldheim. Hun er 
blitt overøst av kritikk de siste 
to ukene fra innvandrer- og 
kvinnehold, og selvsagt har 
også noen politiske partier 
hengt seg på kritikken. Til 
og med Carl I. Hagen varsler 
at denne ansettelsen kan 
Stortinget komme til å se 
nærmere på, men roet seg 
ned etter at Solberg hadde 
sagt mer om hvorfor Kald-
hein fi kk jobben. 

Stillingen ble lyst ut to 
ganger, og andre gang var 
kravet til høyere utdannelse droppet. Det 
har ikke Kaldheim. Som ordfører i Fet har 
han blant annet kommunalpolitisk erfa-
ring, og det kom med i stillingsannonsen. 
Kaldheim sier at han aldri har vært i kon-
takt med Erna Solberg, og at det var rekrut-
teringsfi rmaet – som bisto departementet i 
ansettelsen – som kontaktet ham. 

Kjell Engebretsen (Ap) kritiserer i 
Dagsavisen Solberg for at utlysningstek-
sten er endret, og mener det er bedrevet 

dårlig saksbehandling. Ågot Valle sier hun 
er opprørt over at Erna Solberg valgte en 
Høyre-mann framfor en kvinne med mino-
ritetsbakgrunn, og insisterer på at Stortin-
get må undersøke om Solberg har fulgt lov 
og retningslinjer. Likestillingsombudet har 
også varslet at de vil vurdere om ansettelsen 
er i strid med likestillingsloven.

Manuela Ramin Osmundsen var blant 
søkerne da stilingen ble lyst ut første gang. 

Hun er vel kjent for ledelsen 
i departementet. Når de ikke 
satset på Osmundsen med en 
gang, må det være fordi hun 
står for et innvandringssyn 
som Erna Solberg ikke deler. 
Solberg kan ha tvilt på om 
Osmundsen er rett kvinne på 
rett plass, eller om hun besit-
ter de lederegenskaper som 
skal til. Solbergs begrunnelse 
er at hun ønsket noen med 
solid innsyn og bakgrunn i 
det samfunnet innvandrere 
skal integreres i, som leder for 
det nye direktoratet.  

Hvis man etter en første 
utlysning av en stilling ikke har fått det 
antall søkere man ønsket seg, og den ønske-
lige bredden heller ikke er representert, er 
det ikke noe galt i å endre utlysningsteksten 
ved annen gangs utlysning. Det er heller 
ikke noe merkelig ved at et rekrutterings-
fi rma jobber med kandidater som ikke har 
søkt ved første gangs utlysning. Ofte er det 
slik det må gjøre for å få de beste til å søke.

Kaldheim sier til Dagsavisen at han ikke 
fi kk et tilsagn om å få jobben og avviser at 

han er blitt håndplukket. Og om han nå 
hadde vært håndplukket, hva er galt i det? 

Vi tror ikke det er så enkelt at Erna 
Solberg har gått etter partiboka. Vi tror hun 
har lagt vekt på at Kaldheim vil represen-
tere den integreringspolitikken hun står 
for på en god måte, og at han er den beste 
lederen for det nye direktoratet. 

Det er påfallende at hun ikke valgte 
Osmundsen, hva slags grunnlag har 
kritikerne for å påstå at Kaldheim ikke er 
den beste lederen? En topplederansettelse 
kan eller skal ikke utenforstående komme 
til bunns i. En kan ikke forlange at rekrut-
teringsfi rmaet går ut med sine vurderinger 
av kandidatene.    

Hvis man mener, som Ågot Valle og 
andre, at man bør bruke en lederansettelse 
for å fortelle at man mener alvor av integre-
ring og mangfold, er det forståelig at man 
kritiserer Solberg. Da er en ansettelse gjort 
til politikk.

Det er rimelig politisk enighet om at 
det er lederkvalifi kasjoner det skal legges 
sterkest vekt på ved ansettelser av topple-
dere i staten. Lederkvalifi kasjoner lar seg 
ikke bedømme alene ut fra et cv. I den 
gamle byråkratiske tradisjonen, var det 
lett å etterprøve lederansettelser. Det var 
nærmest bare å vekte ansiennitet og utdan-
nelse. I dag skal evnen til å lede mennesker 
og gjennomføre politiske beslutninger i 
den aktuelle stillingen være et avgjørende 
kriterium. Solberg har vurdert ansettelsen 
i forhold til målet om fl ere kvinner og per-
soner med minoritetsbakgrunn som ledere 
i det offentlige. Til slutt valgte hun den hun 
mente var den beste. Det er jobben hennes. 

Lederannsettelser 
skal ikke lenger 
skje etter formell 
kvalifi kasjoner. 
En kan ikke 
etterprøve hvem 
Erna Solberg 
mener er den beste 
lederen. 

Mange har tydeligvis vanskelig for å tro at Erna Solberg valgte Osmund Kaldheim fordi hun mener han er den beste lederen.

FOTO: ERLEND AAS/SCANPIX
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Grå hår i KrF og Venstre
MEN FRPS FRAMMARSJ må også setja 

grå hår i hovudet på strategane i KrF og 
Venstre. Skulle Frp bli dobbelt så stort som 
KrF og Venstre til saman, blir det håplaust 

for desse å klore seg fast i regjering på Frps 
nåde. I arbeidet med Plan B må desse partia 

tenkje nøye over om dei verkeleg heller vil 
gje makt til Hagen enn til Jens Stoltenberg 

når det kjem til stykket.

Nationen på lederplass
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A N D R E S  M E N I N G

Pensjonsreformen

Redningsselskapet, med Monica 
Kristensen Solås i spissen, inngikk 
tirsdag forlik i rettsaken mot fi re 

av sine regionsledere som hun har sagt 
opp. Saken for den ene utsettes til høsten, 
den andre får bli med samme lønns- og 
arbeidsvilkår, den tredje får en sluttpakke 
på ett år og den fjerde var kun en vikar. 
Redningsselskapet var nok i tvil om de 
hadde et grunnlag for en saklig oppsi-
gelse, og tok initiativ til et forlik. Det er 
utrivelig å jobbe i en organisasjon der 
sjefen går til rettssak for å få en sparket. 
Det er forståelig at en av dem heller vil ha 
12 måneders lønn. 

Retten fi kk mandag vite at Monica 
Kristensen Solås hadde engasjerte et 
eksternt fi rma til å gjennomgå over 
30 000 e-poster, mange av de slettede, 
som kunne knyttes til seks–syv med-
arbeidere i selskapet som hun ikke har 
hatt tillit til. Det var ikke innhentet til-
latelse fra Datatilsynet, og det har skjedd 
uten at de ansatte har visst om det etter at 

oppsigelsene er gitt. I e-postene betegnes 
Monica Kristensen både som «psyko pat» 
og «avskum som formørker vår tilvæ-
relse». Det er selvsagt kritikkverdig å 
omtale sin sjef på denne måten, men slike 
e-poster kan ikke være oppsigelsesgrunn 
når de spres til svært få, og i ettertid etter 
en oppsigelse. Nå vil Datatilsynet vurdere 
om Redningsselskapet har brutt loven om 
personvern. 

I løpet av et og et halvt år har Kristen-
sen Solås sagt opp fi re regionsledere, og 
fått tre andre av sine nærmeste ledere ved 
hovedkontoret til å slutte. Noen ganger 
må en leder bruke makt, slik Monica 
Kristensen gjør, men da er det viktig at 
man opptrer ryddig og holder seg til lover 
og regler. Det er her Kristensen Solås fei-
ler. Hun har tydeligvis et behov for å vise 
handlekraft som går over alle støvleskaft, 
og skaper frykt og usikkerhet. Derfor 
møter hun kritikk for bøllete opptreden 
og inkompetanse: Ledere får sparken på 
dagen og blir bedt om å pelle seg ut av 

kontoret, det offentliggjøres på intranettet 
at man skal ha ny personal- og økonomi-
sjef uten at disse er orientert, stillingen 
som personalsjef lyses ut uten at opp-
sigelses saken er avgjort og regionsledere 
sies opp uten forhandlinger om å fi nne 
løsninger. I tillegg lar hun seg intervjue 
i Økonomisk Rapport om økonomisk rot 
og penger på vidvanke, som den tidligere 
ledelsen ikke forstår noe av. Vi kan ikke 
huske å ha hørt om en frivillig organisa-
sjon som har opplevd så mye bråk på vel 
et års tid, knyttet til daglig leders utøvelse 
av sitt personalansvar.

Ingen ansatte i Redningsselskapet er i 
tvil om at Monica Kristensen Solås er klar 
til å svinge pisken hvis hun ikke får det 
som hun vil. Her er det bare å være lydig, 
eller fi nne seg noe annet å gjøre. Men så 
lenge hun har tillit hos styret, er det fritt 
fram for det hun står for. 

Det kan være at tilstanden er så spesi-
ell og bedrøvelig i Redningsselskapet at 
det er tøffe doser med «Solås Kristensen-

ledelse» som må til. Hvis det er slik at 
kulturen i selskapet preges av manglende 
lojalitet mot ledelsen,  dårlig økonomi-
styring og tvilsom personalforvaltning, 
må det selvsagt ryddes opp. Men vi fi kk 
aldri det inntrykket da Anne Enger 
 Lahnstein var generalsekretær.  

Det kan jo tenkes at Monica Kristen-
sen Solås er dyktigere enn Lahnstein 
til ta fatt i det som er viktig, og at hun 
våger å rydde opp i en ukultur. Eller så 
er hun rett og slett den som hopper etter 
Wirkola – og som fi nner på de merkelig-
ste ting i svevet. Ut fra det offentligheten 
er gjort kjent med, tyder alt på at Red-
ningsselskapet har en generalsekretær 
som skaper og forstørrer problemer for å 
legitimere egen innsats for å rydde opp i 
et rot hun mener å ha fått øye på. Tiden er 
inne for Monica Kristens Solås til å legge 
om stilen, opptre med større klokskap og 
sørge for ro i Redningsselskapet slik at 
hennes lederadferd ikke til stadighet blir 
sak i mediene.

Ansatte under Monica Kristensen Solås’ hæl

SELV OM DET IKKE bør bli noen 
omkamp, vil ikke pensjonsreformen 
forsvinne fra norsk politikk. Forliket 
etterlater seg mange spørsmål som 
må ende opp i viktige politiske vedtak 
i årene som kommer. Resultatet er 
blant annet ikke klart for uføretrygdede 
eller de som ønsker å pensjonere seg 
tidlig. Det blir også viktig å sørge for at 

tjenestepensjonen blir organisert slik 
at de ansatte får mest mulig igjen for 
innskuddene, og at pensjonene ikke 
blir nok en melkeku for forsikrings-
selskapene. Derfor vil det være viktig 
om det er Bondevik-regjeringen eller 
det rød–grønne alternativet som skal 
gjennomføre reformen.

Dagsavisen på lederplass

Stygt overtramp mot Heyerdahl
DET ER SÅ MAN NESTEN ikke tror 
sine egne øyne når man blar opp Dagens 
Næringsliv lørdag og leser lederspalten 
under tittelen «En patetisk eldre mann», 
der den tidligere konsernsjefen i Orkla, 
Jens P. Heyer dahl, æreskjelles på kjent 
rennesteins manér, en stil vi ellers trodde 
var avgått ved døden med 30-tallets 
«Der Stürmer».

Slik er det også i politikken, der eldre 
og erfarne politikere, som for eksempel 

Kåre Willoch og Finn Lied, er vel verdt å 
lytte til når de kritiserer dagens politikere, 
eller bidrar til å sette dagens beslutninger 
i et historisk lys. Når Dagens Næringsliv 
i stedet velger å lufte sitt hat mot Jens P. 
Heyerdahl ved å henvise til hans dømme-
kraft og modenhet, er det et svært stygt 
overtramp, som det heldigvis er lenge 
mellom hver gang vi ser.

Klassekampen på lederplass
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IXSAMFUNNSSTYRING
■ Under denne vignetten tar Ukeavisen Ledelse opp 
lederutfordringer i offentlig sektor.

■ Denne uken er det statsrådenes politiske lederskap vi 
ser nærmere på. Hva er igjen av reelt ledeskap når 
lobbyister, fagdepartement, høringsinstanser, interesse-
organisasjoner, opposisjonen og mediene har gjort sitt?

Hvor sterkt kan den enkelte statsråd prege utviklingen? Samarbeidsregjeringen under ledelse av Kjell Magne Bondevik etter sitt første statsråd på Slottet 19. oktober 2001.
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– Politikere i lederposisjon bør heve 
seg over detaljene, og i større grad 
konsentrere seg om noen få saker de 
ønsker å få igjennom, mener tidligere 
arbeids- og administrasjonsminister 
Victor Norman.

Arne Strand, politisk redaktør i Dags-
avisen, minner om at Norman endte sin 
statsrådskarriere fordi han bedrev for 
mye  politisk lederskap. 

I to år, fi re måneder og atten dager satt VICTOR D. 
NORMAN ved Kongens bord. På BIs årskonferanse i 
forrige uke snakket han om det begrensede hand-
lingsrommet han erfarte at en statsråd har til å 
bedrive politisk lederskap. 

– En politiker i posisjon må drive ledelse gjen-
nom forhandlinger. Du må drive med hestehandel, 
og alt det andre folk synes er galt med politikk. 

Politikere i posisjon skal utøve lederskap overfor 
innbyggere, være ombudsmenn for enkeltvelgere, 
fange meningsstrømmer i befolkningen og være 
demokratiske aktører. Victor Norman beskriver 
imidlertid en virkelighet hvor statsråden kommer 
inn sent i beslutningsprosessen, etter fl ere faglige 
runder i departementet, utvalgsarbeid, høringsrun-
der og debatter i mediene. 

Organisasjonsdiktat
– Resultatet er at mye av rommet for hva som er 
politisk mulig å få til er uttømt lenge før sakene 
havner på politikernes bord. I en normal prosess 
kommer politikerne inn første gang etter at orga-
nisasjonene har vært inne to ganger og embets-
verket har vært inne én gang. Deretter kommer 
stortingsmeldingen, ny høring og først under 
behandlingen av proposisjonen skjer det en reell 
politisk behandling av saken. Handlingsrommet 
politikerne sitter igjen med, rommer i praksis det 
de andre ikke har kunnet kompromisse seg fram 
til. Dermed blir organisasjonskonsensus jevngodt 
med organisasjonsdiktat, sier Norman, som tar til 
orde for at samfunnsstyringen ikke bør overlates til 
interesseorganisasjonene.  

– Er ikke organisasjonenes involvering en styrke for 
demokratiet? 

– Det er en styrke i den grad de er representative 
for velgerne, men selv den største interesseorgani-
sasjonen, LO, har bare rundt 800 000 medlemmer. 
Organisasjonene fremmer særinteresser, og det er 
viktig at de blir hørt. Politikernes oppgave er imid-
lertid å representere velgernes samlede interesser. 
Det bekymrer meg ikke at særinteresser blir hørt, 
men det bekymrer meg hvis de får legge premissene 
for politikken fordi politikerne kommer så sent inn 
i beslutningsprosessen at handlingsrommet er blitt 
sterkt redusert.  

– Har ikke politiske ledere ryggrad nok til å fatte 
egne beslutninger?

– Hvis organisasjonene gjennom saksforbere-
delsen er enige, er det i praksis umulig å gå imot. 
Hvis man inviterer organisasjoner til å være med 
på en prosess, og de etter en lang og omstendelig 
prosess er blitt enige, er det galt å gå imot et sam-
stemt råd. Jeg sier ikke at vi ikke skal lytte, men at 
politikerne bør legge sterkere, overordnede føringer 
for løsninger før organisasjoner og utvalg slipper 
til. Man utøver ikke lederskap ved å vente med å 
tilkjennegi sine synspunkter til alle andre har sagt 
sin mening.  

– Lettere med fl ertall
ARNE STRAND, politisk redaktør i Dagsavisen, mener 
at Normans observasjon av at det bedrives mindre 
politisk ledelse enn tidligere, er riktig. 

– Statsråder er i større grad blitt ledere av et admi-
nistrasjonsapparat, og er i mindre grad politikere 
som går foran med nye ideer. Det fi nnes unntak, 
men generelt sett har vi fått mer byråkrati. 

Mens Norman ikke uttrykker noen stor bekym-
ring over mindretallsregjeringer, mener Strand at 
én viktig årsak til at det er blitt vanskeligere å styre, 
er mindretallsparlamentarismen. Han mener at 
det må fl ertallsregjeringer til for at statsrådene skal 
kunne klare å gjenvinne makt i forhold til Stortinget 
og samfunnet for øvrig. 

– Regjeringene er svake i forhold til Stortinget. 
Det var lettere for statsministeren og statsrådene å 
nå fram med programmer og ideer da regjeringer 
hadde et fl ertall bak seg. Nå blir det mye styring fra 
dag til dag, gjennom kompromisser med Stortin-
get. Dermed forsvinner de store vyer og de dristige 
tanker. Konsekvensen er at politikk blir mindre 
spennende, og at vi ser en maktforskyvning der 
Stortinget regjerer over saker som normalt er til-
lagt Regjeringen.

I tillegg til maktforskyvning fra Regjeringen 
mot Stortinget, registrerer Dagsavisens politiske 

redaktør at Storting og Regjering har tapt makt og 
innfl ytelse til organisasjonene og markedet. Han 
nevner inntektsoppgjørene og Norges Banks ansvar 
for pengepolitikken som to eksempler. 

– Maktutredningen snakker om et politisk tilba-
ketog, sier Strand. 

Ikke tid nok
Maktutreder og professor i statsvitenskap, HEGE 
SKJEIE, sier at et viktig premiss for statsråders 
arbeidsvilkår i det daglige, er Regjeringens forhold 
til Stortinget.   

 – Arbeidsvilkårene for en mindretallsregjering 
– og særlig da en som ikke har forhandlede støtte-
avtaler i Stortinget – er på en rekke måter forskjel-
lige fra arbeidsvilkårene til en fl ertallsregjering. 
For mindretallsregjeringer er det en absolutt dyd av 
nødvendighet å pleie forholdet til Stortinget nær sagt 
når som helst. Mindretallsregjeringer har imidler-
tid vært dominerende regjeringsform i Norge siden 
begynnelsen av 70-tallet. Det har også vært «selv-
valgt» – helt fram til dagens situasjon og «snuope-
rasjonen» i Arbeiderpartiet. Jeg vil regne det som 
ganske sikkert at et fl ertallsgrunnlag i Stortinget vil 
gi statsråder en annen opplevelse av «politisk leder-
skap» enn det mindretalls-statsråder har. 

Skeie intervjuet i 1989 og 2000 statsråder fra 
henholdsvis Brundtlandregjeringen og Stolten-
berg-regjeringen. I maktutreningsboken «Den 
fragmenterte staten» skriver hun om statsråder 
med 13-timersdag, pluss seks–syv timer i helgene. 
Statsrådene forteller at de ønsker å konsentrere seg 
om det viktigste, men at mye av tiden går med til 
formelle og uformelle møter – med regjeringskol-
leger, utvalg, ledergruppen i departementet, Stor-
tinget, andre politikere, journalister og lobbyister. 
Slik blir «tid» det knappeste godet i en statsråds liv, 
skriver Skjeie. Tid til å tenke, tid til å planlegge, tid 
til å avholde «møter med seg selv».  

– Dette er en av Norges tøffeste og travleste job-
ber – det kommer ikke til å forandre seg. Tid er en 
konstant manko. Om vi skal snakke om endringer i 
arbeidsvilkår over tid, i det daglige, tror jeg at «medi-
aliseringen» av politikken er den enkeltfaktoren 
som oppleves sterkest som forandring. 

Norman sier at mengden av saker kombinert 
med mangelen på tid, gjør at statsråder lett tyr til 

SAMFUNNSSTYRING 
fortsetter

Fortsatt rom for
politisk lederskap?

Av Anita 
Myklemyr

am@ukeavisen.no

Folke-
styret
forvitrer
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– Det var lettere for stats-
ministeren og statsrådene 
å nå fram med programmer 
og ideer da regjeringer 
hadde et fl ertall bak seg.

Arne Strand
Politisk redaktør i Dagsavisen.

– Det var lettere for stats-

REDAKTØREN:
– De statsrådene som 
lykkes politisk, er de som 
er veldig tydelige og 
klare i sin lederrolle. 

Steinar Stokke
Direktør i arbeidsgiverorga-
nisasjonen Navo, tidligere 
departementsråd.

– De statsrådene som 

TOPP-BYRÅKRATEN:
– Man utøver ikke leder-
skap ved å vente med å 
tilkjennegi sine synspunkter 
til alle andre har sagt sin 
mening.  

Victor Norman
Professor i samfunnsøkonomi 
ved Norges Handelshøyskole, 
tidligere arbeids- og adminis-
trasjonsminister.

– Man utøver ikke leder-

EKS-STATSRÅDEN:
– Om vi skal snakke om end-
ringer i arbeidsvilkår over tid, i 
det daglige, tror jeg at «media-
liseringen» av politikken er den 
enkeltfaktoren som oppleves 
sterkest som forandring.

Hege Skjeie
Maktutreder og professor i stats-
vitenskap ved Universitetet i Oslo.

– Om vi skal snakke om end-

MAKTUTREDEREN:
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et lett bytte for et sterkt embetsverk. Han registrerer 
også at den utviklingen Victor Norman ønsker seg, 
allerede er i gang: Statsrådene omgir seg med langt 
fl ere politiske rådgivere, statssekretærer og medi-
erådgivere enn det som var vanlig i tidligere tider. 

– Det viktigste er imidlertid at statsrådene er 
sterke og at de vet hva de vil, for eksempel med 
den økonomiske politikken. Det er mulig å være en 
sterk statsråd, og Victor Norman var selv en sterk 
statsråd. Han ble for sterk, og falt av den grunn. 
Han gjorde tre kardinalfeil: Han var kontroversiell 
internt i Regjeringen, han la seg ut med stortings-
fl ertallet gang på gang og han la seg voldsomt ut 
med organisasjonene. Utfordrer du de tre miljøene 
samtidig, blir du ikke statsråd lenge. Han gikk for 
langt, men han var en virkelig spennende statsråd. 

Han forsøkte å få ting til. 

Tabloidiseringen
Også forholdet til velgerne utfordrer politike-
rens rom for ledelse. Tabloidmediene setter 
i relativt stor grad politisk dagsorden, og det 

er alltid en ny partigallup eller meningsmå-
ling like rundt hjørnet. Hver måned foregår 
det professor Hege Skjeie i artikkelen «Det kri-
tiske kjendiseri» beskriver som «virtuelle valg». 
Norman mener at konsekvensen er at vi får en 
kontinuerlig valgkamp. Politikeres gjøren og 
laden er dessuten blitt underholdning. Victors 

pianospill og Karitas kjoler er «godt stoff».  
– Politikerne fristes til å svare med 

tabloide virkemidler. De driver en 
løpende jakt på enkeltsaker de kan få en 
tabloid profi lering på, og driver med tak-
tiske lekkasjer og aktivt spin. De fristes 

med andre ord til å bruke de samme virke-
midlene som skaper problemer for dem. For 

å komme til orde, må du ofte konsentrere deg om 
småsaker. Lederskap i lange linjer blir dermed lett 
noe som er henvist til statsministerens nyttårstale. 
Noen politikere tør å gjøre noe annet, og utviser poli-
tisk lederskap gjennom å snakke om viktige saker. 
Så lenge noen er tabloide, er det imidlertid vanskelig 

for andre å la være. Det er de tabloide som vises frem 
i mediene, sier Norman. 

Arne Strand viser til en undersøkelse i forbin-
delse med siste valgkamp som forteller at medi-
enes politiske innfl ytelse øker. 

– Mediene er i stand til påvirke velgeres politiske 
oppfatning. Det er utfordrende for politikerne. Noe 
av problemene med mindretallsregjeringer og koa-
lisjoner, er at politikerne stadig må kompromisse. 
Dermed går de ofte ut med et budskap som er mer 
utvannet enn det bør være. Det blir grått og traurig, 
og det oppdager velgerne. Dermed er det duket for 
tabloide løsninger.

Vilje til makt
Når politikeren skal ta hensyn til velgere, mediene, 
interne grupper og embetsverk, minner det om 
en modell som er kjent fra faglitteraturen: Prinsi-
pal–agent-teorien. 

– Hver aktør vil belønne statsråden for innsats 
på sitt område, og straffe ham for innsats på andre 
områder. Ikke med penger, men på andre måter. 
Hvis LO drar i én retning og NHO i den andre, blir 
nettobelønningen lite eller ingenting. Politikerne 
har imidlertid handlingsrom, og de kan påvirke 
embetsverk, organisasjoner og medier om de bare 
tør. Trolig vil de bli belønnet av deres egentlige 
prinsipal, velgerne, om de gjør det, sier Norman, 
som nevner Brundtland og EØS, Bondevik I og 
kontantstøtten samt Clemet og skolepolitikken 
som eksempler på politikere som har valgt å ta 
ledelse i viktige, men ofte upopulære saker.

– Løsningen ligger i viljen til å ta makt. Det 
kan være tøft overfor mediene, men det er fullt 
mulig. Du må også ha en forståelse for at makt og 
posisjon ikke nødvendigvis er det samme. Skal du 
lykkes, må du konsentrere deg om én eller noen få 
oppgaver, og la administrasjonen i embetsverket 
ta seg av resten. Og du må la mediene hyle. Får 
de ikke respons, blir de fort lei av det. I tillegg må 
du mobilisere opinionen gjennom langvarig, tål-
modig, imøtekommende gjentagelse av den gode 
fortelling. 

embetsverkets løsningsforslag.
– Den politiske ledelsen er informasjonsmes-

sig underlegen i forhold til embetsverket, har det 
travelt og sitter med det parlamentariske ansvaret 
for alt som skjer. Dermed er det lett å velge det tryg-
geste; å lytte til departementets råd. Du har ikke tid 
til å sette deg godt nok inn i alle sakene.

Victor Norman mener at statsrådens beste alter-
nativ i denne situasjonen er konsentrasjon. 

– Embetsverket er rasende dyktig, og har en 
intens lojalitet til norsk samfunn. Saker som hand-
ler om å administrere landet, løser embetsverket 
bedre enn alle andre. Politikerne bør derfor i større 
grad konsentrere seg om noen få saker som de 
ønsker å få igjennom. Det gjelder å heve seg over 
detaljene, sier Norman, som imidlertid erkjenner 
at det ikke er mulig å heve seg over alle detaljer. 
Noe av politikerrollen er tross alt å være ombuds-
mann for folk fl est. 

– Jeg mener den politiske ledelsen i departe-
mentene burde vært styrket med fl ere personer, 
slik at man også kan ta seg av småsakene. Det 
sentrale er at man som statsråd må være villig til 
å konsentrere seg. Sier man at ingen skrue er for 
liten, ender man fort opp med å bare bli opptatt 
av skruer.

Kreves tydelighet
STEINAR STOKKE, tidligere direktør i Helse Sør, nå 
direktør i arbeidsgiverforeningen Navo, er uenig 
med Victor Norman i at det er behov for å utvide 
den politiske ledelsen i departementene. Stokke 
hadde fl ere forskjellige lederstillinger i Finansde-
partementet i løpet av de 11 årene han jobbet der, og 
har vært både ekspedisjonssjef og departements-
råd i Sosial- og helsedepartementet. 

– Det er to alternativer: Du kan bygge opp det 
politiske sekretariatet rundt statsråden, eller i ster-
kere grad mobilisere embetsverket. Ut fra et leder-
perspektiv, vil jeg tro at det mest effektive er at 
statsråden utøver sin lederrolle så klart og tydelig 
at embetsverket også i de forberedende faser av 
saksbehandlinger tar opp de politiske ønskene. 
I stedet for å etablere et stort politisk sekretariat, 
bør statsrådene utøve lederskap på en slik måte 
at de får fram det beste i embetsverket. 

– Hvordan står det til med lederegenskapene 
hos statsrådene? 

– Jeg har sett mange eksempler på at statsrå-
der defi nerer lederrollen på forskjellige måter. 
Jeg vil si det slik: De statsrådene som lykkes 
politisk, er de som er veldig tydelige og klare 
i sin lederrolle. 

– Hvor ligger det største forbedringspoten-
sialet? 

– I en rollemessig avklaring mellom 
politikk og administrasjon. Det må aldri 
herske tvil om at de politiske verdiene og 
målene er det overordnede. Lojalitetsplikten 
departementet føler overfor statsråden er en 
konsekvens av klarheten i lederskapet. 

Strand konstaterer at embetsverket alltid har 
hatt politisk makt, og at svake statsråder ofte blir 

SAMFUNNSSTYRING

Etter fem års arbeid, over 50 bøker og vel 
75 rapporter konkluderte Maktutrednin-
gen med at den mest sentrale endringen 
av maktforhold i Norge er at folkestyret 
– det formelle beslutningssystemet med 
fl ertallsvalg og folkevalgte organer – er i 
tilbakegang. 

Stortinget behandlet denne uken 
innstillingen til stortingsmelding, uten 
at det har gitt den store debatten verken 
om maktstrukturer eller politikerrollen. 
Harald Stanghelle, politisk redaktør i 
Aftenposten, konkluderte med at Makt-
utredningens dramatiske påstand om et 

forvitret norsk folkestyre ikke var nok til 
å lokke mer enn et titall stortingsrepre-
sentanter til det som kunne blitt en viktig 
debatt. 

POLITIKERNES RETRETT Maktutrederne 
har beskrevet en virkelighet der politi-
kerne har mistet styringen over sam-
funnsutviklingen. Folkestyret er svekket 
i alle ledd. Lokalpolitikerne har mindre 
makt. Folk har mindre interesse for det 
politiske system. Organisasjonsdelta-
kelsen er synkende. Globaliseringen tar 
makten fra det lokale beslutningssyste-
met og rettsvesenets makt er økende. 
Markedsmakt og rettsliggjøring har langt 
på vei erstattet folkestyret. Partiene 
mister oppslutning.

Partiene har endret seg fra masse-
partier i retning av nettverkspartier. Den 

norske mindretallsparlamentarismen 
fører dessuten til at det ikke er noen 
umiddelbar sammenheng mellom valg-
resultat og regjeringsposisjon. Dermed 
svekkes folkemakten i styringskjeden. En 
konsekvens av dette, er at de politiske 
alternativene blir utydelige, og at valget 
mellom dem får uklare konsekvenser. 

Valgdeltagelsen går nedover. Samtidig 
er velgerne blitt utro: Store velgergrup-
per skifter parti fra ett valg til det neste. 
I maktutredningens medborgerundersø-
kelse forteller tre av fi re at de er helt eller 
delvis enige i at partiene ikke er interes-
sert i hva folk mener, mens fi re av fem er 
helt eller delvis enige i at stortingsrepre-
sentantene raskt mister kontakten med 
vanlige folks meninger. Øyvind Østerud, 
som har ledet Makt- og demokratiutred-
ningen, sier på utredningens egne hjem-

mesider at dette illustrerer et politisk 
system i tillitskrise. 

FOR DYSTERT? Statsminister Kjell Magne 
Bondevik mener at Maktutredningens 
konklusjon er dyster, og viser til at dan-
ske maktforskere er langt mer optimis-
tisk. I sitt innlegg til Stortinget sa Bonde-
vik at han ikke synes det er grunn til å gi 
en ensidig negativ beskrivelse av forhol-
det mellom Stortinget og Regjeringen. 

Mindretallsregjeringer er ett av de 
temaene Maktutredningen drøfter. 
Bondevik konkluderer med at det i ulike 
mindretallsregjeringer har stått strid om 
mange enkeltspørsmål, men peker på at 
politikerne har klart å nå fram til felles 
løsninger i viktige saker, nå sist i pen-
sjonsforliket. Kompromisser kan virke 
samlende, mener Bondevik.

Folkestyret
forvitrer

S C E N A R I O  A :
LIKE MYE/LITE POLITISK 
LEDERSKAP SOM I DAG
Dette er et lite sannsynlig 
scenario. Verken mediene, 
samfunnet eller makt-
strukturene forandrer seg. 
Utviklingen av Internett gjør 
at det kommer stadig fl ere 
arenaer for meningsutveks-
linger. Papiraviser mister 
lesere, og omstrukturerer 
seg for å fi nne sin plass i 
landskapet. For mange er 
det for eksempel langt mer 
naturlig å engasjere seg i 
enkeltsaker enn å melde seg 
inn i et politisk parti. 

SCENARIER for statsrådenes politiske lederskap 
S C E N A R I O  C :
MER POLITISK LEDERSKAP 
En utvikling i retning av fl ere fl ertallsregjeringer, 
vil gi statsråder handlingsrom til å utøve mer 
politisk lederskap. De må ikke lenger kompro-
misse med andre i like stor grad som nå, og 
dermed åpner det seg fl ere muligheter for sterke 
statsråder som ønsker å utøve tydelig lederskap, 
blant annet overfor embetsverket og organisa-
sjonene. 

I et mediemarked med mange aktører, vil alle 
lete etter «sin vri». Underholdningsjournalistik-
ken er kommet for å bli, men det kan også dukke 
opp nye arenaer som er egnet for bred, politisk 
debatt, om enn kanskje for smalere målgrupper 
enn i dag. Internett er en arena politikere kan 
utnytte til egen fordel, for eksempel gjennom 
egne hjemmesider og blogger.

S C E N A R I O  B :
MINDRE POLITISK LEDERSKAP 
I dette scenariet fortsetter dagens 
utvikling. Lobbyistene og interes-
seorganisasjonene blir sterkere. De 
politiske sakene blir fl ere og tiden 
statsråden har til rådighet mellom 
alle formelle og uformelle møter, 
blir mindre. Embetsverkets løsnin-
ger foretrekkes enda oftere enn i 
dag. Tabloidiseringen av politikken 
fortsetter. Medienes leting etter 
ny posisjoner i fremtidens medie-
marked kan slå begge veier. Vi 
kan få økt tabloidisering i deler av 
pressen, mens andre aktører velger 
bredere tilnærmingsmåter. 

statsråd. Han ble 
Han gjorde tre kardinalfeil: Han var kontroversiell 
internt i Regjeringen, han la seg ut med stortings-
fl ertallet gang på gang og han la seg voldsomt ut 
med organisasjonene. Utfordrer du de tre miljøene 
samtidig, blir du ikke statsråd lenge. Han gikk for 
langt, men han var en virkelig spennende statsråd. 

Han forsøkte å få ting til. 

Tabloidiseringen
Også forholdet til velgerne utfordrer politike-
rens rom for ledelse. Tabloidmediene setter 
i relativt stor grad politisk dagsorden, og det 

er alltid en ny partigallup eller meningsmå-
ling like rundt hjørnet. Hver måned foregår 
det professor Hege Skjeie i artikkelen «Det kri-
tiske kjendiseri» beskriver som «virtuelle valg». 
Norman mener at konsekvensen er at vi får en 
kontinuerlig valgkamp. Politikeres gjøren og 
laden er dessuten blitt underholdning. Victors 

pianospill og Karitas kjoler er «godt stoff».  

tiske lekkasjer og aktivt spin. De fristes 
med andre ord til å bruke de samme virke-

midlene som skaper problemer for dem. For 
å komme til orde, må du ofte konsentrere deg om 
småsaker. Lederskap i lange linjer blir dermed lett 
noe som er henvist til statsministerens nyttårstale. 
Noen politikere tør å gjøre noe annet, og utviser poli-
tisk lederskap gjennom å snakke om viktige saker. 
Så lenge noen er tabloide, er det imidlertid vanskelig 

direktør i arbeidsgiverforeningen Navo, er uenig 
med Victor Norman i at det er behov for å utvide 
den politiske ledelsen i departementene. Stokke 
hadde fl ere forskjellige lederstillinger i Finansde-
partementet i løpet av de 11 årene han jobbet der, og 
har vært både ekspedisjonssjef og departements-

– Det er to alternativer: Du kan bygge opp det 
politiske sekretariatet rundt statsråden, eller i ster-
kere grad mobilisere embetsverket. Ut fra et leder-
perspektiv, vil jeg tro at det mest effektive er at 
statsråden utøver sin lederrolle så klart og tydelig 
at embetsverket også i de forberedende faser av 
saksbehandlinger tar opp de politiske ønskene. 
I stedet for å etablere et stort politisk sekretariat, 
bør statsrådene utøve lederskap på en slik måte 

– Hvordan står det til med lederegenskapene 

– Jeg har sett mange eksempler på at statsrå-
der defi nerer lederrollen på forskjellige måter. 
Jeg vil si det slik: De statsrådene som lykkes 
politisk, er de som er veldig tydelige og klare 

Strand konstaterer at embetsverket alltid har 
hatt politisk makt, og at svake statsråder ofte blir 
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Victor Norman (bildet) 
måtte gå som statsråd 
fordi han bedrev for 
mye politisk lederskap, 
mener Arne 
Strand, 
politisk 
redak-
tør i 
Dags-
avisen.
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HP ProLiant BL30p Blade server

FORDELERLØSNINGEN

SAN løsning for komplimentering av HP-bladesystemer.

HP StorageWorks MSA 1500
• Intel® Xeon™ Prosessor med inntil 3,20 GHz / 2 MB 
• Inntil 96 servere per 42U-rack eller 16 per hylle
• Fleksibel og åpen: integreres med eksisterende 

infrastruktur
• HP System Insight Manager: web-basert 

nettverksstyring via et konsoll
• HP Care Pack BladeSystem Deployment 

inkluderer 2 dagers på-stedet-service av 
HW og SW installasjon.

• 23 % besparelse på anskaffelseskostnader
• Opptil 19 % lavere strømforbruk
• Opptil 93 % færre kabler
• Krever 43 % mindre fysisk plass for samme 

prosesseringskraft
• Hot-swop av servere

• Mulighet til å blande SCSI og SATA diskhyller for 
større fleksibilitet

• SATA: opptil 24TB med 96 disker
• SCSI: opptil 16TB med 56 disker
• Kobles til Blade-servere med Fiber Channel svitsjer

Med HP BladeSystem får du en dynamisk IT-infrastruktur som gir en rekke fordeler både teknologisk og økonomisk. Det nyeste innen 
Intel® Xeon™ prosessorteknologi kombinert med det mest moderne serverdesign, sikrer dine investeringer for framtiden. Fordelen 
kan oppsummeres i lavere innkjøpspris, lavere administrasjonskostnader, redusert strømforbruk og plassbesparelse på datarommet.

Når du i tillegg får en IT-infrastruktur som er skreddersydd for å støtte dine forretningsbehov, burde valget være enkelt. Hvis du 
ønsker å finne ut hvor mye du kan få i innbytte for ditt gamle utstyr, gå inn på www.hp.no/innbytte.
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SAMFUNN
& ARBEIDSLIV

DE RØD-GRØNNE vil satse på desen-
tralisert utdanning, øke bevilgningene til 
samferdsel og satse på småsamfunn i 
områder med frafl ytting.

Det kommer frem i de rød–grønnes 
fellesmerknader til regionalmeldingen. 

Opposisjonen er uenig med regje-
ringen og Frp om målet med distrikts-
politikken, skriver Nationen. Mens 
regjeringspartiene vil satse på regioner 

med vekstpotensial, og legger vekt på å 
forbedre rammevilkårene for å beholde 
arbeidsplasser i Norge, er Ap, Sp og SV 
mer opptatt av å redusere avstandshin-
dre og utvikle livskraftige lokalsamfunn.

Ap, Sp og SV er imidlertid ikke enige 
om all distriktspolitikk. Fellesmerknadene 
viser at de i fl ere tilfeller er enige om et 
generelt mål, mens uenigheten kommer til 
syne når partiene viser hvor langt de vil gå.

Rød-grønn distriktspolitikk

V IK T IG  –  N Y T T IG  –  A K T UE LT
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Ole Julian Eilertsen:
Lederen
Refl eksjoner om lederprofesjonen
Kolofon 2005
Innbundet, kr. 248,00

Lederen er et utmerket utgangspunkt for å drøfte 
og klargjøre lederoppgavene i ulike virksomheter 
og organisasjoner og bidrar til å understreke leder-
funksjonens profesjonelle karakter. 
Ole Julian Eilertsen har hatt en rekke lederoppgaver 
i Norsk Hydro, både i inn- og utland. Han har bl.a. 
vært leder for Korn- og fôrdivisjonen, Raffi nerings- og 
markedsføringsdivisjonen og Landbruksdivisjonen. 

Ledelseserfaring 
fra virkeligheten

I bokhandelen eller på 
www.kolofon.com

35 år i Norges industrielle fl aggskip

NY BOK

SAKEN – Vi må defi nitivt 
gjøre det enklere, og 

det er det vi gjør. På helse, miljø 
og sikkerhetsområdet er det 400 
forskjellige forskrifter, disse vil vi 
nå samle i én forskrift, sa Gabri-
elsen i 2003. 

En undersøkelse fra Riksrevi-
sjonen viser at tallet på skjemaer 
og forskrifter er redusert med bare 
tre prosent. Samtidig er lengden 
på hver forskrift økt med 12,5 pro-
sent. 

AKTØRENE Daværende 
nærings minis-

ter Ansgar Gabrielsen gjorde det 
til et poeng at han hadde lite verk-
tøy i verktøykassa for å løse alle 
slags problemer næringslivet kan 
få seg til å klage over, men han 
bedyret at han hadde mer enn 
nok av vilje og evne til å forenkle 
regler og fjerne skjemaveldet for 

næringslivet. Det er blitt pratet og 
vurdert i årevis. 

I næringslivet begynte man å 
tro at regjeringen mente alvor da 
Bedriftsforbundets tidligere gene-
ralsekretær Gyrd Steen ble tauet 
inn for å få fart på forenklingsar-
beidet

Bedriftsforbundet har vært en 
pådriver for sterkere forenkling. 
NHO og HSH har også hatt saken 
høyt opp på dagsordenen utallige 
ganger. 

– Undersøkelsen bekrefter det 
vi har trodd. Det virker som om 
noe av forenklingsarbeidet har 
gått ut på å samle alle forskriftene 
i én forskrift. Sett fra bedriftens 
side har det ikke skjedd noen 
forenkling, sier administrerende 
direktør Tom Bolstad i Bedrifts-
forbundet til NRK. 

I Riksrevisjonens undersøkelse 
oppgir halvparten av et utvalg 

bedrifter at de fortsatt må svare 
på de samme spørsmålene fl ere 
ganger. 

– Det jeg merker meg er at 
hver gang de går ut og skryter av 
at «vi har forenklet, vi har fjernet 
regler», så sier de aldri noe om de 
nye som er kommet i stedet, sier 
en oppgitt Bente Hauge i it-selska-
pet Systek til NRK. 

Næringsminister Børge Brende 
sier til NRK at han nå vil sette 
trøkk på arbeidet med å oppnå 
større forenkling. Han vil satse 
på mer elektronisk rapportering.  
Men tror noen på det han sier? Vil 
han klare det som Ansgar Gabri-
elsen ikke har klart?

PERSPEKTIV Det spørs 
om ikke 

alle skjemaene er nødvendige 
som følge av de lover Stortinget 
har vedtatt. Det virker som om det 
ikke er mulig for byråkratiet å for-
enkle. Alternativet til å prate om 
forenklinger, er å si det som det er. 
Alle reglene og all rapporteringen 
som  næringslivet klager over, er 
nødvendige fordi samfunnet vil 
føre kontroll med bedriftene. Det 
er et resultat av kravet om mer 
kontroll, mer system og mer rap-
portering hver gang det skjer en 
ulykke, en uforutsett kritikkver-
dig hendelse eller et politisk mål 
som skal oppnås. Derfor skal det 
rapporters i forhold til alt mulig 
som politikerne mener er viktig: 
arbeidsmiljø, kvinners stilling, 
helse, miljø, sikkerhet og økono-
miske disposisjoner – for bare å 
nevne noe.

Hvis en er villig til å bruke 
øksa på noe av det politikerne 
har bestemt og bedt om, kan en 
få til en betydelig forenkling. Det 
samme gjelder dersom politike-
ren vil vise mer tilbakeholden-
het med nye krav på rapporter og 
oversikt.

Neste uke vil vi utfordre Små-
bedriftspanelet til å lage listen 
over forenklinger, regler og rap-
porteringer vi ikke trenger.

AV MAGNE LERØ

ml@ukeavisen.no

Skjemaveldet
■  Riksrevisjonen avslører at 
regjerings prat om å redusere 
skjemaveldet og gjøre det 
enklere for bedriftene er en 
bløff og bare prat.

Tema i uken

FOTO: HÅKON MOSVOLD LARSEN/SCANPIX

Regjeringsbløff 
om skjemavelde

Vil Børge Brende klare det som Ansgar Gabrielsen ikke klarte — å forenkle 
skjemaveldet for norske bedrifter?
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Hagen vil ikke 
granske Erna.
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CARL I. HAGEN 
vil ikke gå inn for at 
Stortingets kontrollko-
mité gransker kom-
munalminister Erna 
Solbergs ansettelse av 
integreringsdirektør 
Osmund Kaldheim.

Frp-formannen 
er fornøyd med de 

svarene statsråden 
har gitt, og er dermed 
er det ikke flertall for 
å grille kommunal-
ministeren i stortinget 
nå, skriver Dagbladet.

– Vi i Frp vil ikke 
være med og reise sak 
nå. Utnevnelsen har 
skjedd. Kontrollko-

miteen har sitt siste 
møte denne uken, sier 
Hagen til Dagbladet.

Men han legger 
til at dette kan bli en 
sak for den nye kon-
trollkomiteen som blir 
satt ned etter valget til 
høsten. 

Hagen freder Solberg
BRYGGERIARBEIDERNE STREIKET onsdag i 
protest mot at regjeringen vil fjerne avgiften på 
engangsemballasjen for øl og mineralvann. Fredag 
skal Stortinget avgjøre saken.

Dersom avgiften på engangsemballasje for øl og 
mineralvann blir borte, slik regjeringen har foreslått, 
regner bryggeriarbeiderne med at overgangen fra 
gjenbruksflasker til engangsemballasje vil føre til at 
mellom 150 og 200 mister jobben på Ringnes på 
Gjelleråsen like utenfor Oslo, skriver Klassekampen.

Streik mot boksøl

Kvinneandelen i styrene i 
NHO-bedriftene er tredoblet 
på tre år. NHO-direktør Finn 
Bergesen ber nå regjeringen 
om å utsette kvoteringsloven. 

AV ANITA MYKLEMYR

am@ukeavisen.no

20,8 prosent kvinner i styrene i 
allmennaksjeselskapene (ASA) 
i NHO. Det er status når NHO 
denne uken avslutter sitt treår-
ige likestillingsprosjekt Female 
Future. Det er en tredobling av 
kvinneandel fra utgangpunktet 
på 6,3 prosent i 2003, men like 
fullt langt unna regjeringens krav 
om 40 prosent kvinner i styrene i 
ASAene innen 2005. Kvoterings-

loven kommer til høsten, og nå 
ber NHO-direktør Finn Bergesen 
om utsettelse. 

Vil ha utsettelse
– Vi råder politikerne til å utsette 
iverksettelsen av loven, og i stedet 
støtte prosjekter som bidrar til 
holdningsendring, sier Bergesen.

NHO-direktøren vil ikke kon-
kretisere hvor lang utsettelse 
NHO mener de trenger for å nå 
40 prosent, men mener at regje-
ringen bør vurdere utviklingen 
underveis. Statsråd Laila Dåvøy i 
Barne- og familiedepartementet 
reagerer ifølge NRK med vantro 
på forespørselen. 

– Det er ganske pussig at han sier 
dette nå. Det er temmelig nøyaktig 
ti år siden NHO sa det samme, gi 
oss ti år, så klarer vi dette selv. Nå er 

det gått ti år, og vi kan ikke akkurat 
se at de er kommet så veldig langt, 
sier Dåvøy til NRK. 

Videre satsing
– Vi er ikke fornøyd med en kvin-
neandel på 20,8 prosent, men vi 
er fornøyde med at vi har tredoblet 
kvinneandelen i løpet av tre år. Det 
inspirerer til videre arbeid, sier Ber-
gesen, som torsdag presenterte 
NHOs videre kvinnesatsing for en 
sal fullsatt av kvinner som har del-
tatt på Female Future prosjektet.

NHOs styrekandidatbase opp-
rettholdes. Aktiviteter i regionene 
videreføres. Nyheten er det NHO 
har valgt å kalle «Female Future 
forum». Tiltaket iverksettes til høs-
ten, og skal være en møteplass hvor 
kvinner kommer i direkte kontakt 
med bedriftsrepresentanter og valg-

komiteer. NHO vil også vurdere om 
det er behov for å iverksette kompe-
tanseutviklingsprogrammer. 

Imot tvang
Female Future-prosjektet som 
avsluttes i disse dager har fått 
stor oppmerksomhet for sine 
resultater, også internasjonalt. 
En undersøkelse de har gjort blant 
kvinner som har deltatt, viser at 
26,1 prosent av kvinnene har fått 
tilbud om styreverv. 36, 9 prosent 
har takket ja. 

75 prosent av kvinnene har 
fått mer lyst til å påta seg styre-
verv etter programmet. 81 pro-
sent mener de har økt sin kompe-
tanse. Når NHO spør toppledere i 
allmennaksjeselskapene som er 
involvert i satsingen, svarer 84,5 
prosent at de mener at Female 

Future-prosjektet er nyttig. Nes-
ten alle selskapene – 94,7 prosent 
– har fult opp den intensjonsav-
talen de har inngått med NHO i 
forbindelse med prosjektet. 

Denne avtalen innebærer at de 
skal nominere tre kvinnelige kan-
didater fra egen organisasjon til 
en styrekandidatbase andre NHO-
bedrifter kan søke i. Selskapene 
forplikter seg også til å arbeide 
for å ansette minst en ny kvinne i 
bedriftens ledelse og velge minst 
en kvinnelig representant til 
bedriftens styre i løpet av to år fra 
inngåelse av avtalen. 

NHO-direktør Finn Bergesen 
sier han er for mangfold, men 
imot tvang. 

– Vi er imot loven. Vi tror mer på 
å skape entusiasme for å få til hold-
ningsendringer enn på tvang. 

NHO ber om utsettelse av kvoteringsloven
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EN SKYTEBAS døde etter å ha 
brukt Dyno-sprengstoff i sekker 
som egentlig var ment for «lett- 
sprengstoff».

Enken etter skytebasen, Gjen-
sidige forsikring og fi rmaet hvor 
den omkomne jobbet krever til 
sammen 3,5 millioner kroner i 
erstatning og oppreisning etter 
ulykken, skriver Aftensposten. 

I tillegg kommer saksomkost-
ninger og forsinkelsesrenter. 

Skytebasen ble drept av 
steinsprut etter sprengning med 
sprengstoff fra Dyno i oktober 
2000. På sekken sto det Anolit 
Lett i stedet for Anolit. 

Politiet mente feilmerkingen 
var en sannsynlig årsak til døds-
ulykken.

Millionkrav mot Dyno

Flertallet på Stortinget har 
ganske overraskende stemt 
for et forslag om gratis 

skolemat. Regjeringen får riktig-
nok lov til å utrede saken, men 
Stortingsfl ertallet har gitt klare 
føringer for å bruke mer enn en 
milliard kroner på mat til skole-
elevene fra 2007. Vedtaket bærer 
ikke preg av å være gjennom-
tenkt. Det kan gå på bekostning 
av økt undervisningstid i skolen, 
men det er det ingen opposi-
sjonspolitiker som bryr seg om 
nå – noen måneder før valget.

Strengt tatt er det bare én ting 
som overrasker, og det er at det 
akkurat ble gratis skolemåltid 
som ble vårens overbudssak. Det 
er etter hvert blitt tradisjon at 
Stortinget våren før et valg ved-
tar ting som det bare er mulig å 
vedta akkurat på det tidspunktet. 
Spesielt tydelig var det for åtte 
år siden da Høyre ble med den 
øvrige opposisjonen i å love 
langt mer veier og jernbane enn 
det var realistisk å tro at man 
kunne betale for.

Kyniske partistrateger
Høyre mannet seg litt opp helt 
på slutten av vårinnspurten i 
Stortinget i 1997, og sa nei til 
å være med på opposisjonens 
valgløfte om en tusenlapp ekstra 
til alle minstepensjonister. Så 
kom valget og en sentrumsre-
gjering som tvang Høyre til et 
budsjettforlik der partiet gikk 
med på å øke minstepensjonen.

Oppsummeringen i Høyre 
var dyster: De hadde gått igjen-
nom en hel valgkamp som for-
svarere av budsjettbalansen og 
fi ender av minstepensjonistene, 
uten å oppnå noe annet enn å 
miste velgere. Hvorfor kunne 
de ikke ha gått med på denne 
tusenlappen fra første stund?

De andre partiene lærte også 
av denne saken. På vårparten 
før et valg sitter partistrategene 
kynisk og vurderer hva de kan 
leve med av populisme og bud-
sjettansvarlighet i valgkampen.

Snek seg unna
Det var slike vurderinger som 
for fi re år siden blant annet bidro 
til at Høyre snek seg unna sitt 
eget ansvar for momsreformen. 
Partiet støttet Ap-regjeringens 
innføring av tjenestemoms, men 
Per-Kristian Foss og de andre 
Høyrefolkene fokuserte på de få 
områdene der tjenestemomsen 
var unødig byråkratisk innrettet, 
og der Høyre ville ha unntak.

Stoltenberg-regjeringen ble i 
praksis stående alene i offentlig-
heten om den upopulære moms-
reformen. Slik er det alltid. 
Regjeringspartiene blir stående 
alene for det upopulære og mot 
det populære. Det er ikke rart 
det stort sett går dårlig i valgene.

Så skal det sies at det ikke er 
så aller verst i år. Skolematvedta-
ket i seg selv er ikke så ille. Det 
er utformet slik at det nok vil 

være mulig for den kommende 
regjering å snu – eller i hvert fall 
å foreslå en forsiktig innfasing. 
Dessuten virker det som om alle 
partier nå mener at det er viktig 
å gi staten et ansvar også for den 
kroppslige føden. Flertallet på 
Frps landsmøte sørget tidligere i 
vår for at Frp nå er på linje med 
de andre partiene i denne saken. 
Spørsmålet er ikke lenger om, 
men når.

Velferdsreformer
Dessuten er det mindre overbud 
på en del andre sektorer enn det 
var for åtte år siden. Det gjelder 
spesielt på samferdselssekto-
ren. På kommunesektoren har 
Stortingsfl ertallet gjort det klart 
at det ønsker minst 2,5 milliar-
der mer enn det Regjeringen 
vil gi, men opposisjonspartiene 
har denne våren hatt mindre lyst 
enn på lenge til å fremstå sam-
let. Valgkampens polarisering av 
partipolitikken har ført til at det 
er blitt vanskeligere for Frp og 
SV/Sp/Ap å samles om vedtak i 
Stortinget – selv om de er enige.

Kanskje vi bør seg på 
skolematmilliarden som et 
sunt uttrykk for et fungerende 
demokrati. Stortingspolitikerne 
har hørt på både ernærings-
eksperter, skolefolk og foreldre, 
og de har begynt å innse at det 
er en ganske nær sammenheng 
mellom ernæring og læring. 
Valgkampen gir dem en ekstra 
dytt, men det er på et vis valg-
kampenes funksjon.

Nesten alle velferdsreformer 
har først dukket opp i valg-
kampene. Det er før valgene 
man diskuterer veien videre i 
den kontinuerlige byggingen av 
et velferdssamfunn. Slik skal det 
være. 
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«Nesten alle 
velferdsreformer har 
først dukket opp i 
valgkampene.»

Politisk analyse

Aslak
Bonde

aslakbonde@politiskanalyse.no

Les mer om politikk:
www.politiskanalyse.no

Skolemat-milliarden
Den tradisjonelle norske matpakken kan være på vei ut — og valgkampen har gitt den et ekstra dytt.

Misjonsalliansen anklager 
Bjørkås for økonomisk 
svik grunnet mangelfulle 

og utilstrekkelige regnskaper, 
forfordeling av leveranser av varer 
og tjenester og overføring av 16 
diakonale senter. Organisasjo-
nen krever nå et millionbeløp av 
eks-misjonæren for å få dekket 
utgiftene med å rydde opp i det 
babelske kaoset han har skapt.

Bjørkås fremstår ikke akkurat 
som en angrende synder der han 
til Vårt Land sier at han var i sin 
fulle rett til å donere bort Misjons-
alliansens diakonisentre. «Jeg ville 
gjort akkurat det samme i dag», 
sier han til avisen. 

Eiendommene er i dag ført 
tilbake til Misjonsalliansen.

Generalsekretær Nils-Tore 
Andersen i Misjonsalliansen 
karakteriserer overfor VG den tidli-
gere topp-misjonæren som «en 
misjonær av den gamle skolen. 

En som selv bestemte hvor veien 
skulle gå.»

Nattklubb
Og veiene til Bjørkås viser seg 
å være over gjennomsnittet 
uransake lige.

VG avslørte denne uken at 
Bjørkås-familien i over fem år drev 
en «hemmelig» og illeluktende 
grisefarm inne på misjonssta-
sjonen. Rundt kirkeveggene og 

For ni år siden kjøpte investor 
Atle Brynestad fra Oslo den 
nå 120 år gamle porselens-

fabrikken i Porsgrunn. Fabrikken 
var og er landets eneste. Med det 
er den også et unikt stykke indus-
trihistorie i et område, Grenland, 
som i forrige 
århundre var 
det industritet-
teste området i 
landet. Inves-
tor Brynestad 
fi kk den barske 
industrikultu-
ren i Grenland 
rett i ansiktet 
– fra første 
dag. Ryktet 
om at han var 
en kortsiktig 
eier som ville slakte bedriften og 
gjøre raske gevinster, har hengt 
ved ham fra før han satte sin ben 
i byen. Brynestads inntreden i 
Porsgrunds Porselænsfabrik var 
synonymt med nedleggelse og 
arbeidsledighet. 

For det hadde vært virkelighe-
ten i de to tiårene som hadde gått. 
Avindustrialiseringen av landet var 
kommet langt og porselensfabrik-
ken hadde allerede på 80-tallet 

blitt kjøpt av en advokat som var 
mer interessert i verdiene enn 
driften. Dette var blitt stoppet av 
en lokal gruppe investorer, men 
da de solgte, var det Brynestads 
CG Holding som fi kk tilslaget. Om 
lag 90 millioner kroner kostet det 

ham. Selgerne 
anså Brynestad 
for å være en 
langsiktig eier, sa 
de, og i de første, 
turbulente årene 
etter 1996 stabili-
serte arbeidsstok-
ken seg på om lag 
200 ansatte og 
bedriften tjente 
penger, såpass 
at CG Holding 
kunne ta ut noen 

millioner kroner i konsernbidrag 
hvert år – til sammen over 50 mil-
lioner kroner. Eiendommer til om 
lag samme verdi, tilknyttet bedrif-
ten, ble bokført hos andre selskap 
under Brynestads kontroll. 

Utfl aggingen
Det var med planene om utfl ag-
ging av produksjonen av porselen 
til husholdninger at diskusjonene 
igjen skjøt fart. Hele industrimil-

Atle 
Brynestad (52)
Investor
■ Orker ikke mer lokalt bråk 
og vil selge Porsgrund Porse-
lænsfabrik.

Navn i uken

Trygve 
Bjørkås (73)
Tidligere misjonær
■  Ga bort alle Misjonsalli-
ansens eiendommer i Manila 
verdt 26 millioner kroner.

Navn i uken

Misbrukte misjonærstillingen

Rett i porselenet
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16 VIRKSOMHETER i hele landet 
har fått til sammen 6.6 millioner 
kroner som bidrag til arbeidstaker-
nes mulighet til å ta etter- og videre-
utdanning. 

Pengene bevilges fra Kompetan-
seutviklingsprogrammet (KUP), og 
er statens del av et spleiselag med 
arbeidsgivere og arbeidstakere.

Virksomhetene skal prøve ut ulike 
modeller for å fi nansiere utdan-

ningspermisjoner til voksne arbeids-
takere. Hvordan voksne arbeidsta-
kere skal fi nansiere sitt livsopphold 
mens de tar videre utdanning, har 
vært en viktig diskusjon etter at 
Kompetansereformen ble innført i 
1999. 

KUP-midlene som nå deles ut, er 
en oppfølging av Stortingets vedtak 

fra 2004 om at det skulle gjøres 
forsøk med ulike fi nansieringsmo-

deller for å styrke voksnes mulighe-
ter til etter- og videreutdanning. 

– Jeg er fornøyd med at vi får 
prøvd ut fi nansieringsordninger til-
passet både bransjer, enkeltbedrifter 
og kommuner, sier leder i KUP-sty-
ret Carl E. Rønneberg. 

Årets KUP-midler skal først 
og fremst bidra til fi nansiering av 
utdanningspermisjon for arbeids-
takere med liten formell utdanning. 

Forsøk med lønn under etterutdanning 

Prisen er inkl skatter og avgifter og gjelder én vei ved bestilling på www.norwegian.no eller SMS. Ved bestilling på 
telefon 815 21 815, hos ditt reisebyrå eller hos Narvesen, tilkommer et servicehonorar. Spesielle betingelser gjelder. 

Antall plasser er begrenset. Medfølgende barn t.o.m. 15 år får rabatt. Forbehold om pris,- regel-, avgifts- 
og valutaendringer. Med forbehold om endringer i forbindelse med midtsommer.

PRISEN GJELDER ÉN VEI FRA OSLO INKL. SKATTER OG AVGIFTER.

TRONDHEIM
52 UKENTLIGE AVGANGER

BERGEN
56 UKENTLIGE AVGANGER

STAVANGER
35 UKENTLIGE AVGANGER

fra367,-
klasserommene på Misjonsalliansen 
slumstasjon i Cavite krydde det av 
gryntende svin mellom 1997 og 
2002. En gris ble sågar oppkalt etter 
generalsekretæren, skriver avisen.

At dette var en privat grisefarm 
som fi kk låne eiendom gratis av 
Misjonsalliansen, ble først oppdaget 
da misjonærer kom nedover for å 
overta etter Bjørkås da han gikk av 
med pensjon.

Ved det samme senteret ble det 
også drevet restaurant og nattklubb 
med dans og alkoholservering med 
Bjørkås’ velsignelse. 

Sneglefarm
Allerede for 19 år siden meldte NTB 
at Trygve Bjørkås og hans kone 
brukte utradisjonelle metoder i sitt 
misjons- og hjelpearbeid på Filippi-
nene. Og det var klart at her dreide 
det seg om en misjonær som satt 
det høykirkelige til side for å drive 
effektiv hjelp blant noen av de minst 

privilegerte menneskene i et av de 
fattigste storbyområdene i verden. 

Blant prosjektene det ble rap-
portert om den gang, var snegleopp-
drett, andefarm, birøkt, kafeteria, 
skofabrikk, griseavl, frisør- og skjønn-
hetssalong, systue og småindustri for 
framstilling av skolevesker, paraplyer 
og kleshengere. Men alt dette skal ha 
vært innenfor hans mandat. 

I 1988 ble han arrestert i Manila 
og anklaget for våpensmugling for 
kommunistene, skatteunndragelse, 
underslag, prostitusjon og narko-
handel. 

 Saken ble henlagt. Og man 

mente anklagene var fabrikkert fordi 
Bjørkås hadde uttalt seg positivt om 
Filippinenes tidligere diktator Ferdi-
nand Marcos.

Tross eiendommelige innfall har 
den eks-misjonæren, som opprinne-
lig kommer fra Blåmannsvik i Troms, 
i over 40 år arbeidet for Misjonsal-
liansen på Taiwan, i Vietnam og på 
Filippinene. Og misjonær-
ekteparets innsats for slumbefolk-
ningen i Manila har tidligere høstet 
mange lovord. 

AV BJØRN-EGIL MIKALSEN

bem@ukeavisen.no

jøet i Grenland ble mobilisert. På 
toppen av alt viste en NRK-reporta-
sje i 2003 at bedriftens serviser slett 
ikke var så norske. Serviset «Mär-
tha» var utviklet og laget i Bangla-
desh, og «Tid» var bare designet her 
i landet. Det ble selvsagt rabalder. 
Atle Brynestad eier også Hadeland 
Glassverk – liksom «Porsgrund» en 
sterk merkevare her i landet. Men 
de store glasseriene fra «Hadeland» 
viste det seg ble produsert i Tsjek-
kia. Selv har han 40 utsalgssteder 
for sitt glass og sin porselen. At 
kundene ikke kan være siker på om 
de høyt prisede produktene påtrykt 
et PP og et anker, eller en stilisert 
H, virkelig er norskproduserte, har 
ført til at troen på varemerkene er 
fallende.

Klenodiene
Og som om ikke dette var nok dårlig 
reklame: I vår raste det en kamp 
mellom ham og Porsgrunn Bymu-
seum om eiendomsretten til 2000 
gamle og verdifulle porselensgjen-
stander helt tilbake til den første 
brenningen i 1887, blant annet kom-
plette serier med serviser. Uansett 
eierskap til samlingen – et slikt krav 
gjorde ikke Brynestad mer populær i 
byen. Det er på denne bakgrunn Alte 

Brynestad nå har varslet at han sel-
ger porselensfabrikken i Porsgrunn. 
Han orker ikke mer, sier han. Det er 
også mulig at lokalbefolkningen kan 
være tilbøyelig til å si det samme. 
Han ble i hvert fall aldri kvitt ryktet 
som en glatt 80-talls investor, en 
japp, hvor hensynet til egen lom-
mebok og raske gevinster var målet 
– uansett om han har holdt den 
gamle fabrikken i drift i ni år nå.

Atle Brynestad begynte sin for-
retningskarriere med å produsere 
gensere med en strikkemaskin på 
en låve i Bærum på 70-tallet. Han 
bygget opp en kleskjede og et rederi 
– og gikk konkurs. Han kjøpte 
tilbake to av skipene fra rederiet, 
luksusfartøyene «Sea Goddess» I 
og II, mens Carnival overtok resten. 

Han eier Lyn Toppfotball AS, er 
største aksjonær i Smart Club i 
Norge – den svenske delen ble solgt 
for tre år siden – og han eier Chris-
tiania Glassmagasin, et eiendoms-
selskap og et glassbruk i Sverige og 
noen andre selskap. Også Steninge 
Slott utenfor Eskilstuna. På slottet 
kan han og hans frue, den tidligere 
skuespilleren Linn Stokke, være vert-
skap for hvem det skal være. Men 
at det også vil bli mulig for paret å 
dekke på med kaffeserviset som ble 
plukket ut fra den glødende muffe-
lovnen på Porsgrund Porselænsfab-
rik i november 1887, det er nok mer 
tvilsomt.

AV BJØRN R. JENSEN

brj@ukeavisen.no

Misbrukte misjonærstillingen

Rett i porselenet

FAKSIMILE FRA VÅRT LAND

FOTO: DAN PETTER NEEGAARD/SCANPIX

Atle Brynestad har fått nok av bråket rundt Porsgrund Porselænsfabrik.

Trygve Bjørkås var en misjonær av den gamle skolen, og gikk sine egne — svært 
uransakelige — veier.
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■  Arbeidsdirektør Inger-Johanne Stokke konstaterer at norske arbeidsgivere 
ser lyst på framtiden etter to år med høykonjunktur. Bedriftene signaliserer at 
deres etterspørsel etter arbeidskraft vil øke det kommende året.

U T VA L G T E  SK R IB E N T E R  O M  S A MF UNN ,  Ø KO N O MI  O G  N Æ RIN G SL I V

Arbeidsgiverne er altså optimistiske, og også 
ledighetstallene gir grunn til optimisme: 
Det blir gradvis færre arbeidsledige her i 

landet. 
I en slik situasjon kunne man ha ventet at 

arbeidsgiverne etter hvert ville oppleve økende 
problemer med å rekruttere kvalifi sert arbeids-
kraft. Det har så langt ikke skjedd. Aetats årlige 
bedriftsundersøkelse viser – kanskje noe over-
raskende – at mangelen på arbeidskraft ikke 
økte fra 2004 til 2005. I år som i fjor svarer 
bedriftene at de mangler 36 000 personer. 
Dette er betydelig mindre enn for eksempel i 
2003, da bedriftene meldte om et udekket behov 
for arbeidskraft som summerte seg til 53 000 
personer. 

God tilgang på arbeidskraft
Norge har for tiden høy økonomisk vekst, og 
bedriftenes positive sysselsettingsforventninger 
avspeiler dette. Men til tross for høykonjunktur 
og synkende ledighet øker altså ikke mangelen 
på arbeidskraft. Forklaringen på dette er at det 
fortsatt er god tilgang på ledige hender i Norge. 
Det skyldes fl ere forhold:

For det første skjer det fortsatt en naturlig 
vekst i arbeidsstyrken, fordi det blir stadig fl ere 
personer i yrkesaktiv alder her i landet. Eldre-
bølgen har altså foreløpig ikke slått til med full 
styrke, det skjer først etter 2010. Samtidig har vi 
den siste tiden sett at sykefraværet har begynt å 
synke, samtidig som bruken av overtidsarbeid 
har økt. Begge deler fører til at antall arbeidede 
timer per ansatt er økende. En del personer går 
også inn og ut av arbeidsmarkedet avhengig av 
hvor lett det er å få jobb. I dårlige tider trekker 
de seg ut, i gode tider da jobbmulighetene øker 
melder de seg på nytt som arbeidssøkere. I bran-
sjer som sysselsetter mye ufaglært arbeidskraft, 
for eksempel varehandelen, ser vi tendenser til 
dette. Der kan både sysselsettingen og arbeidsle-
digheten stige samtidig. 

Også to andre forhold bidrar til å forklare 
hvorfor det fortsatt er god tilgang på arbeids-
kraft: Det ene er at veksten i offentlig sektor er 
langt mindre under denne høykonjunkturen 
enn hva man har sett under tidligere høykon-
junkturer. Det offentliges etterspørsel etter 
arbeidskraft er altså langt mindre enn hva vi har 
vært vant til. 

Økende etterspørsel etter arbeidskraft 

I tillegg er det en viss tilstrømming av 
utenlandsk arbeidskraft til Norge, både fra våre 
nordiske naboland og fra de nye EU-landene i 
Øst-Europa. Særlig i enkelte bransjer, for eksem-
pel i bygg og anlegg, kan dette være en viktig 
forklaring på hvorfor mangelen på arbeidskraft 
ikke er større enn den er – det høye aktivitets-
nivået i bransjen tatt i betraktning. 

Få har alvorlige rekrutteringsproblemer
Hvis vi ser utviklingen av bedriftenes rekrutte-
ringsproblemer over noe tid, blir tendensen enda 
tydeligere. Norske virksomheter har de siste syv 
årene opplevd at deres rekrutteringsproblemer 
har sunket jevnt og trutt. I 1998 svarte hele 39 
prosent av bedriftene at de hadde rekrutterings-
problemer. Siden den gang har andelen falt, og 
ligger nå på 19 prosent. 

Utviklingen er den samme for bedriftene 
som svarer at de har alvorlige rekrutterings-
problemer. Med alvorlige rekrutteringsproble-
mer menes i denne sammenheng at bedriftene 
har færre ansatte enn hva de ellers ville ha hatt. 
I 1998 svarte hele 18 prosent av bedriftene at 
de hadde slike problemer, mens tallet i inne-
værende år har sunket til åtte prosent.

Det er derfor ingen tvil om at tilgangen på 
kvalifi sert arbeidskraft i Norge for tiden er bedre 
enn hva den har vært på mange år. Det betyr 
selvsagt ikke at alle rekrutteringsproblemer er 
løst. Enkeltbedrifter kan ha rekrutteringsproble-
mer som der og da oppleves som svært proble-
matiske. Men i sum er disse problemene mindre 
enn hva de har vært på mange år.

Størst mangel på sjåfører og tømrere
Aetats bedriftsundersøkelse for 2005 avdekker at 
bedriftene mangler fl est sjåfører (2600 perso-
ner), tømrere (2450 personer), butikkmedarbei-
dere/selgere (1700 personer) og snekkere (1550 
personer).

Felles for disse yrkesgruppene er imidlertid 
at de er store. En mangel på 1000 personer 
innen en stor yrkesgruppe er naturlig nok 
langt mindre problematisk enn en tilsvarende 
mangel i en svært liten gruppe. Aetat måler 
derfor også mangel på arbeidskraft sett i forhold 
til yrkesgruppenes størrelse, i form av en såkalt 
stramhetsindikator. Den viser at det udekkede 
arbeidskraftbehovet er størst når det gjelder føl-
gende yrkesgrupper: betong- og grunnarbeidere, 
instrumentmakere og reparatører, steinfagarbei-
dere og maskinarbeidere. 

Felles for de fl este av gruppene som er nevnt 
her, er at de krever en spesiell utdanning eller 
spesielle kvalifi kasjoner. Å sørge for at arbeids-
kraften er tilstrekkelig kvalifi sert til å ta de 
jobbene som arbeidsgiverne ønsker besatt, er 
derfor en viktig samfunnsmessig oppgave, og 
den blir ikke mindre viktig i årene som kommer. 
Et arbeidsliv som endrer seg stadig raskere har 
behov for godt kvalifi sert arbeidskraft.

Inger-Johanne Stokke er arbeidsdirektør.
E-post: Internservice@aetat.no

«Det er derfor 
ingen tvil om 
at tilgangen 
på kvalifi sert 
arbeidskraft 
i Norge for 
tiden er bedre 
enn hva den 
har vært på 
mange år.»

FOTO: TORE BERNTSEN/SCANPIX

Tilstrømming av utenlandsk arbeidskraft kan være noe av forklaringen på hvorfor 
det ikke er særlig stor mangel på arbeidskraft i byggebransjen.

Møt morgendagens kompetanseutfordring.

Les mer om Master og Management fra NTNU –
www.ntnu.no/mm

Det vil bli stilt litt andre krav 
til kompetanse i framtida

Nyhet! Master i organisasjon og ledelse
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for KUN
kr. 9885,-
ekskl. flyreise

www.balanza.no
tlf: 67 59 04 33

Bli med til Syd Frankrike 7 - 10. september

for å utvikle deg i din lederrolle i vårt
effektive kurs i Syd Frankrike.

4 DAGER MED INSPIRASJON 
TIL FORANDRING

Vi lærer deg å skape bedre resultater 
gjennom deg selv og andre!
Vi gir deg verktøyene ti l:
- effektiv og positiv ledelse
- personlig merkevarebygging
- bevisst utvikling av bedriftsverdier
- markedstenkning i ledelse og utvikling
- målrettet kommunikasjon
- nyttig verktøy innen konseptutvikling

DIN UNIKE PERSON
din unike bedrift

Norske 
kommuner 

skal investere 
85.000.000.000 

kroner i år.

100% av ordførere og rådmenn i alle våre 
433 kommuner leser Kommunal Rapport. 

Hver uke.

 Les mer på www.kommunal-rapport.no

Synes du 

det er verdt å slåss 

om din del av 

investeringsbudsjettet?

Kaktus

– Årets Småting vil bli den 
viktigste arenaen for den 
næringspolitiske debatten 
mellom de to regjeringsal-
ternativene, bare dager før 
valget, sier NHO-rådgiver 
Unni Bøkestad. Hun inviterer 
til Småting i Oslo de to 
siste dagene i august.

AV BJØRN R. JENSEN

brj@ukeavisen.no

I år er det verdiskaping som står 
på programmet. Toppolitikere fra 
de to regjeringsalternativene, samt 
Frp, stiller til debatt – og kan også 
vente seg å bli testet på nærings-
spørsmål av de fremmøtte Små-
tingdeltakerne.

Tester politikerne
– Å teste partiene på nærings-
spørsmål blir ett av innslagene på 
årets Småting. Det er småbedrifts-
lederne som tester sine politikere i 
regionale og fylkesvise samlinger. 
Det skal bli om lag hundre poli-
tikere som stiller opp i noe som 
kommer til å likne en Idol-audi-
tion, og resultatene av disse tes-
tene blir lagt frem i plenum som 
aller siste innslag på Småtinget. 
Her skal småbedriftslederne få 
velge sine favoritter. Det skal også 
bli et prøvevalg blant deltakerne 
både før politikerne slipper til, 
og til slutt, for å se om de har fått 
endret stemningen i salen. Men 
før det har det vært et rikholdig 
program med en mengde interes-
sante innslag, sier Bøkestad.

Næringsministerduell
Nærings- og handelsminister 
Børge Brende (H) skal møte 
SVs medlem av fi nanskomiteen, 
Øystein Djupedal – en mulig kan-
didat til næringsministertaburet-
ten, om det skulle bli et regjerings-
skifte litt senere på høsten. 

– Når de to møtes til duell, 
er vi midt inne i innspurten av 
valgkampen. Her kan vi kan-
skje få svar på et av de viktigste 
spørsmålene vi stiller på dette 
Småtinget: Er politikerne opptatt 
av hvordan verdier skapes, eller 
er de bare interessert i hvordan 
verdiene skal fordeles? Og er det 
bare mulig å sanke stemmer på 
å fordele, ikke skape? Vi er bare 

opptatt av å skape verdier her på 
Småtinget, sier hun.

Regjeringsduell
Ikke før har det vært duellert på 
ministerplan, så er det selve regje-
ringsplanet som skal opp til debatt. 
Kommunal- og regionalminister, 
og leder av Høyre, Erna Solberg, 
og Arbeids- og sosialminister, og 
leder av KrF, Dagfi nn Høybråten, 
skal møte partitopper fra både det 
rød–grønne alternativet, og delta 
i debatten med politikere også fra 
egne rekker.

– Her håper jeg vi greier å få 
frem de viktigste skillelinjene mel-
lom de to alternativene, hvor kon-
fl iktlinjene går, hvordan de priorite-
rer og hvilke ambisjoner de har for 
verdiskaping. Her skal politikerne 
få svare for seg. Her stiller blant 
annet Siv Jensen (Frp), Trine Skei 
Grande (V), Jan Tore Sanner (H), 
Inga Marte Thorkildsen (SV) og de 
to duellantene fra næringsminis-
terduellen, fortsetter Bøkestad.

Fullsatt Colosseum
Med årene har Småtinget blitt 
så populært at arrangementet nå 
går for fullsatte saler. I år er det 

Colosseum kino som skal huse 
deltakerne, samt at NHOs egne 
lokaler skal benyttes til de regio-
nale samlingene. 

– Vi holder åpent hus i Colos-
seum kino, og her er det plass til 
900 personer. Vi regner med at 
det blir om lag 400 deltakere på de 
regionale partiutspørringene, blant 
annet mange fra bransjeorganisa-
sjonene våre. Småtinget har alltid 
hatt stor oppslutning, og vi venter 
at det blir fullt i år, også. Deltakerne 
blir spredt på ulike lokaler under 
partiutspørringene, blant annet i 
telt som vi slår opp ved NHO-byg-
get. Også lunsjen blir servert fra 
telt på området, så vi håper også 
på godt vær, sier hun.

Det sosiale samvær
Småtinget er ikke en konferanse 
hvor deltakerne sitter i en sal og 
hører på lange fordrag. Småtinget 
er til for de som vil engasjere seg, 
om det er i plenum eller i mindre 
grupper. Og når deltakerne møter 
hverandre første kvelden, er det 
lagt opp til sosial samvær.

– Vi åpner Småtinget i lokalene 
til Norsk design- og arkitektur-
senter i Hausmannsgate, og går 
etterpå sammen langs Akerselva 
til Wallmans Salonger, hvor det 
er felles middag. Hele veien langs 
Akerselva, fra Norsk design- og 
arkitektursenter og oppover, lig-
ger en betydelig del av Oslos 
industrihistorie. Denne historien 
får deltakerne ta del i de knappe 
tyve minuttene spaserturen langs 
elva tar, sier hun.

Verdiskapning først
– Hva håper du vil bli den viktigste 
konklusjonen som kan trekkes fra 
årets Småting?

– Jeg håper at politikerne viser 
at de er opptatt av hvordan verdier 
skapes. Det snakkes så mye om å 
fordele, og så lite om å skape. Men 
verdiene må skapes først. Det må 
være mulig å gå til valg på å ville 
satse på å skape verdier, ikke bare 
spre om seg med penger til alle 
gode formål. Jeg vet at politikerne 
her vil få høre at verdiene må ska-
pes først, og at det er en viktig 
oppgave for politikerne å legge 
grunnlaget for et godt klima for 
verdiskapning. Jeg håper vi kan 
trekke den konklusjonen at politi-
kerne nå har begynt å tenke verdi-
skapning før de tenker fordeling, 
sier Unni Bøkestad i NHO.

Småting om stortingsvalg
FOTO: BJØRN R. JENSEN

■  Næringslivets Hovedorga-
nisasjon (NHO) har 16 500 
medlemsbedrifter. Hele 
16 000 av disse har færre enn 
100 ansatte. For å gi alle disse 
bedriftene en egen møteplass, 
opprettet NHO det etter hvert 
årlige arrangementet Småtin-
get i 1996. Årets arrangement 
fi nner sted i Oslo 30.–31. 
august.
■  Blant de som skal i ilden på 
Småtinget, er næringsminister 
Børge Brende (H) mot mulig 
påtroppende næringsminis-
ter, Øystein Djupedal (SV). 
Erna Solberg (H) og Dagfi nn 
Høybråten (KrF) skal møte 
partitopper fra både Arbeider-
partiet og Senterpartiet.
■  Mens Småtinget skal 
foregå på Colosseum kino og 
i NHOs lokaler, skjer selve 
åpningen i Norsk design- og 
arkitektursenter kvelden før. 
Her skal også NHOs Nyska-
pingspris 2005 deles ut.

Fakta — Jeg håper vi kan 
trekke den konklusjo-
nen at politikerne nå 
tenker verdiskapning 
før fordeling, sier Unni 
Bøkestad i NHO, som 
inviterer til Småtinget 
2005 i Colosseum kino 
i august.
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POSTEN NORGE har en selskaps-
verdi på 12,8 milliarder kroner, og har 
steget i verdi med over 50 prosent fra 
2003 til 2004.

Det skriver Finansavisen, på 
bakgrunn av en verdivurdering fra 
Enskilda Securities. De to viktigste 
faktorene, ifølge vurderingen, er en 
svært god resultatutvikling samt 
oppkjøpet av Nor-Cargo. Nor-Cargo 

er prissatt til 1,2 milliarder, noe som 
er 400 millioner mer enn hva Posten 
kjøpte selskapet for i fjor vår. 

Enskilda mener Posten ville vært 
et svært attraktivt selskap dersom 
det hadde vært børsnotert. Målt etter 
omsetning ville selskapet vært num-
mer ti på listen, hvis det hadde vært 
notert på Oslo børs.

Posten er verd 13 milliarderINNOVASJON
& NÆRINGSLIV
N Y HE T E R  –  OV E R S IK T  –  N Y T T E
E- p o s t  t i l  r e d a k s j o n e n :  r e d @ u ke a v i s e n . n o

En sensor på størrelse med 
en synål kan bety forskjellen 
på liv og død. Sensoren er 
utviklet  i nært samarbeid 
med Rikshospitalet. 

AV DAG HÅKON HELLEVIK

dhh@ukeavisen.no

Et organ som får for lite blod får 
heller ikke tilført nok oksygen, og 
dette kan etter kort tid gi pasien-
ten alvorlige skader. Dette var bak-
grunnen for at fysikeren Peyman 
Mirtaheri og lege og professor Tor 
Inge Tønnessen ved Rikshospitalet 
i Oslo utviklet en sensor som skulle 
kunne måle blodtilførselen til et 
organ i kroppen. De patentbeskyttet 
oppfi nnelsen i 1998. Oslofi rmaet 
Alertis Medical håper at de i løpet av 
2006 kan starte salg av sensoren.

Rikshospitalet
Utviklingen av instrumentet har 
skjedd i nært samarbeid med 
Rikshospitalet. Det var der opp-
fi nnelsen ble gjort, og der jobber 
de to opphavsmennene fremdeles. 
Oppfi nnerne har fortsatt nærmere 
ti prosent eierandel i selskapet, og 
sykehuset om lag en fjerdedel. De 
resterende to tredjedelene eies av 
det norske investeringsselskapet 
NeoMed og det britiske UK Medi-
cal Venture. Prosjektet har også 
fått om lag 10 millioner kroner i 
offentlig støtte gjennom Innova-
sjon Norge.

– Nærheten til Rikshospitalet har 
vært svært viktig. Det sikrer blant 
annet at utviklingsarbeidet skjer 
i samarbeid med legene som skal 
bruke sluttproduktet, understreker 
Anne Kjersti Fahlvik, daglig leder i 
Alertis, selskapet som i dag sitter 
med rettighetene til Mirtaheri og 
Tønnessens oppfi nnelse.

Sykdomstegn
Forskerne baserte seg på vevets 
forekomst av CO2 som en indika-
sjon på hvordan blodomløpet fun-
gerte. CO2 er et avfallsprodukt i 
kroppen, det er den gassen vi puster 
ut etter at vi har inhalert luft med 
oksygen.

– I praksis er en høy mengde 
CO2 giftig for et menneske, og 
derfor vil en høy tilstedeværelse av 
CO2 et sted i kroppen alltid være et 
sykdomstegn, forklarer Fahlvik.

Alertis er nå kommet så langt i 
utviklingen av et anvendbart pro-
dukt at de ser for seg en lansering 
på markedet i løpet av 2006. I år er 
selskapet nominert til både NHOs 
og DnB Nors nyskapingspris for sitt 
svært spesielle produkt.

Fahlvik sammenligner Alertis 

biosensor med kanarifuglene som 
gruvearbeiderne i tidligere tider tok 
med seg inn sjaktene, for å ha sjanse 
til å overleve en farlig gassutvikling. 
Fuglene er mer følsomme for lave 
nivåer av oksygen enn mennesker, 
så når fuglen falt død om i buret 

hadde gruvearbeiderne fortsatt en 
fair sjanse til å komme seg levende 
ut i friluft. 

– På samme måte vil sensoren 
si ifra om manglende blodomløp 
på et tidlig stadium, før vevet det 

■  Alertis Medical er nominert 
både til NHOs og til DnB Nors 
nyskapingspris for 2005.
■  Selskapet har utviklet en 
sensor som kan måle blod-
tilførselen til vev og organer i 
kroppen.
■  Instrumentet kobles til en 
alarm, og gjør det mulig for 
sykehuspersonalet å gripe inn 
før pasienten blir påført en 
alvorlig skade.

Fakta

Liten sensor
kan redde liv
Nominert til to nyskapingspriser i 2005

Alertis har bare fi re ansatte. Her er tre av dem – Stein Lorentzen-Lund (foran), Tore Omtveit og daglig leder Anne Kjersti Fahlvik.

Oppfi nnerne Peyman Mirtaheri og Tor 
Inge Tønnessen er fortsatt engasjert i 
videreutviklingen av produktet.
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En krone 
til besvær
Valuta: Kronekursen fortsetter å 

styrke seg mot Euro, og er 
nå på det sterkeste nivået siden 2003. En høy 
oljepris og utsikt til høyere rente i Norge enn 
i Euro-området i løpet av sommeren, gjør at 
kronen blir et attraktivt investeringsobjekt for 
aktørene i valutamarkedet. Den sterke kronen 
skaper problemer for den norske sentralban-
ken som i mai indikerte at de kan komme til å 
heve renten i juni. Problemet er todelt; en sterk 
krone gjør at norsk eksportnæring får proble-
mer med selge sine produkter til utlandet fordi 
norske varer nå blir dyrere for andre nasjoner. 
Aktiviteten i norsk eksportnæring kan dermed 
rammes som følge av den høye kronekursen. 
Skulle sentralbanken heve renten, så risikerer 
man at kronen styrker seg ytterligere og der-
med forverre situasjonen for eksportnæringen. 
Den andre siden av saken er at utenlandske 
varer blir billigere å importere til Norge. Billi-
gere importvarer trekker den norske infl asjonen 
ned, og reduserer dermed behovet for å heve 
renten. Hvis sentralbanken likevel hever renten, 
kan effekten på kronekursen medføre at infl a-
sjonen faller under sentralbankens målsetning.

Rente: Lave infl asjonstall fra ulike 
land i verden har de siste tre 

månedene redusert markedsaktørenes for-
ventninger om fremtidig infl asjon. I Frankrike 
venter markedet nå en gjennomsnittlig infl a-
sjon på 1,85 prosent over de neste fem årene, 
mens i USA ligger tilsvarende forventning på 
2,4 prosent. Reduksjonen i forventningene 
om fremtidig infl asjon gir seg utslag i at mar-
kedsrenten i de fl este land nå trender nedover. 
Annerledeslandet Norge går imidlertid ikke helt 
i takt. Fast rente med tre års løpetid har falt 
med ca 0,1 prosentpoeng den siste måneden, 
mens den fl ytende renten har krøpet opp med 
0,2 prosentpoeng. Årsaken til misforholdet 
er at den norske sentralbanken har kommet 
med signaler som markedet har tolket i ret-
ning av renteheving nå i juni. På lengre sikt er 
imidlertid konsensusoppfatningen i ferd med å 
skifte til en tro på lavere rente i fremtiden enn 
hva markedet tidligere trodde, dermed faller 
fastrenten.

Mens den norske sentralbanken kan komme 
til å heve renten primært for å stagge boligpris-
veksten og kredittveksten, går Sveriges sentral-
bank den andre veien. Svak økonomisk statstikk 
og en svak utvikling i sysselsettingen indikerer 
at den svenske økonomien beveger seg mot en 
ny lavkonjunktur, og markedet forventer at Sve-
riges Riksbank reduserer renten neste uke. Hvis 
det skjer, kan det påvirke Gjedrem til å tonen 
ned renteforventningene for Norge.

Steinar V.
Nordnes

www.nordnes.no

NÆRINGSLIVETS HOVED ORGANISASJON har pusset fasa-
den med ny versjon av den nå helt tredimensjonale logoen, og ny 
og rundere bokstavtype i navnet. Onsdag ble den nye logoen og 
designprofi len presentert. Arbeidet med å endre den 15 år gamle 
logoen begynte rett før jul i fjor.

– Tiden var rett og slett inne for å modernisere NHOs logo. 
Vi kom frem til at den gamle logoen var moden for justering. Det 
er fl ere elementer som gjør den vanskelig å bruke. Blant annet er 
fonten ikke spesielt lesbar på web, sier Petter Haas Brubakk, som 
har ledet gruppen som har utviklet den nye designprofi len.

NHO med ansiktsløftning

er snakk om har fått en varig skade. 
Det er særlig viktig under og etter ope-
rasjoner, hvor pasienten selv ikke har 

mulighet til å si ifra om ubehag eller 
smerte. Instrumentet vil varsle så tidlig 
at sykehuspersonalet har relativt god tid 
på seg til å fi nne problemet og til å rette 
det opp, sier hun.

Mikroteknologi
Etter at den første prototypen ble laget, 
har mye av utviklingsarbeidet bestått i 
å gjøre sensoren liten nok. Mirtaheri 
og Tønnessens opprinnelige sensor 
var på størrelse med en sukkerbit. I 
dag er sensoren under en millime-
ter i diameter, og rundt en centime-
ter lang. Sensoren kan for eksempel 
legges inn i et transplantert organ, 
i en fi nger som er påsydd etter en 
ulykke, i hjertet eller i hjernen på en 
nyoperert pasient eller i et bryst som 
er rekonstruert etter en brystkreft-
operasjon. Den kan 
også legges inn i en 
muskel etter et ben-
brudd eller armbrudd, 
som en sikring mot at 
muskelen får blodom-
løpet redusert.

– Størrelsen ville 
gjort «sukkerbiten» 
ubrukelig i praksis. 
Skulle produktet ha 
et marked, måtte 
den fysiske størrel-
sen ned til et absolutt 
minimum. Derfor 
ble kunnskaper om 
mikroteknologi like 
viktige som kunnska-
pene om medisin, for-
klarer Fahlvik.

Ikke minst produk-
sjonen blir en svært spesiell øvelse. 
Alertis har startet produksjon av instru-
mentet i en mindre skala, slik at den 
nødvendige utprøvingen kan gjøres. 
Dette skjer hos Memscap i Horten, en 
spinoff av Sensonor som er kjent for 
sensorer til bruk i airbager til biler. På 
sikt må produksjonen automatiseres 
dersom den skal kunne drives i Norge, 
men i dag lages sensorene for hånd. 
Operatørene monterer sammen kom-
ponenter på godt under millimeteren 
ved hjelp av pinsetter og mikroskop. 

– Og prisen ...?
– Ved siden av størrelsen, er prisen 

den andre store utfordringen. Dette er 
et produkt som vil være forbruksvare på 
sykehusene, dersom det blir tatt i bruk 
slik vi mener det bør. Kommer vi ned 
mot en stykkpris på 2000 kroner, slik 
siktemålet er, kan vi basere oss på en 
omsetning på mellom én og en og en 
halv million enheter på verdensmarke-
det hvert år. 

Samarbeidspartner
Neste milepæl for Alertis er å gjennom-
føre de testprogrammene som kreves 
for at produktet kan godkjennes for 
salg på de europeiske og amerikanske 
markedene. Selskapet håper på balanse 
i regnskapene, og en omsetning på 50 
millioner kroner, i 2007.

– Alertis ble stiftet i 
2000, og Fahlvik ble sel-
skapets første ansatte i 
2001. Fortsatt har bedrif-
ten ikke mer enn fi re 
medarbeidere. Alle har 
bred erfaring fra medi-
sinsk og farmasøytisk 
industri.

– Går dette bra,  kan 
vi kanskje få en stab 
på 20–25 mennesker 
som kan arbeide med å 
utvikle nye produkter. 
Basisteknologien åpner 
nemlig for mange fl ere 
bruksområder enn bare 
den ene sensoren. Vi skal 
imidlertid ikke bygge opp 
en stor organisasjon som 
skal markedsføre og selge 

produktene selv. Vår sensor passer inn i 
porteføljen til fl ere av de store medisin-
ske utstyrsprodusentene, og disse kan 
drive en mye tyngre markedsføring enn 
hva vi ville vært i stand til. 

Produksjonen derimot, ønsker Aler-
tis å ha kontroll med selv. 

– Hvilke partnere vi skal velge, og 
hvilken form samarbeidet skal ha, er 
fortsatt i det blå. Det vi vet er at vi har 
et unikt produkt med et stort markeds-
potensial på verdensbasis, sier Anne 
Kjersti Fahlvik.

«Nærheten til 
Rikshospitalet har 
vært svært viktig. 
Det sikrer blant annet 
at utviklingsarbeidet 
skjer i samarbeid 
med legene 
som skal bruke 
sluttproduktet.»

FOTO:  DAG HÅKON HELLEVIK

Alertis har bare fi re ansatte. Her er tre av dem – Stein Lorentzen-Lund (foran), Tore Omtveit og daglig leder Anne Kjersti Fahlvik.

FØR OG ETTER: – Den gamle logoen 
var moden for justering, sier Petter 
Haas Brubakk. Han har ledet gruppen 
som har laget den nye logoen.

■  Sensoren, med navnet IscAlert, 
skal reagere ved det som på medi-
sinsk fagspråk kalles iskemi. Det er 
en tilstand hvor et organ får for lite 
blod, og dermed for lite oksygen.
■  Iskemi er den hyppigste døds-
årsaken i den vestlige verden. Både 
hjerneslag og hjerteinfarkt er en 
form for iskemi.
■  Sensoren reagerer når nivået av 
CO2 i vevet stiger. Instrumentet 
består av en væskefylt beholder, 
hvor kapselen rundt væsken er en 
membran som slipper CO2-gas-
sen igjennom. Når det kommer CO2 
inn i beholderen, utvikler væsken en 

elektrisk impuls, som via en kabel 
gir beskjed til et elektronisk varslings-
instrument.

IscAlert

Sensoren var opprinnelig på størrelse med 
en sukkerbit. I dag er den under en milli-
meter i diameter.
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Fremtiden i Våre Hender har 
utarbeidet en liste på 23 «versting-
selskaper» som er å fi nne i porte-
føljene til norske aksjefond. Blant 
dem er Singapore Technologies, 
som produserer landminer.

– Landminer er forbudt, men 
likevel har selskapet uttalt at 
produksjonen skal fortsette, sier 
daglig leder i FIVH, Arild Herm-

stad til Dagsavisen. Kjente selska-
per på listen er Exxon Mobil, Coca 
Cola, Chevron Texaco, Loockheed 
Martin og Daimler Chrysler. Dette 
er selskaper som i følge FIVH 
har krenket menneskerettigheter, 
krenket arbeidstakeres rettigheter 
eller drevet med andre former for 
uakseptabel forretningsførsel.

Versting-aksjer i norske fond

Internett er det best egnede 
redskapet for anonym varsling, 
mener Per Andreas Rønsberg. 
Han har utviklet et web-verktøy 
for anonym varsling. Systemet 
blir nå lansert i samarbeid 
med revisjonsselskapet KPMG.

AV DAG HÅKON HELLEVIK

dhh@ukeavisen.no

– Internett kan garantere full 
anonymitet. Varsling gjennom 
bedriftens eget intranett er ikke 
like sikkert for varsleren, for da 
har bedriften en intern mulighet 
til å spore avsenderen. Det kan 
ikke skje hvis meldingen kommer 
fra det åpne nettet, for operatørene 
vil ikke levere loggopplysninger til 
andre enn politiet, påpeker Røns-
berg.

Per Andreas arbeider selv i 
KPMG, men har utviklet web-løs-
ningen på egen hånd. Han er blitt 
engasjert i varslingsproblematik-
ken gjennom situasjoner som har 
oppstått i hans hverdag som revisor 
hos fl ere kjente norske selskaper og 
institusjoner.

– Jeg har selv opplevd hvor redde 

folk er for å gi opplysninger som 
de tror vil bli tatt ille opp. Rundt i 
bedriftene hvor jeg har jobbet, er det 
ingen stor tro på at man skal kunne 
si ifra om ubehagelige forhold, og 
komme godt fra det. Mange ledere 
praktiserer fortsatt under mottoet 
«sladrehank skal selv ha bank», 
og det fi nnes svært mange skjulte 
måter å straffe en varsler på. 

Ekstern instans
Debatten omkring varslernes 
situasjon har ført til at en del virk-
somheter har opprettet formelle 

«tjenesteveier» for medarbeidere 
som ønsker å si fra om forhold de 
mener er uheldige eller ulovlige. 
Mange ser det som viktig at selv 
om varslingen er intern og ikke går 
til offentligheten eller til eksterne 
instanser, så bør meldingene bli 
vurdert av noen som ikke har sitt 
daglige virke i bedriften. Enron 
for eksempel, hadde i prinsippet et 
utmerket varslingssystem, men det 
var til liten nytte fordi det ble betjent 
av interne folk som ikke slapp mel-
dingene videre. 

– Bedriftens revisorfi rma er en 
naturlig ekstern instans. En revi-
sor er trenet i økonomisk etterfors-
kning, og har evnen til å se på også 
andre forhold i en bedrift med en 
sunn skepsis, sier Rønsberg.

– En skepsis til varsleren eller en 
skepsis til bedriften?

– Begge deler. Et generelt pro-
blem med varsling er at det alltid 

er en mulighet for at noen sender 
en melding for å hevne seg. Og 
dersom meldingen sendes over det 
åpne internettet, vil det føre med 
seg en del tull, skrevet av alt fra sko-
lebarn til fulle folk på fest. Derfor 
må meldingene gå til noen som har 
erfaring i å skille ut det som kan 
være reelt, og det som åpenbart ikke 
er det.

Åpen for alle
Rønsberg har basert sitt varslings-
system på et skjema som blir sendt 
til fl ere. Det kan være kontaktper-
soner tilknyttet ledelsen, styret og 
bedriftens revisor. Den som vars-
ler, vil bli bedt om å oppgi hvorvidt 
noen personer med tilknytning 
til styret eller ledelsen er involvert 
i forholdene det varsles om. Hvis 
dette er tilfellet, vil meldingen ikke 
gå til den instansen som måtte være 
nevnt. En link til varslingsordnin-

gen vil kunne ligge på bedriftens 
hjemmeside på nettet.

– Det er to grunner til at inn-
gangen til ordningen bør ligge på 
den åpne hjemmesiden, og ikke på 
intranettet, sier han.

– En grunn er sikkerheten til 
varsleren. En melding sendt via 
et intranett vil kunne spores av 
bedriftens it-ansatte. Dermed fi n-
nes det en mulighet for ledelsen 
til å fi nne en varsler som ønsker å 
være anonym. En annen grunn er 
at også andre enn ansatte vil kunne 
ha behov for å varsle. Erfaringer fra 
USA viser at antallet meldinger øker 
med 50 prosent når også kunder og 
leverandører har praktisk mulighet 
til å si ifra.

– Men da åpner du også for tul-
lemeldinger?

– Det er riktig. Det er også en 
erfaring fra USA at ni av ti meldin-
ger over internett er useriøse. Hvor 

Anonym
varsling
over
Internett

■ Per Andreas Rønsberg, revi-
sor ansatt i KPMG, har utviklet 
et internettbasert system for 
internvarsling over internett. 
Systemet gjør det blant annet 
mulig for mottakeren å kom-
munisere med en anonym 
varsler.
■ Stortinget vedtok forrige 
uke at arbeidstakere også skal 
ha rett til å varsle offentlighe-
ten om kritikkverdige forhold. 
Det gir de såkalte «varslerne» 
et særskilt vern både i privat 
og offentlig sektor.

Fakta

Per Andreas Rønsberg har gitt varslingssystemet nettadressen www.hoi.no – avledet fra «hotline over internett» eller ganske enkelt «hei og hoi».



UKEAVISEN LEDELSE – NR. 23 – FREDAG 17. JUNI 2005 19

Det er ikke Konkurransetilsynets 
oppgave å være advokater for de 
store selskapene, eller å gi råd 
om hvordan mektige selskaper 
skal kunne balansere på kanten av 
loven, fastslår Mads Magnussen, 
juridisk direktør i Konkurransetil-
synet.

SAS fi kk nylig en bot på 20 
millioner kroner for å ha solgt bil-

letter på ruten Oslo-Haugesund 
med tap. SAS konkurrerer her 
med Coast Air, og Konkurransetil-
synet mener selskapet har mis-
brukt sin dominerende stilling. 

I et debattinnlegg i Aftenpos-
ten går juridisk direktør Mads 
Magnussen i Konkurransetilsynet 
til angrep på SAS-sjef Petter Jan-
sens argumentasjon om at SAS 

har fått for dårlig veiledning av 
Konkurransetilsynet. 

Magnussen skriver at tilsy-
net bruker store ressurser på 
veiledning, men at det likevel er 
aktørenes ansvar å opptre på en 
slik måte at de ikke bryter loven. 
Tilsynet prioriterer å veilede min-
dre selskaper.

Trenger SAS konkurranse-veiledning?

Ta det alvorlige på alvor 
ORD FOR DAGEN  Etikk og moral er ord for dagen i næringslivet. 
Sporene av skandaler og grådighet skal vaskes bort. Negativ omtale 
skal vendes til et vinnerkonsept. Store ressurser avsettes til omdøm-
mebygging. «Etikk» er obligatorisk i varemerkekampanjene. Et ord 
på alle lederes lepper, og tema for haugevis av konferanser. Fint 
omskrevet til Corporate Social Responsibility, Corporate Citizenship, 
Corporate Governance. Etikk rommer noe forhåpningsfullt. Etikk er 
trendy. Og kanskje bare glasur og ritual og seremoni? 

Skandalene og avsløringene i de senere år, i Norge og i andre 
land, er ikke tilfeldige overtramp, men uttrykk for en måte å tenke 
og handle på som er utbredt i mange virksomheter. Skal mentalitet, 
holdninger og gamle vaner endres til det bedre, krever det vilje og 
utholdenhet, men også mot og kritisk selvinnsikt, siden det jo hand-
ler om å reise spørsmål ved handlemåter i egen virksomhet.

SNIKKSNAKK I praksis ender etikkinteressen i etikksnakk, for 
ikke å si snikksnakk. Ledere møter ledere, ansatte møter ansatte. 
Snakken går om «vår etiske verdier», som alle vet hva er, men ingen 
helt forstår. Og dette synes greit for de fl este. Målet, tenker man, er 
å unngå skandaler, ikke å forankre kunnskap og kompetanse om 
årsakene til skandaler. 

Motivet for etikkinteressen i bedriftene kan betraktes på tre 
måter. Noen ganger – oftest? – er motivet frykten for å trå feil. Frykten 
for å havne i uføre om man ikke gjør de riktige risikovurderingene. 
Bedriften betaler eksterne konsulenter for å stå bedre rustet mot 
risikoen for å bli dratt inn i økonomiske misligheter. Det er dyre råd 
om utvikling av etiske retningslinjer og policies, eller om hvordan 
lederne skal bruke det rette etikkvokabularet i møte med mediene. 
Slik forstått blir etikk et klesplagg, til utvortes bruk, og etikkarbeidet 
en kortsiktig eksersis. Bevisstheten i ledelsen er lav, ettertanken 
fraværende. Skal foretakene mestre etikkarbeidet, mestre forand-
ringene, må de, med idéhistorikeren Guttorm Fløistads ord, «pleie 
langsomheten og ettertanken, deri ligger den egentlige fornyelse». 
Hva skjer når bristen på etikkompetanse og ettertanke avsløres? 
Troverdigheten til bedriften raser. 

LØNNSOMT Andre ganger er motivet for etikkinteressen at etikk 
er lønnsomt: etikk er bra butikk. Etikkarbeidet går her lenger enn 
etter det snevre risikoperspektivet. Det blir del av en forretnings-
strategi der etikk ikke bare betraktes som en nødvendighet, men en 
mulighet, og der tanken er å skape et langsiktig konkurransefor-
trinn. Ledelsen, kanskje også styret, engasjerer seg. Men begrens-
ningen er klar; foretakets interesse for etikk styres kun av lønnsom-
het. Konsulenter, PR-rådgivere, research- og analyseforetak og andre 
skaper nye forretningsområder innen etisk strategiarbeid.

Men så fi nnes det et tredje motiv for etikk i forretningsvirksomhet, 
basert på følgende resonnement av Guttorm Fløistad: 
1.  Etikk er tenkning om fellesskapsverdier, og kapital er ikke uten 

videre en fellesskapsverdi, det avhenger av kapitaleieren. 
2.  Etisk styring av kapitalen er viktig; kapitalen er i dag ikke under-

lagt slik styring. 
3.  Kapital er ikke bare kapital; kapital er først og fremst menneske-

lige holdninger. 
4.  Kapitalbruk og -forbruk er eksport av holdninger.
5.  Etiske holdninger kan og må skapes; holdninger som sikrer en 

sosialt akseptabel bruk av kapitalen.
6.  Holdningene må skapes hos alle, ikke bare hos noen; «ett eneste tilfelle 

av misbruk kan ødelegge års moralsk opprustning hos de mange».
7.  Misbruk angriper rettferdighetsfølelsen. «Det som er fritt for 

noen, skal være det for alle. Rettferdighet blir egenrettferdighet.»
Slik forstått er etikk noe annet enn lønnsomhet og moralsk glasur. 
Etikk, sier moralfi losofen Harald Ofstad, er å ta det alvorlige på alvor. 
Bedrifter som ser etikken som middel til å nå økonomiske mål, har 
noe rett i at etikk kan bidra til lønnsomhet. Viktigst er imidlertid 
evnen til å sette andre interesser høyere enn den personlige egen-
nytten, til å ta ansvar for helheten, i kontrast til punktansvaret 
som stanser ved egen nesetipp. Poenget, av direkte betydning for 
næringslivet, er lederes og ansattes evne til å sette bedriftens – og 
samfunnets – interesser foran egne interesser. Det er hva etikken i 
næringslivet skal handle om. 

I en novelle av Tsjekhov omtaler en av personene sin far, for-
retningsmannen: «Han tok imot bestikkelser og innbilte seg at de 
ble betalt ham av respekt for hans moralske kvaliteter». Han satte 
personlig moralsk tilfredsstillelse og egen samvittighet foran andre 
interesser. Jeg tror mange i dagens næringsliv går i samme felle.

«Etikk er trendy. Og kanskje bare glasur og 
ritual og seremoni?»

■ Av JAN BORGEN
Generalsekretær i Transparency International Norge
E-post: jborgen2@online.no

S T A N D P U N K T

FOTO: DAG HÅKON HELLEVIK

Per Andreas Rønsberg har gitt varslingssystemet nettadressen www.hoi.no – avledet fra «hotline over internett» eller ganske enkelt «hei og hoi».

«Mange ledere 
praktiserer fortsatt 
under mottoet 
‘sladrehank skal 
selv ha bank’, og 
det fi nnes svært 
mange skjulte måter 
å straffe en varsler 
på.»

stort dette problemet er, kommer 
da an på det samlede volumet av 
slike meldinger. En erfaren motta-
ker klarer imidlertid å skille vekk 
det aller meste, men derfor er det 
også viktig at første adressat er en 
person som er trenet i å gjøre slike 
vurderinger.

Kommunikasjon 
med varsleren
En varsler kan selvsagt oppgi sitt 
navn, men erfaringsmessig vil 
svært mange ønske å være ano-
nyme. Rønsbergs system åpner 
likevel for en dialog mellom varsler 
og mottaker.

–Varsleren mottar et passord 
etter at meldingen er sendt. Med 
dette passordet vil vedkommende 
kunne sjekke statusen på sin egen 
melding for å se om den er fulgt 
opp. Via dette passordet vil mot-
takeren også kunne kommunisere 

med varsleren, og stille oppføl-
gingsspørsmål. Dette er selvsagt 
bare mulig hvis varsleren går inn 
for å sjekke på eget initiativ, men det 
tror jeg mange oppriktige varslere 
vil gjøre dersom muligheten gjøres 
godt nok kjent. Muligheten for å 
kommunisere er viktig, for oppføl-
gingen av en anonym melding vil 
lett stoppe opp dersom varsleren gir 
ufullstendige opplysninger. 

Rønsberg ser for seg at systemet 
kan selges til virksomheter mot en 
årsavgift for å bruke det.

– Jeg samarbeider med min 
arbeidsgiver KPMG for å selge sys-
temet til noen av våre kunder, men 
det er selvsagt ingen ting i veien for 
å koble ordningen opp mot andre. 
Medlemsavgiften er nødvendig 
fordi det vil kreve en del ressurser 
å holde profesjonelle mottakere som 
kan vurdere meldingene, påpeker 
Per Andreas Rønsberg.

Samfunnsansvar 
betyr så mangt
Samfunnsansvar blir viktigere 
for næringslivet de fl este ste-
der, men innholdet i begrepet 
varierer betydelig fra land til 
land. Det viser en undersø-
kelse utført av det internasjo-
nale meningsmålingsbyrået 
Globescan.

AV DAG HÅKON HELLEVIK

dhh@ukeavisen.no

For en sørafrikaner betyr begre-
pet «en samfunnsansvarlig 
bedrift» at virksomheten støt-
ter opp under sosiale behov, 
som undervisning og helse. For 
en kineser betyr det at bedriften 
ikke forsøker å svindle ham.

Forbrukere i USA, Frankrike, 
Italia, Sveits og Filippinene leg-
ger aller mest vekt på at selska-
pet behandler sine ansatte skik-
kelig, skriver Financial Times i 
en omtale av rapporten. Briter, 
australiere, kanadiere og indo-
nesiere derimot, forbinder først 
og fremst en samfunnsansvar-
lig bedrift med en virksomhet 
som tar hensyn til miljøet.

– Men undersøkelsen må 
ikke tas til inntekt for at et 
selskap kan operere med ulike 
standarder i ulike land. De 
må balansere globalt og lokalt 
samfunnsansvar på en fornuftig 
måte, og ikke innføre prinsipper 
som kan lede til dobbeltmoral, 
sier styreleder i Globescan, 
Lord Holme, til avisen.

Mens tyskere ser en ansvar-
lig bedrift som en som tilbyr 
trygge arbeidsplasser, bruker 
tyrkerne helst begrepet om en 
bedrift som gir penger til velde-
dige formål.

I Kina tenker forbrukerne 
først og fremst på en bedrift 
som leverer trygge produkter 
og ikke lurer kundene, og det 
er kanskje ikke uten grunn. Det 
nye, markedsorienterte Kina 
har hatt mange industriskan-
daler, særlig tilknyttet mat- og 
elektronikkindustrien. 

Undersøkelsen viser at et 
betydelig fl ertall av forbrukerne 
i de aktuelle landene holder et 
selskap ansvarlig for problemer 
som oppstår i kjølvannet av 
deres produksjon. Det gjelder 
dersom bedriften eksempelvis 
behandler sine ansatte dårlig, 
leverer dårlige produkter, hvis 
den forurenser eller på annen 
måte opptrer uetisk.



OHD

Profesjonelle videopresentasjoner på et blunk! 

CBOX2 er et løsningen for deg/dere som har et eller ? ere av følgende ønsker;

Ta opp foredrag/møter/kurs med video og presentasjoner og distribuer det til 
ønskede mottakere med ett ”klikk”. CBOX2 kan ”streame” i Windows Media format 
til en hvilken som helst PC på nettet. CBOX2 kan lagre sine presentasjoner med 
video, lyd og data på en web server (evt. CD) og la deg se ? lene når du vil. 
CBOX-løsningen er utrolig enkel å bruke og krever minimalt med opplæring. 

OHD CBOX

Introduksjonskampanje!
 

Open Human Digital AS feirer sitt 9 år på rad med positive resultater og leveranser 
av digitale videoløsinger til det norske markedet. Vi introduserer nye CBOX2 med 
følgende ”kanontilbud”: 

De 10 første kundene tilbys 50 % rabatt på nypris kr. 175.000 – 50 % 
introduksjonsrabatt = kr. 87.500 (eks. mva for et komplett system pr. bedrift/
organisasjon). Kampanjen gjelder leveranser foretatt før utgangen av august 
2005. 

OHD tilbyr installasjon og ”hosting” (via vår tjenesteportal www.meetheworld.no) 
av innhold etter avtale.

Open Human Digital AS

P.B. 32 - Vinderen, 0319 Oslo 
Tlf: 22 96 35 70, Fax: 22 56 55 66 
E-post: ohd@ohd.no www.ohd.no

Bruk nettleseren og CBOX avspilleren til dine 
presentasjoner!

Kamera kan forhåndsinnstilles til å følge 
deg til tavlen, samtidig som den viser dine 
tegninger/notater elektronisk

CBOX er et komplett presentasjonsverktøy. Pakken inkluderer alt du trenger for å 
ta opp og dele dine presentasjoner (”online eller on demand”).

Trådløs mikrofon
Trådløs tastatur og mus
USB lagringsenhet for enkel 
utveksling av data
Sony (Pan/Tilt/Zoom) kamera
USB sensor for bruk på tavle

Seeing is believing! Vi vil gjerne vise deg hva vi kan. Ta kontakt med oss for mer informasjon  eller en demonstrasjon.
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Coaching reduserer stress-
nivået, og øker den enkeltes 
følelse av mestring. Det sier 
Sigrid Stover Kjeldsen fra 
Coachconnect og Gro Ladegård 
fra Universitetet for miljø- og 
biovitenskap (UMB) på Ås. De 
har gjort en undersøkelse 
blant drøyt ett hundre per-
soner som har gjennomgått 
et coachingprogram i tre 
måneder fra januar til april i år.

AV DAG HÅKON HELLEVIK

dhh@ukeavisen.no

– Coachingen økte deltakernes 
følelse av å ha kontroll over sin egen 
arbeidssituasjon, sier Sigrid Stover 
Kjeldsen. 

– Etter at programmet var gjen-
nomført, følte de en sterkere støtte 
fra kolleger og venner. Samtidig 
opplevde de færre rollekonfl ikter i 
jobben, og de følte at kravene jobben 
stilte ble mer overkommelige.

Coachconnect er en bedrift som 
driver med coaching selv, i tillegg 
til at de formidler oppdrag mellom 
coacher og kunder. Virksomheten 
består av Sigrid Stover Kjeldsen og 
hennes partner Jan Ramsøy, og det 
er deres nettverk av coacher som 

har hatt oppdragene i forbindelse 
med undersøkelsen. Forsknings-
delen av prosjektet er en del av 
mastergraden til to studenter ved 
Universitetet for miljø og bioviten-
skap – tidligere landbrukshøysko-
len på Ås. Gro Ladegård har vært 
studentenes veileder.

– Coaching endrer ikke vanske-
lighetsgraden ved jobben vi skal 
gjøre, men det endrer åpenbart vår 
oppfatning av jobben, og av hvordan 
vi mestrer den, påpeker Ladegård.

– Dermed kan coaching bringe 
oss inn i en god sirkel. Fordi vi opp-
lever en forsterket tro på at vi gjør 

en bedre jobb, så blir dette også det 
faktiske resultatet. Og med følelsen 
av å mestre, forsvinner også en del 
av den negative stressopplevelsen.

Endre atferd og 
tankemønster
– Oppgaven til en coach er å hjelpe 
klienten til å endre sin egen atferd 
og tankemønster på en måte som 
gjør det lettere for vedkommende å 
mestre sin arbeidssituasjon, forkla-
rer Kjeldsen.

– Rollekonfl ikter er et klassisk 
problem i mange sammenhenger. 
Du blir bedt om å gjøre to ting som 
er vanskelige å kombinere innbyr-
des. En coach kan hjelpe deg til å 
klargjøre dine egne roller, og der-
med blir det lettere å håndtere kon-
fl ikten. En coach kan også hjelpe 
deg til å kommunisere bedre med 
omgivelsene. Blir du fl inkere til det, 
blir du gjerne oppfattet mer posi-
tivt av andre mennesker. Da får du 
bedre feedback, du får mer støtte 
fra kollegene, og du føler deg mer 
vel i arbeidssituasjonen. 

En måte å kommunisere bedre 
på, er ganske enkelt å bli fl inkere 
til å fortelle andre hvilke behov en 
selv har.

– Mange av oss tror at kolleger 
og familie bør kunne gjette hva vi 
trenger. Men det stemmer ikke. 
Hvis vi selv har lettere for å uttrykke 
våre ønsker, blir det også lettere for 
andre å gi oss det vi har behov for.

Forskningsprosjektet har målt 
deltakernes følelse av stress, men 
resultatet sier ikke noe om hvilke 
faktorer ved coachingen som påvir-
ker stressnivået.

– Derfor er dette et område vi 
skal se nærmere på. Men forskning-
en byr på praktiske vanskeligheter, 
påpeker Gro Ladegård.

Hun kjenner ikke til andre forsk-
ningsprosjekter verken i Norden 
eller noe annet sted. En grunn til at 
det er forsket lite på virkningene av 
coaching er at det krever både mye 
tid og mye penger. Et slikt prosjekt 
forutsetter at mange nok deltakere 

gjennomgår et tilnærmet likt opp-
legg, noe som heller ikke er enkelt 
rent praktisk.

Et annet spørsmål hun gjerne 
skulle hatt svar på, er hvor lenge 
virkningen av et coachingprogram 
«sitter i kroppen».

– En coach bruker mye tid på å 
lytte til kundens opplevelse av sin 
situasjon, og de fl este av oss er vel 
slik laget at vi føler det som positivt 
når et menneske bruker mye tid på 
nettopp våre problemer. Men hva 
skjer når programmet er slutt? Det 
er antakelig individuelt hvor mye 
påvirkning hver av oss trenger før 

Stressnivået hos deltakerne sank merkbart, konstaterer Sigrid Stover Kjeldsen (t.h.) og Gro Ladegård.

■ Et forskningsprosjekt ved 
Universitetet for miljø- og bio-
vitenskap på Ås i samarbeid 
med Coachconnect viser at 
coaching reduserer stress.
■ I en gruppe på 111 forsøks-
personer gikk stressnivået 
ned med 12 prosent etter tre 
måneder med coaching. Hos 
en av fi re økte stressnivået, 
men hos de 73 prosentene 
som merket en nedgang, sank 
stresset med 27 prosent.
■ Stressnivået ble målt med 
et verktøy som viste at gjen-
nomsnittet av deltakerne lå 
nær risikosonen for utbrenthet 
før prosjektet begynte.

fakta

Coaching
reduserer
stressnivået

FOTO:  SFI.DK
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de endringene vi forsøker å gjøre i 
vår atferd, blir permanente. Vi kom-
mer til å følge opp deltakerne fra 
dette prosjektet for å få noen fl ere 
svar på det også. 

Klar konklusjon
– Undersøkelsen omfattet ett hundre 
personer. Er den faglig god nok?

– Den er god nok til å fastslå at 
coaching påvirker stress. Den for-
teller imidlertid ikke hvordan, eller 
hvilke sider ved personen som blir 
endret gjennom coaching. Men 
spørreskjemaene vi har brukt viser 
oss at effekten er godt målbar, og 

variablene for 
gjennomsnittet 
av deltakerne 
drar markert 
i samme ret-
ning. I tillegg 
til at vi har 
målt med BBI-
indikatoren har 
vi også bedt deltakerne gradere sitt 
eget stressnivå på en enkel skala fra 
1 til 10. Også på disse spørsmålene 
svarte «gjennomsnittsdeltakeren» 
at stresset hadde avtatt, og at deres 
evne til å håndtere det stresset de 
faktisk følte, økte.

Det er imidlertid 
en del forhold coach-
ing ikke påvirker. Det 
kan for eksempel være 
en stressfaktor at job-
ben oppleves som lite 
meningsfylt, og det 
kan ikke en coach gjøre 
noe med.

– Derimot kan coaching være 
med på å avklare vedkommendes 
forhold til hva det er i jobben som 
har eller ikke har mening. En coach 
kan oppleve at klienten konkluderer 
med at den jobben han eller hun er 
i, ikke passer i det hele tatt, og at 

det beste er å komme seg over til 
noe annet. 

En god coach skal for øvrig ikke 
bare konsentrere seg om oppdrags-
giverens arbeidssituasjon. Også pri-
vatlivet er viktig, sier Sigrid Stover 
Kjeldsen. 

– Noen coacher vil si at de bare 
konsentrerer seg om det profesjo-
nelle mennesket, og ikke om det 
private. For meg blir det skillet 
meningsløst. Jeg vil tro at vi alle har 
opplevd hvordan en god eller dårlig 
privatsituasjon påvirker oss i job-
ben, og motsatt. Vi hele mennesker, 
vi er ikke én person i arbeidstiden 

og en annen person etterpå, fastslår 
hun. 

– Det ligger mye energi og 
informasjon i privatlivet som kan 
hjelpe en person i arbeidssituasjo-
nen. Dette er noe en god coach vil 
kunne få frem i dagen, til nytte for 
sin klient, mener hun.

VI DRIKKER stadig mer alkohol i gråsonen mellom arbeidstid 
og fritid. Dette kommer frem i Sverre Nesvågs doktoravhand-
ling «Alkoholkulturen i norsk arbeidsliv», som han disputerer 
med ved Universitetet i Oslo i neste uke, skriver Dagbladet. 

Av 1245 ansatte fra 74 bedrifter, oppga 767 at de hadde 
drukket alkohol én eller fl ere ganger i løpet av de to siste ukene. 
230 av disse (30 prosent) hadde drukket i arbeidsrelaterte 
situasjoner. Hos de 767 personene som hadde drukket alkohol 
de to siste ukene, utgjorde alkohol i jobbrelatert sammenheng 
23 prosent av totalforbruket.

Jobb + alkohol = santTungt med høy lønn
NÅR LØNNEN STIGER, øker kjøpe-
kraften, men fordi vi skal velge så 
mye, blir vi stresset. Det viser en 
undersøkelse Jens Bonke (bildet) 
ved Socialforskningsinstituttet i 
Danmark har gjort blant 1000 per-
soner. Resultatene er sammenlignet 
med tilsvarende undersøkelser fra 
Tyskland, Canada, Korea og Austra-
lia, og funnene er entydige, skriver 
Vårt Land. 

Bonke sier til nyhetsbyrået Ritzau 
at jo rikere folk blir, jo dårligere tid 
får de. Og da blir de svært opptatt av 
å bruke tiden rett. Samtidig må de ta 
stilling til en rekke nye valg, fordi de 
kan kjøpe mer. Ifølge undersøkelsen 
er kvinnene hardest rammet. 

Forbruksforsker Ragnhild 
Brusdal ved Statens institutt for 
forbruksforskning bekrefter overfor 
Vårt Land at mange som får økt 

kjøpekraft blir svært opptatt av hva 
de bruker penger på. Det er kre-
vende hele tiden å skulle kjøpe de 
«rette tingene» og sende de «rette 
signalene». Hun minner imidlertid 
om de som befi nner seg i den andre 
enden av inntektsskalaen:

– Det er sikkert like stressende å 
ikke ha penger til bilreparasjon, som 
å avgjøre hva slags bil en skal kjøpe 
etter siste lønnspålegg.

Stressnivået hos deltakerne sank merkbart, konstaterer Sigrid Stover Kjeldsen (t.h.) og Gro Ladegård.

111 deltakere fra
39 virksomheter
Undersøkelsen om stress og coach-
ing omfattet 111 personer. Disse ble 
intervjuet om sin arbeidssituasjon 
to ganger, i januar og april i år. 
Mellom de to intervjuene fi kk de 
mellom åtte og ti coaching-
sesjoner hver. 16 ulike coacher 
deltok i prosjektet.

Deltakerne kom fra 39 ulike 
virksomheter i Bergen, Trondheim 
og Stavanger, samt fra Oslo-områ-
det. De var mellom 28 og 61 år, og 
hadde det til felles at de arbeidet 
mellom 40 og 50 timer i uken. 60 
prosent av dem hadde en eller 
annen form for lederstilling.

De ble intervjuet ved hjelp av 
to ulike standardiserte verktøy 
– QPS Nordic og Bergen Burnout 
Indicator (BBI). BBI opererer med 
en poengskala hvor 100 poeng 
indikerer risiko for utbrenthet, 125 
indikerer utbrenthet og 150 indike-
rer alvorlig utbrenthet. Skalaen går 
fra 25 til 175.

Gjennomsnittet for deltakerne 
var 93,8 da prosjektet startet og 
82,4 da det ble avsluttet, noe som 
indikerer en reduksjon i stres-
snivået på 12 prosent. En av fi re 
opplevde imidlertid at stressnivået 
økte. For de 73 prosentene hvor 
nivået gikk ned, var forbedringen 
nærmere 27 prosent.

NESTE SIDE:

Nå sover hun
bedre om natten

FOTO:  DAG HÅKON HELLEVIK

«Coaching 
endrer ikke 
vanskelighets-
graden ved 
jobben vi skal 
gjøre, men det 
endrer åpenbart 
vår oppfatning 
av jobben, og 
av hvordan vi 
mestrer den.»
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IFØLGE Det Norske Veritas fore-
tas det 100 000 testsituasjoner 
innen rekrut tering i året. Her er 
en sjekkliste for kandidater som 
skal testes:

■  I forkant av testingen skal du 
motta fullstendig informasjon 
om testens egenart, hvorfor den 
er valgt, hvordan vurderingen 

vil foregå og hva slags tilbake-
melding som kan forventes.
■  På intervjuet skal det ska-
pes en situasjon som får deg 
til å slappe av, samtidig som 
en  behørig forretningsmessig 
atmosfære blir opprettholdt.
■  Du skal få en etisk forsvarlig 
tilbakemelding.
■  Tilbakemeldingen skal være 
relatert til den aktuelle jobben.
■  Du har krav på grundig test-
instruksjoner før di tar testen.

■  Alle spørsmål du stiller skal 
håndteres på en hensiktsmessig 
måte. Det innebærer at du skal ha 
utfyllende svar på dine spørsmål.
■  Den som gir tilbakemeldingen  
skal vise tilstrekkelig viten om 
testen til å gi kyndige tolkninger 
og muntlige tilbakemeldinger.

Sjekklisten er utformet av Det 
Norske Veritas, med utgangs-
punkt i STN faglige rammeverk 
for sertifi sering av testbrukere.

Tips til testing Vil la eldre jobbe lenger
STATENS SENIORRÅD 
mener at den øvre alders-
grensen i arbeidslivet bør 
oppheves. Leder for rådet, 
Astrid Nøklebye Heiberg, sier 
til VG at det bør være en ret-
tighet, ikke en plikt, å jobbe. 
Mange vil beholde jobben, og 
da mener hun at det er liten 
grunn til å kaste dem ut av 
yrkeslivet.

Statens seniorråd la denne 
uken fram en handlingsplan 
overfor Arbeids- og sosial-
departementet. Her forslår 
de at den øvre aldersgrensen 
i arbeidslivet bør opp heves, 
og at Regjeringen bør 
gjennom gå dagens grenser. 
De foreslår videre at retten 
til redusert arbeidsliv må 
styrkes.

I 2004 gikk Kari Felicia Nestande 
fra en jobb som markedssjef, og 
over til en nyopprettet stilling som 
spesialrådgiver. Arbeidsgiveren var 
den samme, nemlig Kreftforeningen.

AV DAG HÅKON HELLEVIK

dhh@ukeavisen.no

 – Jeg ba om coaching for å få hjelp til 
å sortere hvilke oppgaver jeg skulle ha og 
ikke skulle ha i den nye jobben. Resultatet 
etter ti timer coaching var at jeg sov atskillig 
bedre om natten enn før, sier hun.

Byttet av jobb var resultat av en større 
intern omstilling i Kreftforeningen. Fra å 
være markedssjef med et bredt ansvar over 
fl ere områder, ble hun nå spesialrådgiver på 
et prosjekt, nærmere bestemt et prosjekt om 
menn og kreft som skal lanseres i 2006. 

Defi nere grenser
– Jeg hadde behov for hjelp til å sortere ut 
min nye situasjon, til å fi nne ut hva jeg 
hadde og ikke hadde som ansvar i den 
nye jobben. Før var jeg leder med et bredt 
arbeidsfelt, nå er jeg leder for prosjekt-

organisasjon hvor jeg skal koordinere nokså 
mange mennesker, men uten personalan-
svar. Ansvaret er mye smalere enn før. Men 
det var et reelt problem for meg at jeg ikke 
hadde defi nert grensene for min egen stil-
ling på en tilfredsstillende måte.

Nestande hadde bedt om coaching i en 
medarbeidersamtale, 
og da hun ble tilbudt 
en coach, ble hun sam-
tidig spurt om hun ville 
være med i forsknings-
prosjektet. Hun fi kk 
en time i uken i ti uker 
gjennom de første tre 
månedene av 2005.

– Var ikke avgrens-
ningen av jobben noe du 
kunne diskutere med din 
overordnede?

– Den hjelpen jeg 
fi kk av coachen var mye 
mer omfattende enn 
det jeg kunne fått av 
min egen sjef. De fær-
reste ledere har vel tid til å sette seg ned i en 
time i uken over lang tid med fl ere av sine 
medarbeidere. Dessuten kan en coach som 
kommer utenfra, se en del forhold på en ny 

måte. Dette var også en måte for meg til å 
fi nne ut hvor jeg hadde min styrke, hva jeg 
var god til og hva jeg hadde mest lyst til å 
jobbe med. 

Nestande tror coaching vil kunne være 
særlig verdifullt i en organisasjon som har 
gjennomgått store endringer.

– Etter en omstilling 
er det ofte mange som 
har fått endret sine stil-
linger og sine oppgaver, 
og som kan trenge hjelp 
til å få defi nert sin rolle i 
den nye organisasjonen, 
sier hun. 

Skal se fremover
Kari Felicia Nestande ble 
«tildelt» Grethe Deinoff. 
Hun er utdannet bedrifts-
økonom og senere coach, 
og driver coachingvirk-
somhet sammen med sin 
mann.

– Den viktigste for-
skjellen på en coach og en psykolog er vel 
at vi ser fremover der hvor terapeuten ser 
bakover, sier hun.

– Coachens arbeidsmetode er å bistå 

klienten slik at han ser sine muligheter og 
fi nner egne løsninger samtidig som coach-
en støtter og utfordrer på veien mot målet. 
Psykologens arbeidsmetode er å se bakover 
i klientens liv og fi nne årsakene.

– Men kjemien mellom to mennesker må 
være svært viktig. Hender det ofte at et oppdrag 
skjærer seg fordi coachen og klienten ikke pas-
ser sammen?

– Det skjer sjelden, og det har ikke skjedd 
med meg, men dette er noe en coach tar opp 
med klienten allerede før selve program-
met starter. Hvis kommunikasjonen ikke 
fungerer, blir programmet meningsløst, 
og det må vi fi nne ut før det har kostet for 
mye tid.

Det Deinoff derimot har opplevd, er at 
det personlige forholdet til klienten har vært 
for tett.

– Jeg har opplevd å bli valgt vekk som 
coach på grunn av felles relasjoner, men på 
den annen side har jeg også vært coach for 
nære bekjente med godt resultat. Dette er 
individuelt og helt i orden. Noen synes det 
kan være lettere å snakke med en fremmed 
om personlige ting, andre synes motsatt, 
Hvis jeg skal kunne være en god coach for 
noen, må de ville ha meg som coach, sier 
Grethe Deinoff.

FORRIGE SIDE:

Coaching reduserer stressnivået

Kari Felicia Nestande (t.v.) ba om coaching i en medarbeidersamtale, og endte som deltaker i forskningsprosjektet. Til høyre hennes coach Grethe Deinoff.

«Jeg hadde behov 
for hjelp til å 
sortere ut min nye 
situasjon, til å fi nne 
ut hva jeg hadde 
og ikke hadde som 
ansvar etter at jeg 
byttet jobb.»

Nå sover hun bedre om natten

FOTO:  DAG HÅKON  HELLEVIK
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Når barnebarna spør hva du 
arbeider med, har de som 
ikke har en så konkret jobb 

som politikonstabel, brannmann, 
tannlege, lærer, fl yver, fotballspil-
ler eller lignende, et forklarings-
problem. Direktør kan være så 
mangt, og leder gir heller vage 
assosiasjoner. Og faktisk er det 
vanskelig å forklare ikke bare for 
barnebarna, men også for andre, 

som selv ikke har lederoppgaver, 
hva du egentlig driver med. Og 
fra tid til annen stiller man seg 
selv spørsmålet hva det vil si å 
være leder. Dette utløste et behov 
for, på en mer systematisk måte, 
å klargjøre for meg selv hva leder-
gjerningen egentlig innebærer og 
hvilke krav den stiller. I mine to 
seneste lederjobber i Norsk Hydro, 
som divisjonssjef for henholdsvis 

Raffi nerings- og markedsførings-
divisjonen og Landbruksdivisjo-
nen, benyttet jeg anledningen 
til å tilkjennegi i det interne 
personalbladet hva jeg ønsket å stå 
for som leder. Det munnet ut i en 
serie artikler, som jeg senere har 
bearbeidet til en bok.

Det som har ligget meg på 
hjertet, er å få frem lederens 
mangesidige og sammensatte 

oppgave, samt de forutsetninger 
som må være til stede og de 
egenskaper man må være seg 
bevisst, for å kunne fylle leder-
oppgaven. Det er i første rekke 
lederen som person som opptar 
meg, mer enn ledelse som pro-
sess og fagdisiplin. Det er mange 
som med stor faglig kyndighet 
kan uttale seg om hva ledelse er, 
og hva det går ut på. Det er ikke 
nødvendigvis de samme som i 
praksis vet å utøve profesjonelt 
lederskap. Derfor har jeg lagt stor 
vekt på lederens personlige egen-
skaper. Sentralt blant disse står 
evnen til å påta seg og forvalte 
ansvar, og å spille på lag med 
sine omgivelser, både medarbei-
dere, kollegaer og foresatte. 

Ansvarsbegrepets ulike 
dimensjoner opptar meg, og 
ansvar kontra skyld, som i medi-
ene blir totalt forkludret, er en 
viktig distinksjon. Lederansvaret 
er, som ansvar på mange andre 
områder i samfunnet, objek-
tivt knyttet til stillingen i den 
forstand at lederen har ansvar 
for alt som skjer innenfor hen-
nes/hans ansvarsområde. Skyld 
derimot, er subjektivt knyttet til 
en direkte årsak til et villet eller 
ikke upåregnelig utfall. Jakten 
på den skyldige bidrar som regel 
til å tåkelegge ansvarsforholdene. 
Ledere som i gitte situasjoner tar 
ansvar for å rydde opp i kritikk-
verdige forhold, virker som om 
de ikke har forstått at det var 
de selv som hadde ansvaret i 
utgangspunktet. Lederansvar er 
ikke noe man tar, men noe man 
hele tiden har som leder. Og så 
har vi dem som tar selvkritikk 
som en slags egentilgivelse for 
egen utilstrekkelighet. 

Samspill går som en rød tråd 
gjennom boken. En leder som 
ikke makter å spille på lag har i 
utgangspunktet store problemer. 
Ledere som løper milevis foran 
sine omgivelser og ikke lytter til 
velmente synspunkter og råd, vil 
ganske snart støte på vanskelig-
heter, mens de som lukker seg 
inne og er utilnærmelige, ikke 
makter å utvikle og utnytte det 
potensialet som ligger i medar-
beiderne og organisasjonen for 
øvrig. Ledelse er, som kjent, et 
spørsmål om ansvar for å sette 
og nå mål i nært samspill med 
dem som skal bidra til å oppfylle 
målene. Det er en krevende 
oppgave, først og fremst på 
det personlige plan. Lederens 

personlige utvikling er derfor 
et sentralt anliggende i enhver 
organisasjon.

Beslutningsevne og handle-
kraft er også sentrale elemen-
ter. Å treffe og få gjennomført 
beslutninger er blant lederens 
helt sentrale oppgaver. Det er vel 
her ledere i næringslivet først og 
fremst skiller seg fra ledere på 
andre arenaer, hvor velbegrun-
nede synsmåter og meninger er 
det sentrale. Beslutninger går, i 
motsetning til etterpåklokskap, 
alltid på fremtiden, og hva den vil 
bringe er det ingen som vet med 
sikkerhet. Usikkerhet og risiko 
vil alltid prege en beslutningssi-
tuasjon. Lederen må derfor klare 
å håndtere risikoen på en måte 
som gjør at den blir så overskue-
lig og kalkulerbar som mulig, og 
makte å leve med den usikkerhe-
ten enhver beslutning innebærer. 

Handlekraft er en forut-
setning får å få gjennomført 
beslutningene. Beslutninger i 
seg selv skaper ingen ting. Det 
er først i gjennomføringen man 
får bekreftet om de var gode nok, 
og om man evner å omsette dem 
i praksis. Det er også i handling 
man får vist om man duger som 
leder. Å gjennomføre beslut-
ninger i henhold til fastlagte 
terminer og planer, er den beste 
ledererfaring man kan få. Det er 
derfor viktig at unge ledere og 
lederkandidater slipper til så tid-
lig som mulig med selvstendige, 
praktiske lederoppgaver. Ingen 
ting kan erstatte en slik form 
for ledertrening. Å utvikle og 
utøve handlekraften er viktig for 
enhver vital organisasjon.

Det har altså tatt meg en hel 
bok å fi nne ut av hva jeg har 
bedrevet i livet. Hvorvidt jeg 
eller andre vil bli noe klokere av 
det, skal vær usagt. Håpet er at 
noen av dem som til daglig har 
et lederansvar, vil fi nne bekref-
telse og inspirasjon for egne 
refl eksjoner. Hvis de også ville 
ta bryderiet med å dele dem med 
meg, ville det glede meg meget.

Skandinaviske toppledere 
er for usynlige internt, viser 
ny undersøkelse.  

Bare hver tredje med-
arbeider som har deltatt i 
undersøkelsen mener at 
toppledelsen prioriterer 
kontakten med ansatte og 
direkte kommunikasjon 
med medarbeidere tilstrek-

kelig høyt. Bare halvparten 
av de ansatte føler at de 
blir godt nok informert når 
det skjer forandringer, og 
bare litt under halvparten 
av de spurte føler seg godt 
nok informert om virksom-
hetens mål og fremtids-
planer. 

Det viser resultater fra 

en undersøkelse gjort blant 
12 000 ansatte i 24 skan-
dinaviske virksomheter, 
som er omtalt i Mandag 
Morgen. Undersøkelsen er 
gjort av konsulentselskapet 
Nordisk Kommunikation, 
som har spesialisert seg på 
å gi råd om intern kommu-
nikasjon. 

Forsømmer internkommunikasjonSjekkes av likestillingsombudet
Ti forskere med bakgrunn fra diskri-
minerings- og likestillingsarbeid har 
skrevet et brev til likestillingsombudet 
hvor de ber om en vurdering av anset-
telsen av Osmund Kaldheim som sjef 
for det nye integreringsdirektoratet. 

De vil at ombudet skal vurdere om 
Manuela Ramin Osmundsen er blitt 
utsatt for en urettmessig forbigåelse, 
skriver Dagbladet.

Kommunalminister Erna Solberg 
har fått sterk kritikk etter at stillingen 
gikk til hennes partikollega Kaldheim. 
Det skjedde på bekostning av Ramin 
Osmundsen, som både har mer rele-
vant utdanning og en lang erfaring fra 
UDI.Likestillingsombud Kristin Mile 
sier til avisen at hun har oppfattet 
saken mer som en politisk utnevning 
enn som en  forbigåelse.

Hva er det ledere driver med?

Ole Julian Eilertsen 
er siviløkonom fra 
Norges Handels-
høyskole og tok sin 
MBA ved Insead i 
1965. Det meste av 
sin ledererfaring har 
han fra Norsk Hydro, 
hvor han har hatt en 

rekke lederoppgaver i inn- og utland.
E-post: olje-j-@online.no

«Håpet er at noen av 
dem som til daglig 
har et lederansvar, vil 
kunne fi nne bekreftelse 
og inspirasjon for egne 
refl eksjoner.»

Ole Julian Eilertsen:

Lederen
Refl eksjoner om 
lederprofesjonen
(Kolofon 2005, 144 sider)

■ Under denne vignetten 
får forfattere muligheten til 
å fortelle om bakgrunnen 
for boken, formidle et viktig 
 anliggende eller formulere 
bokens hovedbudskap.

Derfor bok . . .
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Dette frykter 636 ledere fra norske 
bedrifter aller mest: Myndighe-
tene, medarbeiderne og mediene. 

Det viser en undersøkelse om 
fremtidens risikobilde som Man-
dag Morgen har fått gjennomført 
blant ledere i norske mellomstore 
og store virksomheter. Lederne 
forteller at det er blitt langt mer 
risikofylt å drive de siste årene, og 

mener at de viktigste risikokildene 
befinner seg i de nære omgivelser. 

Årsaken til den nye risikoopp-
fattelsen, er at lederne har erfart 
at negativ medieomtale, tap av 
omdømme, nøkkelmedarbeidere 
som slutter, interne stridigheter, 
konflikter med kunder og sam-
arbeidspartnere kan forårsake 
krisesituasjoner.

Ledere frykter de nære ting«Reddet» og sjekket 30 000 e-poster
Ledelsen i Redningsselskapet har foran en 
rettssak skaffet seg adgang til over 30 000 
interne e-poster, som blant annet innholder 
sterkt nedsettende karakteristikker av general-
sekretær Monica Kristensen Solås. 

I e-postene karakteriseres hun blant annet 
som «psykopat», og «avskummet som for-
mørker vår tilværelse», skriver Aftenposten.

Måten selskapet har skaffet seg adgang til 
e-posten på, og hvorvidt de kan legges frem 

som bevis i den aktuelle oppsigelsessaken, sto 
sentralt, skriver avisen.

Fire mellomledere har saksøkt selskapet 
for usaklig oppsigelse etter at de i fjor høst 
fikk endret stillingene sine fra regionsledere til 
distriktssekretærer.

E-postene er samlet inn etter at de fire ble 
oppsagt i fjor høst. Og selskapets advokat 
mener innholdet i utvalgte e-poster gir grunn-
lag for å sparke de fire.
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Jobzones visjon - ”den beste arbeidsgiver” – betyr at 
vi har spesiell omtanke for våre vikarer, men også at 
vi skal tilby bransjens mest attraktive karrieremulighet. 
Vår partner modell krever ansvarlighet og engasje-
ment, og gir inspirasjon og høy inntekt tilbake. 

Vi søker stadig nye partnere med bran-
sjeerfaring og lokalt nettverk.

Les mer på våre hjemmesider: www.jobzone.no
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A cappella 
er et selskap i

Vikarhjelpen as,
som bistår

næringslivet med
rekruttering,

bedrifts-
rådgivning og 
administrative 

løsninger. 
www.acappella.no   post@acappella.no

Tlf.: 32 17 10 25

on.
mieh.w
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Vi gir deg ekspertrådene 
som kan hjelpe deg med 
å få bedre lønnsomhet 
og mer motiverte medar-
beidere ved å lykkes i det 
mobile arbeidslivet.

AV BJØRN-EGIL MIKALSEN

bem@ukeavisen.no

– Skal man lykkes med mobile 
arbeidsformer, må teknologi og 
lokaler være godt tilrettelagt. 
Arbeidsvilkårene må være gode om 
arbeidsformen skal bli effektiv og 
god. Ofte er ikke arbeidsvilkårene 
gode nok til å kunne forvente en 
bedre og mer effektiv arbeidsform, 
sier Jan Kristian Karlsen.

Han er leder for Move AS, som 
kartlegger og måler arbeidsformer 
og arbeidsvilkår, samt driver leder-
opplæring i mobilhverdag.

Ledere som kartlegger og iverk-
setter tiltak innen arbeidsvilkår og 
arbeidsformer vil få kunnskapsar-
beidere som trives og er motiverte. 
Dette gir økonomiske gevinster, 
mener Karlsen.

– Å lykkes med mobile arbeids-
former kan være avgjørende i dagens 
situasjon med økende konkurranse 
om både kunder og dyktige medar-
beidere. Måten vi jobber  på blir sta-
dig viktigere for om vi er motiverte, 
deler kunnskap, og jobber effektivt, 
sier Karlsen.

To produktive timer
– Ledere opplever at det går med for 
mye tid på interne møter, e-post og 
it-problemer. Dessuten peker de på 
at de alltid må være tilgjengelig. De 
opplever mange avbrudd fra arbei-
det i løpet av dagen, og at stadig 
mer av fritiden blir forstyrret, sier 
Karlsen.

Undersøkelser Move foretar i 
bedrifter viser følgende daglige tids-
bruk for ledere: to timer på interne 
møter, én time på e-post, en halv-
time på å lete etter medarbeidere, en 
halvtime på it-problemer, én time på 
å reise til og fra bosted, og én time 
på avbrytelser i arbeidet. Dermed 
blir det igjen to timer produktiv tid 
innenfor en normalarbeidsdag.

– Da sier det seg selv at det ikke 
holder med åtte-timers dager. Der-
for blir det mye kvelds- og helgejob-
bing, sier Karlsen.

For å få til en effektiv og god 
arbeidsdag mener han følgende 
forhold er viktige: 

– Det må være gode arbeidsvil-
kår. Med det mener jeg at lokalene 
må være egnet – tilpasset ulike 
grupper og behov. Teknologien må 
understøtte mobilitet, være enkel å 
bruke og vedlikeholde over tid. Og 
arbeidsavtalene må være tydelige 
– hvem kan jobbe på ulike steder 
til ulike tider. Det er normalt ikke 
hensiktsmessig at alle skal kunne 
arbeide hvor som helst. Det avhen-
ger av oppgaver og person, sier 
han. 

Cluet med nye arbeidsformer
Han peker også på at man må ha 
riktig arbeidsform:

– Dette går på hvordan medar-
beidere evner å planlegge arbeids-
dagen, og mestre balansen mellom 

eget arbeid og samarbeid. De må 
også bruke tilgjengelige kommu-
nikasjonsformer på en god måte. 
Det handler om å kunne styre til-
gjengelighet, som først og fremst 
er responstid. Det må skapes synlig-
het. Dette må understøttes med fel-
les retningslinjer i bedriften, etter-
som tilgjengelighet ikke kan løses 
individuelt. Dessuten må det være 
avklart hvem som er stasjonære, og 
hvem som er mobile. Å gjøre jobben 
der og da, gjør at man kan bli mer 
effektiv, og samtidig få en variert 
og morsom arbeidsdag. En bedre 
og mer effektiv arbeidsdag er hele 
cluet med nye arbeidsformer. Det 
er forholdet mellom arbeidsvilkår 
og arbeidsform som avgjør om det 
lønner seg eller ikke, sier Karlsen.

Det er mange som har dårlige 
arbeidsvilkår, slik at teknologien 
ikke tåler å bli utsatt for mobilitet.

– Det er vanskelig å ha høy effek-
tivitet og dårlige vilkår. Teknologien 
må virke. Også over tid. Og folk må 
ha hensiktsmessige plasser å jobbe, 
sier Karlsen.

Fallgruver
Derfor mener han det er avgjørende 
at lederen vet hvordan arbeidsform 
og arbeidsvilkår er i virksomheten. 
Karlsen mener dette må kartlegges 
på en profesjonell måte. 

Karlsen mener det er viktig å ikke 
gjøre seg avhengig av én teknologi. 
Tidligere denne uken fi kk Aftenpos-
ten store problemer da nettverket til 
Netcom kollapset. Avisen har kun 
noen få fasttelefoner. Journalistene 

er kun utstyrt med mobiltelefoner 
med Netcom-abonnement. Derfor 
hadde de store problemer med å få 
ringt.

– Dette understreker mitt poeng. 
De som jobber trådløst, bør være 
trådløse, mens de som arbeider 
stasjonært kan benytte stasjonært 
utstyr. Og man bør ha fl ere mulig-
heter, sier Karlsen.

– Er det ikke fare for at mobile med-
arbeidere bare blir sittende på kafé og 
kose seg hele dagen?

– Ikke så lenge lederen coacher 
de ansatte, har gode rutiner, og 
man vet hvem som gjør hva hvor, 
sier Karlsen.

Blant gevinstene med nye 
arbeidsformer peker Karlsen på 
bedre ledelse på avstand, bedre 
tilgjengelighet, bedre balanse mel-
lom arbeid og fritid og bedre bruk 
av mobilt it-utstyr.

3,5 millioner kroner
– Hva betyr dette økonomisk?

– De mest mobile kan spare rundt 
halvannen time daglig, de som både 
er mobile og jobber stasjonært kan 
spare rundt en time, mens de som 
jobber stasjonært kan spare rundt 
en halvtime.

I en relativt stasjonær organisa-
sjon med 189 ansatte er det målt at 
man vil kunne spare minst 3,5 milli-
oner kroner årlig gjennom mobile 
arbeidsformer. 

– Dett er en kjempemulighet. 
Sannsynligvis påvirker arbeidsfor-
mer både medarbeidertilfredshet og 
kundetilfredshet.

Få grep om den mobile hverdagen
– Teknologien må være enkel å bruke 
og vedlikeholde over tid, sier Jan 
Kristian Karlsen i Move AS. 

N Y E  B Ø K E R

Philip Kotler:
Markedsføringens ti dødssynder
Symptomer og løsninger
Hegnar Media 2005, 114 sider

■  Markedsføringens virkning har opp-
hørt. De fl este kampanjer registrerer 
ingen påvirking i kundenes oppfatning 
av et nytt produkt. Direktemail oppnår 

bare så vidt respons. Og de fl este produk-
ter blir oppfattet som erstattbare artikler 
fremfor nødvendige merkevarer.

Hvorfor fungerer ikke markedsfø-
ringen? Philip Kotler identifi serer de ti 
viktigste feilene i dagens markedsførings-
praksis, og vier ett kapittel til hvert punkt. 
Han lister først opp tegn og symptomer 
som indikerer hvorvidt et selskap er 
selvforskylt sin svakhet, for så å foreslå 

forbedringer som skal styrke selskapets 
praksis. Kotler tilbyr dokumentert effek-
tive metoder for å styre en feilende mar-
kedsføring tilbake på riktig spor. Dette er 
langtidsløsninger for langtidsproblemer. 
Markedsføringens ti dødssynder tilbyr 
metodologi for utvikling av sikre mar-
kedsføringstiltak, fra bunn til topp, som 
gir sikre resultater – og som snur tap til 
gevinst.

De ti viktigste feilene i dagens markedsføringspraksis

Selja von Zernichow (32) sier 
at de mobile mulighetene gjør 
det så lett å jobbe at man kan 
risikere å jobbe for mye.

Leder for HR analyse og utvikling 
i Gjensidige avkrefter at mulighe-
ten til å jobbe hvor som helst ender 
med at man bare blir sittende på 
kaffebar og surfe. 

– Nei. Når man tar i bruk mulig-
heten som mobilitet gir, og faktisk 
kan jobbe over alt, kan man snarere 

ende opp med å jobbe altfor mye. 
Og det kan være en fare at det blir 
vanskeligere å skille mellom jobb 
og privatliv, sier von Zernichow, 
som nylig ble overtalt av mannen 
til å ikke ha med pc-en på ferie.

I jobben reiser hun mye rundt i 
landet, og er i kontakt med mange 
deler av organisasjonen.

– Jeg bruker bærbar pc både 
når jeg er på samlinger utenbys, 
eller i møter, sier von Zernichow, 
som benytter som pc mye presen-
tasjonsverktøy, og som arbeidsred-

skap i prosjektmøter.
– Jeg er mor til en gutt på ett 

år og tre måneder, og er typisk i 
tidsklemma. Da er det praktisk at 
jeg kan koble meg opp til trådløst 
nettverk og jobbe noen timer når 
barnet mitt er i seng. 

Selv om hun med mobilt utstyr 
har muligheten til å sitte og jobbe 
alene, er hun avhengig av kontak-
ten med andre i organisasjonen. 

– Det er viktig å være en del av et 
miljø for å kunne utvikle ny kom-
petanse, sier von Zernichow.

– Risikerer å jobbe altfor mye
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Råd for ledere i 
mobilhverdagen
1. Kartlegg arbeidsvilkår 

og arbeidsformer. 
Uten godt datagrunnlag er det nesten umulig å 
lykkes.

2. Øk ferdighetene. 
 Øk forståelsen og ferdighetene. Lær mobile arbeids-

former. Opplæring og mengdetrening virker!

3. Led på avvik fremfor styring. 
 Sjekk milepæler og følg opp avvik.

4.  Pass på at medarbeiderne 
kommuniserer godt. 

 Gi medarbeiderne opplæring i å styre tilgjengelighet 
og bruke ulike kommunikasjonsmåter.

5. It-utstyret må brukes aktivt. 
 Mobilt it-utstyr er til for å brukes mobilt. Den bærbare 

pc-en skal brukes aktivt i arbeidsprosessene på ulike 
steder, uten at det er til sjenanse.

6. Pass på at de mobile ikke jobber 
for mye. 

 Det er spennende å jobbe mobilt, av og til for spen-
nende. Pass på dine medarbeidere så de ikke brenner 
seg ut.

7.  Faste møter. 
 Mobile arbeidsformer krever faste møter. Telefon eller 

videokonferanse kan kompensere for ansikt-til-ansikt-
kontakt.

8.  Økt kundenærhet. 
 Mobilitet skal bidra til økt kundenærhet; begynn med 

å øke den interne mobiliteten, og få til bedre samar-
beid internt.

9. Etabler gode arbeidsvilkår.
 Mobilt arbeid krever nye arbeidsvilkår. Få på plass 

gode lokaler, møteplasser og skikkelige mobile it-løs-
ninger.

 

10. Lær å lede i en mobil hverdag! 
 Den mobile hverdagen har kommet. Lær å lede med-
arbeidere på avstand. Gå foran som et godt eksempel, 
og få selv en bedre arbeidsdag.

Kilde: Hvor skal jeg sitte? Om å lykkes i det mobile arbeidslivet. 
Av Jan Kristian Karlsen og Marius Langseth, Cappelen 2005 (ny 
utgave). 

Boken kommer ut i ny utgave rettet mot arbeidstakere og ledere, og 
viser hvordan man kan realisere gevinster i det moderne arbeidsli-
vet.

LEDERVERKTØY

Arild I. Sørland:
Vil du sitte i styret? En bok om 
praktisk styrearbeid
Kolofon 2005, 77 sider

■  Dette er en praktisk orientert 
bok for folk som er interessert i 
styrer og styrearbeid. Den kan 
være nyttig som et lite bidrag blant 
mye annen informasjon og littera-
tur for styreinteresserte.

Boken tar blant annet for seg 
fundamenter i godt styrearbeid, 
styrekomposisjon og valg til sty-
ret, styrehonorar, styreinstruks, 
vedtekter, årsplan, innkalling og 
gjennomføring av et styremøte, 
en del om generalforsamling, 
om praktisk styrearbeid og om 
styreansvar fra rettspraksis.

To praktiske bøker om styre- og stragegiarbeid

Få grep om den mobile hverdagen

Flere bøker for ledere: www.ukeavisenledelse.no/boker

– Jeg bruker bærbar pc både når jeg 
er på samlinger utenbys, eller i møter, 
sier leder for HR analyse i Gjensidige, 
Silja von Zernichow (32). Her bruker 
hun pc-en til å presentere en 
Gjensidige-rapport på Aker brygge. 

FOTO: BJØRN-EGIL MIKALSEN

Arild I. Sørland:
Strategiutvikling: 
Hva vi vil og hvordan få det til
Kolofon 2005, 56 sider

■  Hensikten med boken er å vise 
hvordan strategi er et viktig redskap for 
fremtidsorientering. Fokus er rettet mot 
praktisk anvendelse av strategisk tenk-
ning, samt systematisk og strukturert 
tilnærming til konkrete fremtidsplaner 

for bedriften.
Boken tar blant annet for seg hva stra-

tegi handler om, begreper og rammeverk, 
innholdet i en strategiprosess og strategi-
arbeidets konklusjon.

Boken kan passe for folk som skal bli 
involvert i nært forestående strategiar-
beid, slik at de får en viss bakgrunn for 
selv å være aktive i strategiarbeidet.

To praktiske bøker om styre- og stragegiarbeid
Arild I. Sørland:
Strategiutvikling: 
Hva vi vil og hvordan få det til
Kolofon 2005, 56 sider
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Spør juristene om råd

O M  A R B E I D S R E T T

Advokatene Kari Bergeius Andersen og 
Aase Cathrine Løne i Advokatfirmaet Schjødt 
svarer på spørsmål om arbeidsrett. 
Tjenesten er gratis.

Postadresse: Ukeavisen Ledelse, 
Postboks 1180 Sentrum, 0107 Oslo
E-post: red@ukeavisen.no

Kari
Andersen

kari.andersen
@schjodt.no

Aase Cathrine
Løne

aase.cathrine.
lone@schjodt.no

Skattefri erstatning 
i sluttpakker?
SPØRSMÅL: Vår virksomhet må 
i løpet av sommeren gjennom en 
mindre nedbemanning, og planleg-
ger å tilby sju–åtte arbeidstakere en 
sluttpakke. Jeg har i den forbindelse 
fått høre at hvis man gir den ansatte 
en erstatning tilsvarende halvannen 
ganger folketrygdens grunnbeløp i 
tillegg til lønn i oppsigelsestid, kan 
erstatningen gis skattefritt og uten at 
det tilkommer arbeidsgiveravgift. Er 
dette korrekt?

SVAR: Etter skattelovens regler vil 
erstatning for ugyldig oppsigelse være 
skattefritt og unntatt fra arbeidsgiver-
avgift, så lenge erstatningen ikke over-
stiger halvannen ganger folketrygdens 
grunnbeløp (1,5 G). Forutsetningen er 
imidlertid at det er gitt en oppsigelse 
som må anses ugyldig. I deres situa-
sjon er planen, så vidt vi forstår, å tilby 
sluttpakke med en erstatning før en 
eventuelt gir oppsigelse. Denne for-
men for erstatning vil ikke være fritatt 
for verken skatteplikt eller arbeidsgi-
veravgift. 

Avskjed eller 
oppsigelse?
SPØRSMÅL: Vi har en arbeidstaker 
som gir en svært dårlig påvirkning på 
miljøet på grunn av sin oppførsel og 
væremåte overfor spesielt kvinnelige 
kolleger. Vi ønsker at han skal slutte på 
dagen, i hvert fall i løpet av denne uken, 
men tror ikke han vil akseptere dette. 
Hvilke krav stilles til å kunne gi noen en 
oppsigelse på dagen? Kan dere si litt 
om hva som egentlig er forskjellen mel-
lom en oppsigelse og en avskjed?

SVAR: Oppsigelse «på dagen» er et 
annet ord for avskjed, mens «oppsi-
gelse» i arbeidsmiljølovens forstand 
innebærer at arbeidstaker arbeider ut 
oppsigelsestiden og får lønn for denne 
perioden. Oppsigelse er derfor en mil-
dere reaksjon på arbeidstakers forhold 
enn en avskjed. Dersom du avskjedi-
ger arbeidstakeren, avsluttes arbeids-
forholdet umiddelbart (på dagen) og 
lønnen stoppes umiddelbart. 

En annen viktig forskjell mellom 
oppsigelse og avskjed er at arbeids-
takere som ønsker å få prøvet gyl-
digheten av en oppsigelse for dom-
stolene, som hovedregel har rett til 
å stå i stillingen og motta lønn frem 
til rettskraftig dom. En arbeidstaker 
som ønsker å få en avskjed prøvet for 
domstolene, har som hovedregel ikke 
slik rett til å stå i stilling. Avskjed kan 
derfor oppfattes av arbeidsgiver som 
den mest ønskelige løsning, men det 
er viktig å huske på at vilkårene for at 
en avskjed skal være gyldig, er langt 
mer krevende enn vilkårene for en 

oppsigelse:
Vilkår for å gi avskjed er at arbeids-

taker har gjort seg skyldig i «grovt 
pliktbrudd eller annet vesentlig mis-
lighold av arbeidsavtalen», jf arbeids-
miljøloven § 66. Denne reaksjonen er 
mest aktuell i situasjoner der arbeids-
takers brudd på sine forpliktelser er 
av en slik karakter at det er nødvendig 
med en rask og sterk reaksjon. Typiske 
eksempler er ved ulike typer økono-
misk mislighold, voldsutøvelse eller 
for eksempel utuktig omgang med 
mindreårige når arbeidstakers jobb 
har tilknytning til denne gruppen. 

Det går ikke frem av ditt spørsmål 
hva slags konkrete situasjoner denne 
arbeidstakeren har skapt på grunn av 
sin oppførsel og væremåte. Generelt 
kan vi likevel si at en avskjed i hvert 
fall krever at arbeidstakers oppførsel 
er av en slik art at det er klart at det 
ikke er forsvarlig å beholde ham der i 
oppsigelsestiden. Dette bør så raskt 
som mulig vurderes juridisk på bak-
grunn av de konkrete hendelsene før 
dere tar en beslutning.

Arbeid fra 
enkeltmannsforetak
SPØRSMÅL: Jeg arbeider som agent 
for et stort konsern på provisjon og 
har for det første bare lønn etter provi-
sjon. Dernest er min avtale inngått 
med et agentselskap som også arbei-
der på provisjon, akkurat som meg. 
Medarbeidere i avdelingen har egne 
enkeltmannsforetak som vi arbeider 
etter. Spørsmålet er da om ikke vi 
mister veldig mange rettigheter som 
ordinære arbeidstakere har krav på. 
Blant annet sykelønn, reisekostnader 
og opplysningsplikt fra arbeidsgiver er 
vel fraværende? 

SVAR: Vi forstår det slik at du 
arbeider som selvstendig oppdrag-
staker/enkeltmannsforetak for et 
agentselskap som benytter deg til 
agentoppdrag for et stort konsern. 
Dette er ikke uvanlig i en del bransjer. 
Du har imidlertid helt rett i at du har 
færre rettigheter overfor konsernet 
enn en arbeidstaker som er ansatt 
der. Forutsatt at denne agent-konstel-
lasjonen reelt sett ligger innenfor de 
grenser loven tillater, er det opp til 
konsernet å avgjøre om de ønsker å 
ansette deg i stedet for å ha deg som 
agent. For å kunne vurdere om agent-
konstellasjonen ligger innenfor lovens 
grenser, er vi imidlertid avhengig av 
informasjon om blant annet hvilken 
type virksomhet dette gjelder, hva 
du arbeider med, i hvilken grad du er 
underlagt konsernets styringsrett i 
det daglige og så videre. Vi vil derfor 
foreslå at du forhører deg om det er 
mulig å få en ansettelse, eventuelt at 
du tar kontakt med en advokat for å 
få din sak vurdert i forhold til spesielt 
arbeidsmiljølovens regler. 

S P Ø R  J U R I S T E N E

Flere spørsmål om arbeidsrett: www.ukeavisenledelse.no/arbeidsrett
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A R B E I D S R E T T
Kontakt Oslo: Jan Tormod Dege 
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dege@bd.no

Sandvika: Espen Rønningen 
tlf. 67 80 90 60, faks 67 80 90 61 
ronningen@s.bd.no
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Lederansvar eller ansvarlig ledelse

LEDERFOKUS

Rune Assmann peker på at uansett årsak, vil kriser skape behov for ledelse, samtidig som 
krisen også skaper behov for å fi nne syndebukker og plassere skyld.

FAG F O L K  I  L E D E L SE  –  O M  L E D E L SE  –  T I L  O G  F O R  L E D E RE

Rettferdighetssansen tilsier at man kun 
har skyld dersom man er direkte årsak til 
en hendelse. Om du beskylder barn eller 

ledere for noe de ikke har gjort, skaper det ofte 
kraftige reaksjoner. Ledere bør derimot ikke lytte 
altfor mye til dette instinktet og reagere følel-
sesmessig og spontant. For ledere kan det lønne 
seg å se an situasjonen og velge en strategi som 
passer, eller som andre oppfatter som passende.

I sin ytterste konsekvens kan enhver krise 
true en organisasjons overlevelse. Krisens 
årsak, omfang og karakter påvirker naturlig nok 
lederes legitimitet og behovet for å stå frem. Det 
har betydning hvorvidt ledelsen oppfattes å være 
direkte knyttet til krisens årsak eller om den på 
annen måte har opptrådt klanderverdig. Kriser 
kan oppstå som følge av intensjonelle handlin-
ger og slik ha et skandalepreg, og de kan oppstå 
som følge av en ulykke. Uansett årsak, vil kriser 
skape behov for ledelse, samtidig som krisen 
også skaper behov for å fi nne syndebukker og 
plassere skyld. Organisasjonens og lederens legi-
timitet kan være avgjørende for krisens utfall.

Statoil og NSB
I sin nylig leverte doktoravhandling ved NHH 
viser Tore Hillestad hvordan ledere ved valg av 
ulike tilnærminger påvirker egen legitimitet og 
avgjør sin skjebne som toppledere. Ved kriser 
konfronteres ledere med forventninger fra omgi-
velsene. Studien belyser hvordan toppledelsen 
i henholdsvis Statoil og NSB kommuniserte og 
håndterte konkrete kriser og hvordan det påvir-
ket deres legitimitet. Ulike perspektiver forklarer 
ledelsens håndtering av krisen. 

Studien bygger på hvordan ledelsen i Statoil 
(konsernsjef og styreledere) håndterte over-
skridelsene i Åsgard-prosjektet våren 1999 
og NSB-ledelsens håndtering av den tragiske 
Åsta-ulykken på nyåret i 2000. Empirien viser 
i begge tilfeller at ledelsens evne og vilje til å la 
seg rituelt piske var avgjørende for hvorvidt deres 
legitimitet ble styrket eller svekket. 

Bortforklaringer
De store kostnadsoverskridelsene ved utbyg-
gingen av Åsgardfeltet begynte i økende grad å 
bekymre Olje- og energidepartementet og Olje- 
og energikomiteen på Stortinget. Statoil-ledelsen 
svarte med rettferdiggjøring og bortforklaringer. 
Forklaringene ble fremført i et teknisk og fag-
lig språk. Ledelsen i Statoil viste lite ydmykhet 
i situasjonen. Empirien antyder at ledelsen i 
Statoil kunne styrket sin legitimitet ved å vise 
forståelse og erkjenne overskridelsenes alvorlig-
hetsgrad. På den måten kunne de signalisert at 
de respekterte og ville imøtekomme eksterne 
aktørers bekymring og kritikk. På tross av at 
Åsgard-utbyggingen i ettertid har vært en stor 
suksess, endte krisen med at Statoils styre ikke 
ble gjenoppnevnt, og at både administrerende og 
viseadministrerende direktør måtte fratre sine 
stillinger. 

Tok ansvaret
Åsta-ulykken kostet 19 mennesker livet og 
påkalte nasjonal landesorg. Tragedien fi kk 
enorm oppmerksomhet i mediene. Ettersom 
årsaken til ulykken var uavklart, kunne ikke 
krisen relateres direkte til ledelsen i NSB. Ledel-

sen påtok seg allikevel umiddelbart ansvaret for 
ulykken, men uten å ta skylden for den. De tok 
styring og fremstod med et tydelig budskap og 
med tydelige prioriteringer. NSB-sjefen møtte de 
pårørende, ledelsen deltok i minnegudstjenester 
og gikk på sykebesøk. De viste medfølelse med 
de rammede og opptrådte ydmykt. Gjennom å 
rituelt la seg piske og tilpasse seg omgivelsenes 
krav og forventninger, styrket NSB-ledelsen sin 
legitimitet gjennom sin håndtering av Åsta-ulyk-
ken. 

Krav til topplederne
Det er naturligvis forskjell på om en krise har 
kostet menneskeliv eller om det er snakk om 
økonomisk rot, men felles for kriser er at de 
skaper negativ oppmerksomhet. Hendelsene i 
Statoil og NSB viser at det ved kriser retter seg 
forventninger og krav til toppledere. Lederne 
kan velge ulike tilnærminger til disse forvent-
ningene. Hva de så velger og hvordan de kom-
muniserer, viser seg å være avgjørende for deres 
legitimitet. 

I tilfeller hvor det er opplagt at ledelsen har 
skyld i at krisen oppstår, er det ikke mulig å 
skille mellom ansvar og skyld. Der årsaksforhol-
dene derimot er uklare, og i mindre grad kan til-
skrives ledelsen direkte, er ansvar og skyld ikke 
like tett koblet. Hvordan man kommuniserer er 
viktig. Ved å si at «denne tragiske ulykken aldri 
skulle skjedd, og at vi tar ansvar, og vår oppgave 
er nå å fi nne årsaken til ulykken og sørge for at 
slikt ikke skjer igjen» viser man ansvarlighet og 
handlekraft uten å påta seg direkte skyld.

I politikken er en slik retorisk «dekobling» 
mellom ansvar og skyld vanlig. For eksempel 
ønsker statsminister Bondevik og fi nansminis-
ter Foss ikke skylden for dagens høye arbeids-
ledighetstall, men de vil gjerne ha «skylden» 
for landets økonomiske fremgang. Man kan på 
denne måten forsøke å fraskrive seg ansvar og 

skyld, men da blir det vanskelig å påta seg ære. 
Makt, ansvar, skyld og ære henger sammen. Det 
kreves retorisk kunst å få æren for det som går 
bra, uten å bli belemret med skylden for det som 
er dårlig. 

Når opposisjonen på Stortinget værer kriser, 
innkalles statsråder for en redegjørelse. For-
svarsminister Kristin Krohn Devold har vært en 
hyppig gjest de siste par årene, og Carl I. Hagen 
spiller i slike sammenhenger ofte rollen som 
«grillsjef». Det kan virke som at den sikreste 
måten ut av regjeringen, er å gå i forsvar og 
nekte å utøve tilstrekkelig selvkritikk. Dette 
gjelder også for toppledere i privat sektor. Ledere 
har mye å vinne på oftere å si «unnskyld». 

Unnskyldning og ydmykhet
Betyr dette at evnen til å legge seg fl at er en nød-
vendig egenskap for ledere? Muligens er dådyr-
øyne og ryggskinn som tåler en omgang med 
pisken egnede lederegenskaper når stormen rir 
som verst. Det lønner seg sjelden å gå i forsvar, 
og man kommer best ut av det ved å bruke et lett 
forståelig språk. Men det er ikke nok å si unn-
skyld. Det er viktig at unnskyldningen virker 
ærlig og ektefølt. 

Ledere forbindes ofte med egenskaper som 
handlekraft, mot, og vilje. Ydmykhet trekkes 
sjelden frem som en viktig lederegenskap. I 
enkelte tilfeller, når krisen er stor, viser det seg 
at en dose ydmykhet er nødvendig. På samme 
måte som «besluttsomhet» er «ydmykhet» en 
av de klassiske dydene. En virksomhet som er 
utsatt for mulige kriser eller ulykker, bør muli-
gens tenke på det når de ansetter og lærer opp 
toppsjefer. 

Så ledere; ta ansvar – ellers tar ansvaret deg! 

«Det lønner 
seg sjelden å 
gå i forsvar, og 
man kommer 
best ut av det 
ved å bruke et 
lett forståelig 
språk.»

Rune Assmann er seniorkonsulent i AFF.
E-post: rune.assmann@aff.no

FOTO: CORNELIUS POPPE/SCANPIX

Fra togulykken på Åsta i januar 2000
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Rønnaug Foss Alsvik driver reklamebyrået Bindestreken, og   har hjemmekontor på gården i Strand kommune i Rogaland. Derfra skal hun nå også lede Bedriftsforbundet, samtidig som hun må ta et tak på gården når det trengs.

4KRISTIN CLEMET, utdanningsminister, kritiseres for å ha 
brukt kjendisrådgivere i arbeidet med den nye læreplanen i skolen. 
Kritikken kommer fra fl ere av lederne for plangruppen i enkeltfag. 
Skihelten Bjørn Dæhlie, musikeren Annbjørg Lien, forfatteren Roy 
Jacobsen, fotografen Morten Krogvold og mesterkokken Harald 
Osa stod på Clemets liste over mulige rådgivere. (VG)

4NICOLAY SKARNING, NHO-advokat, ber bedriftene passe 
seg for de juridiske snubletrådene når de utarbeider tilbud om 
sluttpakker. I sin nye håndbok «Nedbemanning og sluttpakker» 
understreker NHO-advokaten at det er særlig viktig å lytte til de 

ansatte. (Aftenposten)

Synger ut 
for de små

Rønnaug Foss Alsvik synger viser, dyrker jule-
trær og er fremste leder for landets små og 
mellomstore bedrifter.

– Mange tør ikke å etablere sin egen virksomhet, 
fordi byråkratiet og papirjungelen skremmer. Det 
taper samfunnet og landet stort på, sier Foss Alsvik. 
Hun er nyvalgt leder i Bedriftsforbundet, og er både 
stolt over tilliten og ørlite skremt over oppgavene 

som venter.
Langt inne på hei-

ene i Strand kommune 
nord for Stavanger tar 
Rønnaug Foss Alsvik 
imot på sin odelsgård. 
Mektige bøketrær ruver 
over blomsterpryd og et 
tilbygg kledd i villmarks-
panel og med gress på 
taket. Her inne driver 
Bedriftsforbundets nye 
leder reklamebyrået Bin-
destreken, et enmanns-
foretak med kunder over 
hele Sør-Norge.

Naturen er vest-
landsk vill og vakker. 
Her kunne diktere og 

malere hentet inspirasjon, men denne idyllen blir 
base for en næringspolitisk offensiv rettet mot poli-
tikere og maktapparatet.

På offensiven
– Bedriftsforbundet har levd litt i skyggen av andre 
organisasjoner. Vi har vært litt anonyme. Nå skal vi 
tenke strategi og våge å markere oss mer. Vi fortjener 
innfl ytelse på vegne av våre medlemmer. Oppgavene 
står i kø, ingen andre taler de små og mellomstore 
bedriftenes sak godt nok, sier Foss Alsvik.

Bedriftsforbundet har i dag rundt 3000 medlem-
mer over hele landet. Søsterorganisasjoner i Sverige 
og Finland har det mangedobbelte. Forbundslederen 
peker på at det fi nnes 134 000 små og mellomstore 
foretak i Norge, så vekstpotensialet er der.

Mektige NHO er både en storebror, en konkur-
rent og en partner i noen saker. Den nye lederen 
har gått gradene i Bedriftsforbundet, men led noen 
sjelekvaler før hun takket ja til å bli organisasjonens 
fremste tillitsvalgte.

– Jeg er glad og stolt over å bli vist tillit. Samtidig 
tar jeg fatt på en formidabel jobb. Men jeg har et 
brennende ønske om å skape verdier, lokalt og på 

riksplan. Næringsutvikling er fryktelig spennende, 
sier Foss Alsvik.

Hjemme på gården har hun sammen med ekte-
mannen lagt om produksjonen. Vilkårene for jord-
bruk skifter, ikke alle kan leve av melkekyr. Det 
handler om å fi nne en nisje som sikrer gårdsdriften, 
for det har aldri vært noe alternativ å fl ytte fra familie-
bruket. Nå har de også bygget en omsorgsbolig, hvor 
de tar imot og gir arbeid til folk som av ulike årsaker 
har falt litt utenfor samfunnets vedtatte normer.

Slikt gir menneskekunnskap og perspektiver. 
Rønnaug Foss Alsvik mener at både omstillingen 
på gården og omsorgsansvaret gir henne en faglig 
og menneskelig ballast, som hun vil trekke veksler 
på som forbundsleder. 

Skjemaveldet kveler initiativ
Hun har også selv gått den lange veien fra å sitte 
i godstolen med drømmer om å starte egen virk-
somhet, via tvil og nøling til realisering og drift av 
bedriften. Hun vet hvilke utfordringer etablerere 
står foran, og ikke alle tar sjansen på å starte for 
seg selv.

– Det er så trygt å være ansatt. Men samfunnet 

trenger ideer og nyskaping. Jeg har møtt mennes-
ker som har alle forutsetninger for å bygge opp en 
virksomhet, men de tør ikke fordi papirhaugen er 
så overveldende.

– Skjemaveldet dreper initiativ. Store bedrifter 
kan ha egne ansatte som tar seg av det formelle i 
forhold til skattemyndigheter og annen offentlig 
etat. Små og mellomstore bedrifter må gjøre alt selv, 
samtidig som vi må produsere for å overleve. Det er 
uhyre krevende, og setter store krav til effektivitet, 
sier Rønnaug Foss Alsvik.

Vil være visjonær
Nå skal hun lede en mangslungen forening med 
enkeltmannsforetak og mindre bedrifter. Noen 
sitter hjemme og har funnet en nisje, de tjener til 
salt i grøten og vil ikke bli større. Andre bedrifter 
har ambisjoner og vil vokse seg større, ansette fl ere 
medarbeidere og vinne markedsandeler.

Bedriftsforbundet skal tjene både de glade små 
og på dem som vil ekspandere, og det er ikke gitt 
at interessene alltid er de samme. Det stiller krav 
til ledelse. Rønnaug Foss Alsvik skal inspirere og 
påvirke, hun skal være samlende, samtidig som hun 
ikke må bli utydelig.

– Jeg vil delegere og gi stort albuerom til fl inke 
medarbeidere og til vår administrasjon. Min rolle er 
å være visjonær. Ting skjer så fort i vårt samfunn. 
Det er litt for mye pes på bunnlinja, jag etter over-
skudd. Av og til må noen ha litt lengre horisont. 

Stilling: Driver reklamebyrået og 
enkeltmannsforetaket Bindestreken.
Familie: Gift, to voksne sønner.
Bosted: Tjøstheim gård i Strand, 
Rogaland. På gården plantes det 
15 000 juletrær årlig, salg av juletrær 
er viktig del av inntekten. Ellers er 
det sau og ammekyr på gården.
Fritid: Visesanger, mottok Prøysen-
prisen sammen med Ryfylke Visegruppe 
i 1981. Har gitt ut fi re solo-cd-er, og 
medvirket på fl ere plater sammen 
med band. Holder fortsatt konserter 
sammen med et par musikere.
Aktuell:  Nyvalgt leder i 
Bedriftsforbundet.

Rønnaug Foss Alsvik (47)

«Jeg liker utfordringer og 
er nok en stor idealist.»

LEDERSPEILET

Av Per Lars Tonstad
p-tonst@online.no

4IVAR VEREIDE, STEPHANIE DUMONT, KJETIL TRY 
og ELIZABETH HARTMANN, profi lerte reklameguruer 
og -sjefer, har benyttet seg av retten til å reservere seg mot 
uadressert reklame. – Jeg tror alle intelligente mennesker i 
reklamebransjen har reservert seg, sier Ivar Vereide. (VG)

4JAN KÅRE PEDERSEN, tidligere toppsjef i Bravida, 
hudfl ettes av de som overtok IKT-divisjonen i selskapet. 
–Selskapet har vært vanstyrt siden midten av 1990-tallet. 
Ledersvikten er blodig urettferdig, og de ansatte får betale 
regningen, sier den nye eieren, Svein Berntsen. Da Jan Kåre 
Pettersen måtte gå fra Bravida i 2003, fi kk han med seg en 
sluttpakke på 16,5 millioner kroner. (Finansavisen)L E D E R E  I  F A R T E N
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naug Foss Alsvik beundrer en kvinne som har satt 
slike spor etter seg i samfunnet, nasjonalt som 
internasjonalt.

– Hun har hatt en sterk vilje og brutt mange 
barrièrer. Hun hadde visjoner, og kjempet for å nå 
dem.

– Hva synes du om de ledere som markerer seg i 
næringslivet i dag?

– Jeg vil ikke felle noen dom over ledere. De har 
mye ansvar og en stresset hverdag. Mange er fl inke, 
men noen ganger undres jeg over hvordan enkelte 
har fått den tillit som har gitt dem slike posisjoner. 
Det blåser hardt på toppene, og av og til kan det nok 
falle uttalelser som mange i etterkant skulle ønske 
var usagt, sier Rønnaug Foss Alsvik.

Sosial ulikhet
Så langt har ikke Bedriftsforbundet klart å sette en 
dagsorden for den politiske debatt i Norge. Den nye 
lederen mener at forbundet nå fokuserer på saker 
som angår svært mange. 

Pensjonsreformen er vedtatt, men forskriftene 
kan påvirkes slik at de i større grad er tilpasset de 
mindre bedriftenes behov. Skattenivå er alltid et 
tema.

– Men vi mangler også helt elementære sosiale 
rettigheter. Som enmannsbedrift må jeg tegne 
private avtaler for å være sikret sykepenger. Også 
vi har behov for dagpenger ved arbeidsledighet, 
lønnsgaranti ved konkurs, yrkesskadetrygd, støtte 

under fødsel og barsel eller ved barns sykdom. Uten 
private forsikringer, risikerer vi å måtte gå fra hus 
og hjem hvis alvorlig sykdom inntreffer. Vi betaler 
de samme skatter og avgifter som andre. Men det 
sosiale sikkerhetsnettet er ikke så fi nmasket for oss. 
Derfor handler dette om rettferdighet, her er det 
svært mye som gjenstår før alle har like rettigheter, 
mener forbundslederen.

Rønnaug Foss Alsvik vil lede Bedriftsforbundet 
fra slektsgården. Hun har mange jern i ilden og er 
glad for at sekretariatet med ti ansatte i Oslo drar 
det daglige lasset.

– Med internett og rask kommunikasjon er det 
ikke lenger så viktig hvor du sitter. Verden er kom-
met så nær. Så jeg bor ikke i en avkrok, telefonmøter 
er ofte like effektive som andre samlinger. Vi forval-
ter en arv her på gården, det ligger i ryggmargen, og 
pliktene verken kan eller vil vi forsømme, sier Foss 
Alsvik. Selv om gårdsdriften i hovedsak er ekteman-
nens ansvar, må hun også trå til i perioder. Under 
lammingen må noen overnatte i sauefjøset, av og 
til er det henne. I hektiske perioder må gårdsarbeid 
prioriteres.

Likevel er hun beredt til å bruke mye tid på 
Bedriftsforbundet. – Jeg liker utfordringer, og er 
nok en stor idealist. Næringslivets rammevilkår 
er viktige for å oppnå vekst, trygge bosetting og 
arbeidsplasser. Jeg vet at jeg vil bli målt etter hva 
jeg får gjennomført, og skal stå på etter beste evne, 
sier Rønnaug Foss Alsvik.

FOTO: 

Verdiene er skapt av mennesker, derfor må vi pleie 
og ta vare på menneskelige verdier midt i all konkur-
ranse og gevinstjakt, mener hun.

Foruten å lede sin egen bedrift, tidligere også 
med ansatte, har Rønnaug Foss Alsvik hatt mange 
styreverv i lokale bedrifter. Hun skryter av et leder-
program hun har deltatt i regi av blant annet Norges 
Handelshøyskole. Der hadde hun NHO-leder Bjørn 
Stangeland i Rogaland som sin mentor, og hun opp-
levde dialogen som spennende og givende.

Erfaringen fra styreverv har gitt henne innsikt i 
hvordan ulike typer mennesker fungerer i ledende 
posisjoner.

– Jeg mener at de bedriftsstyrer som ikke har 
kvinnelige medlemmer, går glipp av en vesentlig 
kvalitet. Det fi nnes mange dyktige kvinner som kan 
gjøre en god jobb i styrer og råd. De må få sjansen. 
Derfor er jeg i en startfase for en kvotering som 
sikrer 40 prosent kvinnerepresentasjon. Menn og 
kvinner kan utfylle hverandre på en måte som er til 
beste for bedriften, sier Foss Alsvik.

Beundrer Gro
Hun vil være en lyttende leder som samler råd og 
innspill før hun tar en avgjørelse. Når en avgjørelse 
er fattet, er det ikke rom for vingling. Samlet hold-
ning utad styrker organisasjonen.

Kanskje er det derfor ikke så rart at hun har Gro 
Harlem Brundtland som et slags forbilde. Politisk 
kan de være dønn uenige i enkeltsaker, men Røn-

«Med internett 
og rask 
kommunikasjon 
er det ikke lenger 
så viktig hvor du 
sitter. Verden er 
kommet så nær.»

Rønnaug Foss Alsvik driver reklamebyrået Bindestreken, og   har hjemmekontor på gården i Strand kommune i Rogaland. Derfra skal hun nå også lede Bedriftsforbundet, samtidig som hun må ta et tak på gården når det trengs.

 4MORTEN MEYER, moderniseringsminister, er 
skuffet over resultatet av Konkurransetilsynet gran-
sking av matkjedenes maktbruk.

Det siste halvåret har Konkurransetilsynet undersøkt 
om praksisen fortrenger små leverandører til fordel 
for store. Da tilsynet bare kom med seks runde anbe-
falinger, var selv ikke den ansvarlige statsråd fornøyd, 
skriver Dagens Næringsliv.

– Jeg hadde ventet at rådene var tydeligere og mer 
konkrete, sier Meyer ifølge Dagens Næringsliv.

Rapporten skal nå ut på en to måneder lang høring 
til alle berørte parter. I etterkant vil Meyer ha klare 
anbefalinger på bordet.

4LISBETH BERG-HANSEN, leder for norske lakseoppdrettere, 
har trukket seg fra styrevervene i Fiskeri- og havbruksnæringens 
landsforening (FHL).  Mistillit til arbeidet med laksesaken er årsa-
ken til den dramatiske avgangen, skriver Aftenposten. På lands-
møtet i april ble hun enstemmig gjenvalgt. Det betydde også full 
støtte til arbeidet hun og styret har gjort med laksestriden med EU.

Nylig sendte et av styremedlemmene et brev til hele styret både 
i FHL og FHL Havbruk. Brevet er ifølge avisen et totalslakt av alt 
som er gjort i laksesaken. Da saken ble styrebehandlet mandag, 
oppfattet Berg-Hansen at fl ertallet i styret ikke tok aktivt avstand 
fra brevet, noe hun tolket som mistillit. 
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Flere nyheter om ledere: www.ukeavisenledelse.no/nyttomledere
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Vi overøste henne med gode ord 

og ønsker for fremtiden. Talene var 

mange og noen sang mens andre 

rappet. Stemningen var magisk; 

varm og raus. Konfi rmanten kunne 

«bade» i smil, applaus, gaver og 

klemmer. 

Min yngste datter ble konfi rmert sist søndag. Selv om det styrtregnet og vi satt 
ute i hagen i telt, ble dagen slik vi hadde drømt om; en helt spesiell anledning 
til å sette ord på hva vi har lagt merke til hos henne. Jeg var nesten litt yr av 
forventning da jeg reiste meg og overrakte henne min helt spesielle gave; en 
collage av utallige små bilder fra hele oppveksten, mest av henne, men jeg 
hadde også passet på å få med alle de hun er glad i. Jeg fi kk sagt alle de viktige 
ordene også, og så at de varmet henne. 

Forberedelsen til talen var nesten det beste. Det var så lett å komme på alle 
de verdifulle øyeblikkene vi har hatt sammen, og så godt å minnes dem.

BALSAM FOR SJELEN  Merkedager er viktige 
– kanskje spesielt fordi vi får 

anledning til å sette ord på hva vi setter pris på hos den andre. Jeg tror de aller 
fl este synes det er fantastisk å oppleve slike øyeblikk , når oppmerksomheten 
er vår og blikkene rause. Å bli sett, å få oppmerksomhet, merke at andre setter 
pris på oss, at de har lagt merke til det vi prøver å strekke oss etter – det er 
som balsam for sjelen. 

Ofte sier vi til hverandre at det ikke er så farlig med disse gode ordene. «Jeg 
liker ikke oppmerksomhet», eller «Det er ikke så farlig med meg». Det beste 
er ikke å gjøre seg avhengig av hva andre mener, men heller styrke «rustnin-
gen» vi har tatt på, slik at vi bedre kan tåle livets skuffelser – da ingen så eller 
sa noe. Og slik har vi funnet at det er best å gå igjennom livet – uavhengige –
om enn så frosne.

Men når jeg først klarer å ta i mot de gode ordene jeg noen ganger får av 
andre, så har de en fantastisk effekt på meg. Egentlig føler jeg meg da som 
Oliver Twist – med tallerkenen i hånden: «Please, sir, could I have some 
more?» Jeg kan nesten ikke få nok – og ønsker innerst inne at dette øyeblikket 
aldri må ta slutt.

FROSNE SJELER Hvorfor må det en merkedag til? 
Hvorfor lar vi så ofte anledningene til å 

si noe godt om andre gå ubrukte forbi? Hvorfor hutrer folk etter varme, mens 
jeg haster videre? Når jeg spør ansatte om hva de ønsker seg mer av på jobben, 
så er det akkurat dette – mer oppmerksomhet. Vi ønsker at andre skal legge 
merke til oss – hva vi utretter og hvordan vi har det. Samtidig møter jeg ledere 
som sier: «Jeg kan ikke skjønne at de ansatte forventer mer, de får jo betalt 
for den jobben de gjør!» Anerkjennelse – det å bli sett og verdsatt – har ikke 
mye med penger å gjøre. Selvfølgelig skal lønnen være rettferdig, men det er 
takken som gjør forskjellen. En leder som får til å sette ord på at han eller hun 
virkelig ser sine medarbeideres innsats, har store muligheter for å få stolte, 
lojale og glade medarbeidere. 

STOPPER OSS SELV Vi stopper oss selv av mange 
grunner, men kanskje først 

og fremst fordi det noen ganger oppleves som fryktelig fl aut å plutselig bli 
så personlige. Det er en grense å gå over når vi sier: «Jeg ser deg.» Det kan 

ofte føles galt å gå så nær inntil et annet menneske, som kanskje bare er en 
kollega, en nabo eller en venn. Det er også problematisk å si noe som er sant 
akkurat nå, men som kanskje ikke var sant i går. Hvor lenge må vi merke noe 
før det er lov å nevne det? Er det lov å si at noen er fl inke, når karakterene sier 
noe annet? Er det riktig å si at noen er vakre, når andre kanskje ikke ville være 
enig? Er det feil å kalle noen rause, når de som oftest er gjerrige? Kan noe 
være sant og riktig bare i et øyeblikk? Dersom vi tenker over det er jo ingen 
noe – hele tiden. Det vi er akkurat NÅ kan derimot ingen ta fra oss, selv om vi 
kanskje ikke er like kloke, modige og følsomme i morgen. Derfor skal vi være 
rause med å sette ord på det vi ser og legger merke til. Grøften for de forsiktig, 
nøye og pirkete er overfylt. I tillegg fi nnes det en annen grøft der de kritiske 
og selvgode er. Der er det også mange.

Å se andre innebærer ikke bare en aktivitet med øynene, men må alltid 
ledsages av ord. Det handler om å ta sjanser, det handler om timing, om åpen-
het og ærlighet. Det handler om å kjenne seg selv og å være oppmerksom. Det 
handler om å gi hverandre den gaven vi aller helst ønsker å få – å bli sett av 
andre. 

Hvorfor ikke bli inspirert av konfi rmasjonstalen? Da trekker vi frem gode 
minner, varme ønsker for fremtiden, ispedd en stor dose komplimenter. 
Varme og raushet: «please, I would love some more!»

1.  Det er helt klart at ditt gode humør gjør noe bra med 
arbeidsmiljøet hos oss.

2.  Takk for at du alltid er så godt forberedt.

3.  Du har en utrolig evne til å se det store bildet. 

4.  Det er godt å ha en som er nøye på detaljer.

5.  Takk for at du aldri sier nei til å yte litt ekstra.

6. Det var et godt forslag.

7.  Takk for at du, som er ny, forteller oss hva du ser. Vi 
trenger ditt friske blikk.

jobber som konsulent innen ledelse, etikk og 
organisasjonsutvikling og er 

daglig leder av selskapet Ethikon
E-post: ellen@ethikon.com

MER  ENN  JOBBEN
Av ELLEN KJOS-KENDALL Ellen Kjos-Kendall har latt seg inspirere 

av en konfi rmasjonstale.
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«Please, sir, I want some more!»



Vårt Land og 
VG har pøst 
på siste uken 

med artikler om den 
svært så egenrådige 
misjonæren Trygve 
Bjørkås. Han har stort 
sett drevet misjons-
virksomheten som det 
har passet ham. Norad 
og Misjonsalliansen 
i Oslo har han brydd 
seg særdeles lite med. 
Misjon i Manila er det 
han som kan. Han 
har ikke hatt egen 
fordel av alt han 
har funnet på. Men 
verdier for millioner 
som Misjonsalliansen 
er eier av, har han 
bare gitt bort. Han har 
drevet grise farm og 
nattklubb med alkohol-
servering på misjons-
stasjonen – skandale, 
skandale skriver VG. 
Hvem har godkjent 
grisefarmen? Og så 
fælt som det lukter?

Og i en undertittel 
får vi vite at Bjørkås 

har kalt opp en av 
grisene etter general-
sekretær Nils Tore 
Andersen. Skandale. 
Skandale. 

Men her har VG 
misforstått. Det må 
jo være en ære å få en 
gris på Manila oppkalt 
etter seg. 

Landbruksminister 
Lars Sponheim har 
kalt opp en av værene 
sine opp etter ekspedi-
sjonssjef Parr.

med artikler om den 
svært så egenrådige 
misjonæren Trygve 
Bjørkås. Han har stort 
sett drevet misjons-
virksomheten som det 
har passet ham. Norad 
og Misjonsalliansen 
i Oslo har han brydd 
seg særdeles lite med. 
Misjon i Manila er det 
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– Jeg må være litt kjapp nå, har ikke så mye igjen på kontantkortet mitt. Lover å ringe neste uke, 
for da er det jo halv pris på alle NetCom-samtaler.

Kalte opp gris 
etter generalen

SIDEN  SIST
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FOTO: ROLF M. AAGAARD/SCANPIX

Arbeiderpartiet ønsker 
fortsatt en kristen 
formålsparagraf for 

barnehagene, men de 
har fått med i lovteksten 
at den skal praktiseres 
med «varsomhet». Trond 

Giske forsvarer presise-
ringen med at man må 
passe nøye på måten man 
formidler på. For å være 
helt på den sikre siden, 
ville det best være om 
Trond Giske og Ap kunne 

foreta et varsomt utvalg av 
sanger og bibelsteder. Vi 
kan levende forestille oss 
hvor mye bråk det kan bli 
om førskolelærere helt på 
egen hånd begynner å lese 
fra en barnebibel. 

Kristendom light med Giske

En gang glad gutt uten bekymringer
Da Ulf André Andersen 

fi kk forespørselen 
om å bli klubbleder 

for journalistene i Dag-
bladet, vurderte han saken 
usedvanlig nøye. Selvsagt 
snakket han inngående 
med samboeren. Så ringte 
han folk som hadde hatt 
liknende jobber og fi kk vite 
at han ville få  stressmerter 
i nakke og rygg og bli tap-
pet for energi. Der etter 
tok han kontakt med en 
personlig trener for å fi nne 
ut hvordan han kunne 
forebygge dette som måtte 
komme. Og ikke nok med 
det. Han ringte også en 
kostholdsekspert for å få 
vite hva han burde spise 

for å være mest mulig fi t 
for fi ght. Det endte med at 
han sa ja, skriver Dagens 
Næringsliv. En periode 
gikk han runder med sin 
personlige boksetrener fra 
seks til syv annenhver mor-
gen. Nå er det Dag bladet 
døgnet rundt. 

Og han minnes den 
tiden han var russe presi-
dent med snittkarakter 1,4 
og ble kjørt gjennom russe-
toget i åpen bil:

– Jeg var en glad gutt 
uten den helt store tanke-
virksomheten. Jeg hadde 
ingen bekymringer, sier han.

Og nå er han nedlesset 
av bekymrede  journalister. 
Men med sunt  kosthold 

og gode råd fra en bokse-
coach, må nok redaktør 
Thor Gjermund Eriksen 

regne med mange runder 
i ringen med Andersen før 
han blir slått ut. 

– Jeg var 
en glad gutt.

FOTO: JARL FR. ERICHSEN/SCANPIX

– Si det 
varsomt!
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UK E N S  M IN I L E D E R :
Forsvarssjef Sverre Diesen vil kutte ut så å si all 
reisevirksomhet i Forsvaret for å spare penger. Men 
det er sannsynligvis ikke nok for å hindre at det blir 
underskudd i år også. Hvis han også beordrer folk til 
å holde seg innendørs, vil det hjelpe på. 

UK E N S  ME NN :
– Vårt redaksjonelle konsept er det som gutta vil 
ha: bilder, gode reportasjer, sport, krim, dingser, 
småstoff og selvfølgelig babes, sier sjefredaktøren 
for det nye bladet Max for menn til Dagsavisen. 
Det spørs om ikke Karita Bekkemellem Orheim 

bør kvotere noen kvinner til å lese dette bladet.

UK E N S  D UMME S T E :
– Hvor mye dummere skal denne 

avisa [Dagbladet] få bli før den får 
nådestøtet? spør forfatter Tor-

grim Eggen i Journalisten. Det 
må han nesten spørre Boston 
 Consulting Group om.

– Gene-
ralen bør 
føle seg 
beæret!


